
جایزه 300 هزار دلاری در دستان گرگ پارسی

تاج گذاری چوپان در کنار آرنولد
هادی چوپان با یک نمایش بی نظیر برای نخستین بار فاتح دسته اوپن آرنولدکلاسیک آمریکا شد. بعد از راند مقدماتی دسته اوپن آرنولدکلاسیک اوهایو که برای اولین بار با حضور 
هادی چوپان، برنده ساندو در سال 2022 همراه بود، بامداد روز یکشنبه فینال این رویداد با یک رقابت دیدنی دیگر همراه شد.هادی چوپان که 24 ساعت قبل با تعریف و تمجید 
کارشناســان بزرگ بدنســازی جهان بدن آماده خود را روی استیج برده بود و حتی آرنولد را هم به وجد آورده بود، در فینال هم با همان آمادگی بالای خود به رقابت ادامه داد.

جالب اینکه آرنولد باز هم در زمان فیگور انفرادی چوپان کنار استیج انتظار او را می کشید و با همان سبک خاص خود به صورت سلفی گوشی اش را در دست داشت و بازهم از 
این "هیولای باورنکردنی" به گفته خودش فیلم گرفت... 

متن کامل  در صفحه 6 روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

اختلاف اصولگرایان در مجلس آینده بسیار بیشتر خواهد شد

مجلس دوازدهم؛ یک مجلس سیاسی

صفحه 3

مخاطرات آلایندگی هواکش متروی تهران  برای موزه فرش

تهدید سلامت فرش های عتیقه

۱۰ سال دیگر تولید گاز قطر ۳ برابر ایران می شود 

به تماشای رقیب

» یادگار امروز« از شغلی خطرناک 
و غیرقانونی گزارش می دهد

گری شوتی 
 از سر فقر و ناچاری 

 ابهام در واگذاری شرکت های خودروسازی به بخش خصوصی

دلبستگی دولت
 به خودروسازان

گزارش

گزارش

گزارش

میراث فرهنگی

کار از قانون  برداشت  اشتباه وزیر 
سعید  فتاحی / فعال کارگری 

تورم اعلام شده  بهمن ماه بیش از ۴۲درصد است و آنطور که 
نمایندگانِ کارگری می گویند سبد معیشت حدود ۲۵میلیون 
تومان اســت. اینها ارقامی اســت که باید بــرای تعیین مزدِ 
۱۴۰۲ کارگران مورد استناد قرار بگیرد. استدلال وزیر کار در 
اخراجِ آقای خدایی به هیچ وجه توجیه پذیر نیســت. برداشتِ 
وزیر کار از آیین نامه و قانون اشتباه است و بیم آن می رود که 
با این اقدام، دولت به دنبالِ تداومِ سیاستِ سال گذشته  خود، 

یعنی محدود کردنِ مزد کارگران، باشد...

حالا وقت عمل است
سید محمد بحرینیان

شگفتی های انتخابات
 خبرگان رهبری

گذاری بخشی  تفاهم برای وا
از بازار انرژی روسیه به ایران 

یادداشتیادداشت
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دلار پس از انتخابات با  افزایش قیمت مواجه شد 

یادداشت

دولت پُز پدرســالارانه ای می گیرد و می کوید ما می 
خواهیم مــزد را افزایش دهیم ولی ســرمایه دارهای 
حریص هســتند و نمی گذارند .سوال این است که با 
این شرایط چگونه می خواهند مزد را افزایش دهند تا 
سیستمی که به منابع بانکی برای خرید مواد اولیه با این 
افزایش قیمت دلار دسترسی ندارد، ورشکسته نشود؟ 
چه رسد به به روزرسانی ماشین آلات. بحث دستمزد و 
نرخ تورم یکی از مشکلات اساسی اقتصاد ایران است 
،اصل و بنیاد این فاصله این اســت که کشــور ما وارد 
اقتصاد جامع دانش نشــده است ،این موضوع دستور 
کاری است که برنامه چهارم توسعه آن را بنا نهاد و از 
آن زمان تا کنون این دستورمتحول نشده است.ایران ده 
سال است که از لحاظ شاخص تورم ،بیکاری و شاخص 
فلاکت جزو دو ســه کشور اول دنیا قرار دارد و این بالا 
رفتن بی وقفه شــاخص فلاکت که حدود 60 درصد 
است ناشی از عدم ورود به اقتصاد دانش است. اقتصاد 
دانش ،اقتصادی است که دانش نقش پیشران توسعه 
را بازی می کند و جامعه وارد مرحله پسا صنعتی می 
شــود .جامعه ای که وارد اقتصاد دانش نشود از همه 
لحاظ ورد تنزل قرار می کیرد ،از لحاظ اشتغال ، تورم 
و بیکاری نزول می کند و ورشکســتگی صندوق های 
بازنشســتگی رخ می دهد چون در چنین جامعه ای 
رشد اقتصادی آنقدر نیســت که پاسخگوی نیازهای 
اقتصادی باشد و اشتغال آنقدر ایجاد نمی شود و مازاد 
اقتصادی لازم برای بازسوزی به دست نمی آید.چنین 
جامعه ای با اســیب های اقلیمی و گرمای زمین نمی 
تواند مقابله کند چون مقابله با آن با هوشــمند سازی 
،کشاورزی و توسعه روستایی امکان پذیر است که این 

هم وابسته به اقتصاد دانش است.
ناتوانی دولت در اعمال سیاست ها  

جامعه ای که وارد اقتصاد دانش نشود و در عین حال 
انحصار و عدم مشــارکت هم در آن وجود داشته باشد 
دچار سوءظن نهادینه می شود ودر این صورت دولت 
برای حضور مردم در پای صندوق های رای باید التماس 
کند.در چنین جامعه ای فرار مغزها و ســرمایه ها نیز 
صورت می گیرد و جامعه در تَله توسعه جدید می افتد.
این بدان معنی است که دولت برای توسعه جدید در 
پیمودن راه صنعتی شدن در اعمال سیاست ها و برنامه 
های که بتواند وارد اقتصاد دانش بشود ناتوان بوده است.

تله توسعه قدیم در جا زدن در اقتصاد پیشا صنعتی بود 
،تله توسعه جدید در جا زدن در اقتصاد صنعتی است و 
همان فاصله بین کشور هایی که می توانند وارد اقتصاد 
دانش بشــوند با کشورهایی که در حال صنعتی شئن 
مانــده اند به وجود می آید و همان فاصله ای که قبلا 
بین کشورهای صنعتی و کشورهایی که نمی توانستند 
وارد اقتصاد صنعتی بشوند مانند فاصله ای که انگلستان 
با ایران در زمان قاجار داشت می باشد .الان کشورهایی 
که وارد اقتصاد دانش شده اند همان فاصله را با ایران 
پیدا کرده اند ،یا ایران به لحاظ عقب ماندگی این فاصله 

را با آن کشورها پیدا کرده است.
واردات کالاهای پیشرفته و صادرات هندوانه  

این عاملی است که تورم شدید ایجاد می کند ،یعنی 
به کالاهای پیشــرفته خارج وابسته هستیم و وارادات 
داریــم و کالاهایی مثل هندوانه که ســفره های زیر 
زمینی را خشــک می کند را صادر می کنیم،یا همان 
تک محصول نفت و کالاهای وابســته به آن که همان 
پتروشیمی است را به بازار کشور های خریدار ارائه می 
دهیم.زنجیره های ارزش در داخل شکل نمی گیرد و 
در ارتباط بین المللی هم در زنجیره ارزش جهانی فقط 
به نفت ختم می شــود. سرنوشت این زنجیره همین 
تورم و بیکاری است و از بین نمی رود ،از طرفی امکان 
این وجود ندارد که دســتمزد ها بــه اندازه تورم برای 

اکثریت کارگران بــالا برود.در این صورت فقط بخش 
هایی امکان بالا بردن مــزد را دارند که صادرات دارند 
و بقیــه این امکان را ندارنــد و بنگاه های زیر صد نفر 
در ایران پیوســته در حال ورشکستگی هستند ضمن 
اینکه شرکت هایی که امکان صادرات دارند خصولتی 

یا دولتی هستند.
عدم وجود سیاست اجتماعی در کشور  

نکته دیگر این اســت که در ایران سیاست اجتماعی 
وجود ندارد ،حمایت اجتماعی یک حمایت پدرسالارانه 
اســت و چیزی بنام یارانه که برای تامین آن الان می 
خواهند حتی از دســت فروش ها هم مالیات بگیرند.
مالیات هــا را بصورت باج از تمــام فعالین اقتصادی 
می گیرند و بســیاری از شــرکت ها را به این ترتیب 
ورشکسته کرده اند .متاسفانه دولت چندین بار مالیات 
می گیرد ،یعنی به این صورت که امسال مالیات سال 
کذشته را می گیرند و بعد دوباره برای همان سال، دو 
ســال بعد مالیات جدید می گیرند.این مسدود کردن 
فعالیت های اقتصادی اســت وفقط خواص می توانند 
فعالیت اقتصادی داشته باشند یا کسانی که طلا و سکه 
و ...خرید و فرش می کنند .مدت هاســت که کسانی 
که تخصص دارند درآمد بیشتری را در سودا گری ها 

جستجو می کنند.
تورم صد در صدری در بخش مسکن  

سیاست اجتماعی چکار می کند؟سیاست اجتماعی 
یعنی اینکه مسکن اجتماعی ارزان قیمت ارائه دهیم، 
در کشورهای پیشرفته سرمایه داری هم اگر سیاست 
اجتماعی و بازسوزی وجود نداشته باشد بدون مسکن 
اجتماعی صرفا مزد برای یک زندگی مناسب کفایت 
نمی کند ,چه رســد به کشوری مثل ایران. برخی می 
گویند همه جیز را به بازار آزاد بسپاریم درست می شود 
،آزادترین بازار در ایران بازار مسکن است و ما در مسکن 

صد درصد تورم داریم . 

نقش صادرات هندوانه در تعیین مزد کارگران

کمال اطهاری/ اقتصادددان  
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انتخابــات مجلس دوازدهم و خبرگان رهبری به پایان رســید. 
صرفنظر از نتیجه انتخابات و مباحثی که این روزها درباره حضور 
مردم و مشارکت سیاسی آنها به میان آمده، نتیچه هر انتخاباتی 
باید افزایش کارآمدی و تاثیرگذاری نمایندگان مجلس در آینده 
سیاسی و اقتصادی کشور باشد، وگرنه نام ها و نشان های سیاسی 
و گروهی تاکنون دردی از مردم دوا نکرده که بخواهیم ســطح 
وابســتگی جریان ها را به نگرش های اعلام شده بسنجیم یا در 
دایره تفکرات، آنها را تحلیل کنیم. اگر برآیند مجالس گذشته را 
در کفه ترازوی معیشت و اقتصاد خانوار بگذاریم و در کفه دیگر 
عملکرد نمایندگان را قرار دهیم بدون شک سنگینی بار تحمل 
مشــکلات مردم ناترازی مشهودی را نشــان می دهد که دیگر 
نگرش های جریانی ارزش واکاوی و سنجش نخواهند داشت. به 
عبارتی ترازوی سنجش فعالیت مجالس زندگی و معیشت مردم 
است.نگاهی گذرا به کاهش قدرت خرید مزدبگیران در یکی – 
دو دهه اخیــر، افزایش بی ثباتی در اقتصاد و کاهش ارزش پول 
ملی نمونه های بارز این مدعاست که گروه های سیاسی تاکنون 
نتوانسته اند آنگونه که باید خدمت به مردم را به نمایش بگذارند. 
البته این معضل و آســیب را باید در بافت سیاسی کشور جست 
و جو کرد، جایی که سیاســیون و نامزدهای انتخاباتی در گذر 
زمان برای رسیدن به کرسی های نمایندگی در میان لیست ها و 
ائتلاف های مختلف نامی و نشانی دارند و بعد از آن فقط نماینده 
مردم یک شــهر هســتند. نبود احزاب قوی و کارآمد که دارای 
برنامه های مشخص و مدونی برای اداره کشور باشند یک مشکل 

قدیمی و مستمر در ایران است.
فعالیت های حزبی با خلاصه شدن در رقابت های مقطعی آنقدر 
کوچک و گذرا هستند که حتی مورد نقد قرار نمی گیرند. حتی 
رسانه ها آنها را مورد پرسش قرار نمی دهند که چرا نتوانسته اند 
به وعده ها و شــعارها عمل کنند. این موضــوع در وهله اول به 
شــیوه فعالیت های حزبی در ایران بازمی گــردد که فقط تاریخ 
مصــرف انتخاباتــی دارند و تاریــخ انقضای آنها نیــز به بعد از 
برگزاری هر انتخاباتی می رســد. در حالیکه احــزاب در دنیا با 
اســتمرار فعالیت های خود چه در زمانی که در قدرت هســتند 
و چه زمانی که به عنوان نیروهای نخبه در ســایه نقد شــرایط 
می کنند، در ارتباط مســتقیم با مردم و سلایق گوناگون نقش 

منتقد و میانجی را توامان بازی می کنند.
 این روند موجب خواهد شــد مردم در یــک دوره فعالیت یک 
جناح سیاســی به تصمیم متناسب با شرایط برای گزینش تازه 
برســند. این روند امکان تنفس و بازســازی فکری را به مردم 
می دهد تا بتوانند با شناخت و معرفت بیشتری  دست به انتخاب 
بزنند. اما انتخابات مجلس دوازدهم نشــان داد بار دیگر ســایه 
سنگین سیاســت بر مجلس و رقابت  ها، مهمترین خواسته های 

مردم به فراموشی سپرده شد. 
طی چند ماه جدال انتخاباتی برای تایید یا عدم تایید صلاحیت ها 
و شــکل گیری ائتلاف میان اصولگرایان یا ارائه لیســت از سوی 
میانه روها تنها چیزی که کمتر شــنیده شــد نیازهای مردم و 
مشکلاتی بود که خانوارهای کم درآمد، کارگران و حقوق بگیران 
با آن دســت و پنجه نرم می کنند. کمتــر نامزدی را یافتیم که 
درباره ســفره کوچک کارگران یا مشــکلات تحریم و فشارهای 

بین المللی بر تولید کشور سخنی به میان بیاورد.

یادداشت یادداشت

راه حل های منطقی برای کاهش این فاصله وجود دارد ولی از آنجایی که بنا بر اصلاح 
این فاصله وجود ندارد اصلا به سمت این راه حل ها نمی روند

چالش سرکوب نیروی کار فقط منحصر به امسال نیست،هرسال افزایش دستمزد کاملا 
بی تناسب با نرخ تورم بوده است.بنابراین هر سال نیروی کار یک نوع عقب ماندگی نسبت 
به نرخ تورم در دستمزد خود دارد و یک انباشتی از فاصله بین حداقل معیشت و دستمزد 
به وجود آمده است و امسال هم بطور قطع به یقین همینطور خواهد شد.اتفاقی که دراین 
مسئله پیش آمده منجر به مهاجرت بخش قابل توجهی نیروی کار نیمه ماهر و ماهر شده 
است .دوم اینکه بهره وری نیروی کار به شدت کاهش پیدا کرده است و این موضوع حتی 

در مورد کارگران ساده نیز صدق می کند.
این اتفاق از این جهت افتاده که این دستمزدی که پرداخت می شود به هیچ وجه تامین 
کننده حداقل های معیشت کارگران نیست ،ضمن اینکه دولت و اغلب کارفرمایان هم 
چشم خود را بر روی حداقل دستمزدهایی که تعیین می شود نیز بسته اند.یعنی همین 
عددی که تعیین می شود نیز در خیلی از جاها پرداخت نمی شود و نیروی کار به دلیل 
اجبار و نبودن ظرفیت ها و فرصت های شــغلی در مقابل خود به این وضعیت چالش 

یرانگیز تن می دهد و با دستمزد های نازل تر از رقم مصوب ، کار می کنند.
این در حالی اســت که راه حل های منطقی برای کاهش این فاصله وجود دارد ولی از 
آنجایی که بنا بر اصلاح این فاصله وجود ندارد اصلا به سمت این راه حل ها نمی روند 
،یکی از این راه حل ها این اســت که فرزندان این نیروی کار بتوانند آموزش و پرورش 
رایگان دریافت کنند و یا در حوزه خدمات بهداشت کارت هایی در اختیار آنها قرار بگیرد 
که بتوانند از خدمات بهداشــتی رایگان بهره مند شوند.امروزه یک رقم قابل توجهی از 
هزینه های خانوارها ی کارگری را همین موارد تشکیل می دهد و اگر دولت بتواند همین 
هزینه را برای این بخش از نیروی کار در کشور تامین کند می تواند تا حدودی مشکلات 

خانوارها و این فاصله بین معیشت و دستمزد را تا حدی جبران کند.
به دلیل این فاصله هم کارفرما قربانی است و هم نیروی کار،علت اصلی این ماجرا هم 
سیاست های دولت و حکومت است که طی این ۳۵ سال کذشته افزایش نرخ ارز اصلی 
ترین محرک تورم در کشور بوده وچون اینها یک فرض غلط مبنی بر اینکه باید کارها 
را به دست بازار سپرد دارند )البته بازاری که وجود خارجی ندارد و فقط این یک بهانه 

است(این روندد ادامه پیدا کرده است.
از سوی دیگر دولت یکی از مخالفین افزایش دستمزد متناسب با نرخ تورم است و طبیعتا 
مشــکلات دیگری هم دارد . از جمله اینکه وقتی دستمزد به این نحو افزایش پیدا می 
کند هزینه های دیگر دولت هم ا فزایش پیدا می کند ،از جمله همین حق بیمه آنها که 
باید پرداخت شود. نکته این است که به نظر من دولت این ظرفیت را دارد که بتواند این 
مشکل را تا حدود زیادی مرتفع کند،بالاخره ظرفیت های مالیاتی فعال نشده زیادی در 
کشور وجود دارد که از جمله آنها می توان به مالیات بر ثروت اشاره کرد که دولت اصلا 
به سراغ اینها نرفته است،همچنین کم کردن هزینه های دولت و نظم بخشی به انضباط 

مالی خود دولت نیز می تواند راهگشا باشد .
ما هر سال شاهد افزایش هزینه های متعددی در بودجه هستیم که اینها بطور سنتی 
اصلا هیچ وفت در بودجه نبوده است و باید از طریق کمک های مردمی تامین می شده 
است ولی متاسفانه هر سال ارقام این موارد بزرگترو به هزینه های دولت افزوده می شود و 
طبیعی است که شکاف بین منابع و مصارف دولت را بیشتر می کند ضمن اینکه همانطور 
که قبلا گفته شد دولت از منابعی نظیر مالیات بر ثروت ، دارایی و ارث که می تواند بخش 

قابل توجهی از منابع دولت را تامین کند نیز استفاده نمی کند.
متاسفانه در بودجه ۱۴۰۳ هم آنچه که افزوده شده موجب افزایش هزینه زندگی و تورم 
برای همین نیروی کار و مردم می شود و به همین دلیل هم عملا این افزایش مالیات ها 

مستقیما به افزایش قیمت ها منجر می شود.
بنظر من افزایش حقوق و دستمزد برای سال آینده خیلی بیشتر از تورم امسال خواهد 
بود ،اولا این آماری که رسما اعلام می کنند آمار خیلی درستی نیست ولی صرف نظر 
از آن هم قطعا افزایش پیدا خواهد کرد .یکی از مشکلات کنونی ما هزینه های بیرون از 
مرز ها است که مناغشات منطقه ای هم در این بین تاثبر گذار هستند و شاهد هیتسم 

که پیرو داستان غزه قیمت ارز چگونه افزایش پیدا کرده است.

پایان رقابت و آغاز مطالبه مردم کارگر و کارفرما، قربانی موضع ضدافزایش مزد دولت
حسین راغفر- اقتصاددان  

آخرین نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا حذف شد 

زخم آمار بر تنِ سپاهان
تیم فوتبال ســپاهان آخرین نماینده ایران در فصل جاری لیگ قهرمانان آســیا حذف شــد آمار حاکی از خشــونت بالای این تیم در دیدارهای فصل جاری است. تیم فوتبال 
ســپاهان همانند بازی رفت، در دیدار برگشــت مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا با نتیجه 3 بر یک برابر الهلال شکست خورد و حذف شد. سپاهان در هر دو بازی 
رفت و برگشت تا پیش از اخراج مدافعانش روند خوبی را سپری می کرد. با وجود اینکه در قدرت تیمی و مالی آبی پوشان عربستانی هیچ شکی نیست؛ اما آمار کارت های زرد 
و قرمز ســپاهانی ها حاکی از آن اســت که این تیم در فصل جاری لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا، تیم خشن و بی اعصابی بوده است. طلایی پوشان اصفهانی در نیم فصل اول 
لیگ برتر 37 کارت دریافت کردند که 7 بار رنگ آن قرمز بوده است. بازی مقابل آلومینیوم اراک با 3 اخراجی و 2 کارت زرد و برابر تراکتور با یک کارت قرمز و 5 کارت زرد 

در زمره خشن ترین دیدارهای شاگردان مورایس در لیگ برتر قرار دارد...
متن کامل  در صفحه 6 روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

کنگره ۲۴ هزار شهید خوزستان: رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران 

»اعتماد به جمهور مردم و اسلام« راه غلبه بر مشکلات است

صفحه 3

بروکراسی اداری سد راه ثبت ملی یک محوطه تاریخی

سرنوشت »باغ هشت هکتاری«
 در هاله ای از ابهام

اجرای این طرح تبعات سنگینی برای کشور در پی خواهد داشت

گشایی از شکست رمز 
 یک طرح بنزینی

آیا رفت و برگشت  طرح ها
بین مجلس و شورای نگهبان خاتمه می یابد؟ 

کارکنان دولت  ساماندهی 
طرحی رزرو شده برای سال آینده

وقتی  دولت  گرانی ها را لمس نمی کند

توهم  کاهش تورم

گزارش

گزارش

گزارش

میراث فرهنگی

تندروهای داخلی و انجماد 
سرمایه های انسانی

 دکتر حسن نجف وند/ مدیرمسئول
دو دیــدگاه در ســال های اخیــر دربــاره 
مهاجران و مهاجرت های بی رویه در کشور 
ایجاد شده است. این دو دیدگاه در تقابل با 
یکدیگرند، اما صورت مسئله ای را پیش روی 
ساختار سیاسی کشــور باز کرده اند که در 
یک دهه اخیر مورد توجه قرار گرفته است. 
دیدگاه اول نگاه ســلبی درباره مهاجران را 
مورد نقد قرار می دهد، دیدگاهی کــه اعتقاد دارد مهاجرت و معترض 
بودن تقریبا با اشــتراک معنایی، بخصوص بعد از اتفاقات سال گذشته، 
تبدیل به یک آسیب برای حکمرانی شده است. این نشانه ها را می توان 
در موضع گیری هــای مقطعی و علنی در رســانه ها نیز دید. اعلام این 
مطلــب که »هر کس نمی خواهد با شــرایط فعلی کنار بیاید برود و در 
جای دیگری زندگی کند« مصداق بارز و تند این دیدگاه اولیه است که 

نبودن را به بودن تفکرات منتقد ترجیح می دهد...

گروه ۷ تکرار ادعاهای ضدایرانی سران 

مجلس آینده باید از همه توان 
کند بخش خصوصی استفاده 

افشین صدر دادرس/ فعال بخش کشاورزی 

نماینده مردم تهران: 

وضعیت فروش نفت و درآمدهای ارزی 
گذشته نیست قابل مقایسه با 

بین الملل

نفت وانرژی

یادداشت

سرمقاله

متن کامل در صفحه2

صفحه 2

صفحه 7

صفحه 3

در صفحه 4 ببینیداینفوگرافیک اختصاصی

صفحه 7

صفحه 4

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 8
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روابط عمومي  شركت برق منطقه اي مازندران و گلستان

آگهي  مناقصه عمومي - يك مرحلـه اي
شماره 1402/1-95

به شماره ثبت سامانه تداركات دولت » ستاد« : ۲۰۰۲۰۰۱۲۲۴۰۰۰۰۹۹
شركت برق منطقه اي مازندران در نظر دارد حمل دو دستگاه ترانسفورماتور۲۰۰مگا ولت آمپری ۴۰۰/63 کیلوولت، دو دستگاه ترانسفورماتور مصرف داخلی-
زمین5۰۰ کیلوولت آمپر، متعلقات شامل کنسرواتورها، رادیاتورها، بشکه های روغن و سایر تجهیزات جانبی ترانسفورماتورها برابر شرایط ذیل و بشرح مشخصات و 
اطلاعات مندرج در اسناد مناقصه به  مناقصه گر واجد شرایط واگذار نماید.لازم به ذكر است كلیه فرآیندهاي برگزاري مناقصه ازدریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین 

گشایش پاكات ، مطابق فرآیند تعربف شده در بستر سامانه تداركات الكترونیك دولت به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

ارائه پروانه فعالیت حمل محمولات فوق سنگین انجمن بوژی داران از اداره کل راه و شهرسازی و پایانه های حمل و نقل کل کشور.الزامات مورد نیاز  -1
ارائه گواهي تایید صلاحیت ایمنی از اداره  تعاون، کار و رفاه اجتماعي.  -2

مبلغ ضمانتنامه  )شركت
5/192/326/434 ریال معادل » پنج میلیارد و یکصد و نود و دو میلیون و سیصد و بیست و شش هزار و چهارصد و سی و چهار ریال تمام«در فرآيند ارجاع كار(

نوع ضمانتنامه  )شركت
در فرآيند ارجاع كار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واریزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکي،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت وزیران بشماره 123402/ت50659 هـ  مورخ 1394/9/22 و  
اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

محل دريافت
سامانه - تدارکات الکترونیك دولت )ستاد(- به آدرس www.setadiran.irو ارسال اسناد:

از ساعت 09:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/12/09  الي ساعت 19:00 روز یکشنبه مورخ 13/ 1402/12.زمان دريافت اسناد:
تا ساعت 15:35روز پنجشنبه مورخ 1402/12/23.مهلت ارسال پیشنهاد
ساعت 08:30 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/12/27.زمان گشايش پاكات:

103/846/528/679 ریال معادل » یکصد و سه میلیارد و هشتصد و چهل و شش میلیون و پانصد و بیست و هشت هزار و ششصد و هفتاد و نه ریال تمام« مطابق فهرست بهاء سال 1402.قیمت پايه مناقصه:

 به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن كه مغایر با آیین نامه مذكورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد 
شد.

 همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات 
و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

 مراتب در سایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main صرفا جهت اطلاع رساني درج گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۱۲/۰7 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۱۲/۱۲

شناسه آگهی : 1674257

نوبت اول
شركت برق منطقه اي مازندران

فولاد مبارکه برای پنجمین بار موفق فولاد مبارکه برای پنجمین بار موفق 
به دريافت تنديس زرين تعالی سازمانی کشور شدبه دريافت تنديس زرين تعالی سازمانی کشور شد

با عبور از سطح ۷۰۰ امتیاز برای نخستین بار در کشور؛

فولاد مبارکه سازمان سرآمد در بخش ساخت و تولید در بیست و یکمین همایش ملی تعالی

 بیست و یکمین دوره اعطای جایزه ملّی 
با  اسفندماه ۱۴۰۲  اول  سازمانی  تعالی 
و  گسترش  سازمان  مدیرعامل  حضور 
رئیس  )ایدرو(،  ایران  صنایع  نوسازی 
ایران، مدیرعامل  بهره وری  ملّی  سازمان 
و  ارشد  مدیران  مبارکه،  فولاد  شرکت 
مدیران تعالی شرکت های سرآمد ایرانی، 
مدیریت  سازمان  همایش های  مرکز  در 

صنعتی برگزار شد.
در  موفقیت  با  دیگر  بار  مبارکه  فولاد   
استقرار مدل تعالی سازمانی توانست برای 
نخستین بار در کشور از سطح 7۰۰ امتیاز 
تعالی سازمانی عبور کند و برای پنجمین 
بار تندیس زرّین تعالی سازمانی را از آنِ 
خود کند. تاکنون هیچ شرکتی در طول 
ادوار گذشته موفق به دریافت این امتیاز 

نشده است.
ایران  در  سازمانی  تعالی  مدل  پیشینه   

به سال ۱3۸۲ بازمی گردد و امسال ۲۱ 
دوره از برگزاری جایزه ملّی تعالی سازمانی 
می گذرد؛ فولاد مبارکه در ۱۴ دوره این 
رویداد شرکت کرده که در سال ۱3۹۱ 
برای نخستین بار موفق به کسب تندیس 
زرّین در دهمین دوره جایزه ملّی تعالی 
سازمانی شد و پس از آن نیز در سال های 
۱3۹3، ۱3۹۸ و ۱۴۰۰، تندیس زرّین این 
رویداد را از آنِ خود کرد و در سال جاری 
برای پنجمین بار موفق به دریافت تندیس 

زرّین گردید.

 دست یابی به جایزه تعالی
 سازمانی یک اتفاق نیست، بلکه

 یک مسیر است 
شرکت  مدیرعامل  طیب نیا،  محمدیاسر 
فولاد مبارکه پس از دریافت تندیس زرین 
تعالی سازمانی کشور گفت: جایزه تعالی 

مسیری مبتنی بر نگاه تحولی و رشد پی 
در پی است و ما در مسیر خود در فولاد 
مبارکه درصدد هستیم با نگاه به آینده 
و ارتقای سطح بهره وری و رشد فناورانه 
و نوآورانه جدید با پنج استراتژی اصلی 
جایگاه جدیدی را داشته باشیم، تمسک 
به مدل تعالی کمک می کند که ما زودتر 
مدیریت  و  یابیم  دست  خود  اهداف  به 
اجزای  تا  مدیره  هیات  از  را  بهینه ای 
مختلف سازمان در جهت تحقق منافع 

حداکثری ذی نفعان داشته باشیم. 
از  دوره  این  در   7۰۰ امتیاز  از  عبور 
رکوردهایی است که به دیگر رکوردهای 

فولاد مبارکه اضافه می شود.  
امسال ۹ شرکت زیرمجموعه فولاد مبارکه 
و  کردند  شرکت  همایش  این  در  هم 
توانستند رتبه های خوبی در این حیطه 

کسب کنند.

همکار گرامی جناب آقای جـواد بِلالـی
با احترام و تمکین بر مشیت الهی،ابراز همدردی ما را پذیرا باشید. امید آنکه روح مرحومه 
دراین ایام گرانقدر مرهون رحمت آفریدگارش گردد. از ایزد منان صبر و شکیبایی برای 

خانواده محترمتان خواستاریم.روحش شاد.
روزنامه یادگارامـــروز

» انالله و اناالیه راجعون«

روابط عمومي  شركت برق منطقه اي مازندران و گلستان

آگهي  مناقصه عمومي - يك مرحلـه اي
شماره 1402/1-95

به شماره ثبت سامانه تداركات دولت » ستاد« : ۲۰۰۲۰۰۱۲۲۴۰۰۰۰۹۹
شركت برق منطقه اي مازندران در نظر دارد حمل دو دستگاه ترانسفورماتور۲۰۰مگا ولت آمپری ۴۰۰/63 کیلوولت، دو دستگاه ترانسفورماتور مصرف داخلی-
زمین5۰۰ کیلوولت آمپر، متعلقات شامل کنسرواتورها، رادیاتورها، بشکه های روغن و سایر تجهیزات جانبی ترانسفورماتورها برابر شرایط ذیل و بشرح مشخصات و 
اطلاعات مندرج در اسناد مناقصه به  مناقصه گر واجد شرایط واگذار نماید.لازم به ذكر است كلیه فرآیندهاي برگزاري مناقصه ازدریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین 

گشایش پاكات ، مطابق فرآیند تعربف شده در بستر سامانه تداركات الكترونیك دولت به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

ارائه پروانه فعالیت حمل محمولات فوق سنگین انجمن بوژی داران از اداره کل راه و شهرسازی و پایانه های حمل و نقل کل کشور.الزامات مورد نیاز  -1
ارائه گواهي تایید صلاحیت ایمنی از اداره  تعاون، کار و رفاه اجتماعي.  -2

مبلغ ضمانتنامه  )شركت
5/192/326/434 ریال معادل » پنج میلیارد و یکصد و نود و دو میلیون و سیصد و بیست و شش هزار و چهارصد و سی و چهار ریال تمام«در فرآيند ارجاع كار(

نوع ضمانتنامه  )شركت
در فرآيند ارجاع كار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واریزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکي،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت وزیران بشماره 123402/ت50659 هـ  مورخ 1394/9/22 و  
اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

محل دريافت
سامانه - تدارکات الکترونیك دولت )ستاد(- به آدرس www.setadiran.irو ارسال اسناد:

از ساعت 09:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/12/09  الي ساعت 19:00 روز یکشنبه مورخ 13/ 1402/12.زمان دريافت اسناد:
تا ساعت 15:35روز پنجشنبه مورخ 1402/12/23.مهلت ارسال پیشنهاد
ساعت 08:30 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/12/27.زمان گشايش پاكات:

103/846/528/679 ریال معادل » یکصد و سه میلیارد و هشتصد و چهل و شش میلیون و پانصد و بیست و هشت هزار و ششصد و هفتاد و نه ریال تمام« مطابق فهرست بهاء سال 1402.قیمت پايه مناقصه:

 به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن كه مغایر با آیین نامه مذكورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد 
شد.

 همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات 
و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

 مراتب در سایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main صرفا جهت اطلاع رساني درج گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۱۲/۰7 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۱۲/۱۲

شناسه آگهی : 1674257

نوبت اول
شركت برق منطقه اي مازندران

فولاد مبارکه برای پنجمین بار موفق فولاد مبارکه برای پنجمین بار موفق 
به دريافت تنديس زرين تعالی سازمانی کشور شدبه دريافت تنديس زرين تعالی سازمانی کشور شد

با عبور از سطح ۷۰۰ امتیاز برای نخستین بار در کشور؛

فولاد مبارکه سازمان سرآمد در بخش ساخت و تولید در بیست و یکمین همایش ملی تعالی

 بیست و یکمین دوره اعطای جایزه ملّی 
با  اسفندماه ۱۴۰۲  اول  سازمانی  تعالی 
و  گسترش  سازمان  مدیرعامل  حضور 
رئیس  )ایدرو(،  ایران  صنایع  نوسازی 
ایران، مدیرعامل  بهره وری  ملّی  سازمان 
و  ارشد  مدیران  مبارکه،  فولاد  شرکت 
مدیران تعالی شرکت های سرآمد ایرانی، 
مدیریت  سازمان  همایش های  مرکز  در 

صنعتی برگزار شد.
در  موفقیت  با  دیگر  بار  مبارکه  فولاد   
استقرار مدل تعالی سازمانی توانست برای 
نخستین بار در کشور از سطح 7۰۰ امتیاز 
تعالی سازمانی عبور کند و برای پنجمین 
بار تندیس زرّین تعالی سازمانی را از آنِ 
خود کند. تاکنون هیچ شرکتی در طول 
ادوار گذشته موفق به دریافت این امتیاز 

نشده است.
ایران  در  سازمانی  تعالی  مدل  پیشینه   

به سال ۱3۸۲ بازمی گردد و امسال ۲۱ 
دوره از برگزاری جایزه ملّی تعالی سازمانی 
می گذرد؛ فولاد مبارکه در ۱۴ دوره این 
رویداد شرکت کرده که در سال ۱3۹۱ 
برای نخستین بار موفق به کسب تندیس 
زرّین در دهمین دوره جایزه ملّی تعالی 
سازمانی شد و پس از آن نیز در سال های 
۱3۹3، ۱3۹۸ و ۱۴۰۰، تندیس زرّین این 
رویداد را از آنِ خود کرد و در سال جاری 
برای پنجمین بار موفق به دریافت تندیس 

زرّین گردید.

 دست یابی به جایزه تعالی
 سازمانی یک اتفاق نیست، بلکه

 یک مسیر است 
شرکت  مدیرعامل  طیب نیا،  محمدیاسر 
فولاد مبارکه پس از دریافت تندیس زرین 
تعالی سازمانی کشور گفت: جایزه تعالی 

مسیری مبتنی بر نگاه تحولی و رشد پی 
در پی است و ما در مسیر خود در فولاد 
مبارکه درصدد هستیم با نگاه به آینده 
و ارتقای سطح بهره وری و رشد فناورانه 
و نوآورانه جدید با پنج استراتژی اصلی 
جایگاه جدیدی را داشته باشیم، تمسک 
به مدل تعالی کمک می کند که ما زودتر 
مدیریت  و  یابیم  دست  خود  اهداف  به 
اجزای  تا  مدیره  هیات  از  را  بهینه ای 
مختلف سازمان در جهت تحقق منافع 

حداکثری ذی نفعان داشته باشیم. 
از  دوره  این  در   7۰۰ امتیاز  از  عبور 
رکوردهایی است که به دیگر رکوردهای 

فولاد مبارکه اضافه می شود.  
امسال ۹ شرکت زیرمجموعه فولاد مبارکه 
و  کردند  شرکت  همایش  این  در  هم 
توانستند رتبه های خوبی در این حیطه 

کسب کنند.

همکار گرامی جناب آقای جـواد بِلالـی
با احترام و تمکین بر مشیت الهی،ابراز همدردی ما را پذیرا باشید. امید آنکه روح مرحومه 
دراین ایام گرانقدر مرهون رحمت آفریدگارش گردد. از ایزد منان صبر و شکیبایی برای 

خانواده محترمتان خواستاریم.روحش شاد.
روزنامه یادگارامـــروز

» انالله و اناالیه راجعون«

روابط عمومي  شركت برق منطقه اي مازندران و گلستان

آگهي  مناقصه عمومي - يك مرحلـه اي
شماره 1402/1-95

به شماره ثبت سامانه تداركات دولت » ستاد« : ۲۰۰۲۰۰۱۲۲۴۰۰۰۰۹۹
شركت برق منطقه اي مازندران در نظر دارد حمل دو دستگاه ترانسفورماتور۲۰۰مگا ولت آمپری ۴۰۰/63 کیلوولت، دو دستگاه ترانسفورماتور مصرف داخلی-

زمین5۰۰ کیلوولت آمپر، متعلقات شامل کنسرواتورها، رادیاتورها، بشکه های روغن و سایر تجهیزات جانبی ترانسفورماتورها برابر شرایط ذیل و بشرح مشخصات و 
اطلاعات مندرج در اسناد مناقصه به  مناقصه گر واجد شرایط واگذار نماید.لازم به ذكر است كلیه فرآیندهاي برگزاري مناقصه ازدریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین 

گشایش پاكات ، مطابق فرآیند تعربف شده در بستر سامانه تداركات الكترونیك دولت به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

ارائه پروانه فعالیت حمل محمولات فوق سنگین انجمن بوژی داران از اداره کل راه و شهرسازی و پایانه های حمل و نقل کل کشور.الزامات مورد نیاز  -1
ارائه گواهي تایید صلاحیت ایمنی از اداره  تعاون، کار و رفاه اجتماعي.  -2

مبلغ ضمانتنامه  )شركت
5/192/326/434 ریال معادل » پنج میلیارد و یکصد و نود و دو میلیون و سیصد و بیست و شش هزار و چهارصد و سی و چهار ریال تمام«در فرآيند ارجاع كار(

نوع ضمانتنامه  )شركت
در فرآيند ارجاع كار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واریزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکي،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت وزیران بشماره 123402/ت50659 هـ  مورخ 1394/9/22 و  
اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

محل دريافت
سامانه - تدارکات الکترونیك دولت )ستاد(- به آدرس www.setadiran.irو ارسال اسناد:

از ساعت 09:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/12/09  الي ساعت 19:00 روز یکشنبه مورخ 13/ 1402/12.زمان دريافت اسناد:
تا ساعت 15:35روز پنجشنبه مورخ 1402/12/23.مهلت ارسال پیشنهاد
ساعت 08:30 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/12/27.زمان گشايش پاكات:

103/846/528/679 ریال معادل » یکصد و سه میلیارد و هشتصد و چهل و شش میلیون و پانصد و بیست و هشت هزار و ششصد و هفتاد و نه ریال تمام« مطابق فهرست بهاء سال 1402.قیمت پايه مناقصه:

 به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن كه مغایر با آیین نامه مذكورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد 
شد.

 همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات 
و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

 مراتب در سایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main صرفا جهت اطلاع رساني درج گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۱۲/۰7 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۱۲/۱۲

شناسه آگهی : 1674257

نوبت اول
شركت برق منطقه اي مازندران

فولاد مبارکه برای پنجمین بار موفق فولاد مبارکه برای پنجمین بار موفق 
به دريافت تنديس زرين تعالی سازمانی کشور شدبه دريافت تنديس زرين تعالی سازمانی کشور شد

با عبور از سطح ۷۰۰ امتیاز برای نخستین بار در کشور؛

فولاد مبارکه سازمان سرآمد در بخش ساخت و تولید در بیست و یکمین همایش ملی تعالی

 بیست و یکمین دوره اعطای جایزه ملّی 
با  اسفندماه ۱۴۰۲  اول  سازمانی  تعالی 
و  گسترش  سازمان  مدیرعامل  حضور 
رئیس  )ایدرو(،  ایران  صنایع  نوسازی 
ایران، مدیرعامل  بهره وری  ملّی  سازمان 
و  ارشد  مدیران  مبارکه،  فولاد  شرکت 
مدیران تعالی شرکت های سرآمد ایرانی، 
مدیریت  سازمان  همایش های  مرکز  در 

صنعتی برگزار شد.
در  موفقیت  با  دیگر  بار  مبارکه  فولاد   
استقرار مدل تعالی سازمانی توانست برای 
نخستین بار در کشور از سطح 7۰۰ امتیاز 
تعالی سازمانی عبور کند و برای پنجمین 
بار تندیس زرّین تعالی سازمانی را از آنِ 
خود کند. تاکنون هیچ شرکتی در طول 
ادوار گذشته موفق به دریافت این امتیاز 

نشده است.
ایران  در  سازمانی  تعالی  مدل  پیشینه   

به سال ۱3۸۲ بازمی گردد و امسال ۲۱ 
دوره از برگزاری جایزه ملّی تعالی سازمانی 
می گذرد؛ فولاد مبارکه در ۱۴ دوره این 
رویداد شرکت کرده که در سال ۱3۹۱ 
برای نخستین بار موفق به کسب تندیس 
زرّین در دهمین دوره جایزه ملّی تعالی 
سازمانی شد و پس از آن نیز در سال های 
۱3۹3، ۱3۹۸ و ۱۴۰۰، تندیس زرّین این 
رویداد را از آنِ خود کرد و در سال جاری 
برای پنجمین بار موفق به دریافت تندیس 

زرّین گردید.

 دست یابی به جایزه تعالی
 سازمانی یک اتفاق نیست، بلکه

 یک مسیر است 
شرکت  مدیرعامل  طیب نیا،  محمدیاسر 
فولاد مبارکه پس از دریافت تندیس زرین 
تعالی سازمانی کشور گفت: جایزه تعالی 

مسیری مبتنی بر نگاه تحولی و رشد پی 
در پی است و ما در مسیر خود در فولاد 
مبارکه درصدد هستیم با نگاه به آینده 
و ارتقای سطح بهره وری و رشد فناورانه 
و نوآورانه جدید با پنج استراتژی اصلی 
جایگاه جدیدی را داشته باشیم، تمسک 
به مدل تعالی کمک می کند که ما زودتر 
مدیریت  و  یابیم  دست  خود  اهداف  به 
اجزای  تا  مدیره  هیات  از  را  بهینه ای 
مختلف سازمان در جهت تحقق منافع 

حداکثری ذی نفعان داشته باشیم. 
از  دوره  این  در   7۰۰ امتیاز  از  عبور 
رکوردهایی است که به دیگر رکوردهای 

فولاد مبارکه اضافه می شود.  
امسال ۹ شرکت زیرمجموعه فولاد مبارکه 
و  کردند  شرکت  همایش  این  در  هم 
توانستند رتبه های خوبی در این حیطه 

کسب کنند.

همکار گرامی جناب آقای جـواد بِلالـی
با احترام و تمکین بر مشیت الهی،ابراز همدردی ما را پذیرا باشید. امید آنکه روح مرحومه 
دراین ایام گرانقدر مرهون رحمت آفریدگارش گردد. از ایزد منان صبر و شکیبایی برای 

خانواده محترمتان خواستاریم.روحش شاد.
روزنامه یادگارامـــروز

» انالله و اناالیه راجعون«

شهرداری پرند به استناد مجوز شماره ۰۲5۹7 مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۲ در نظر دارد پروژه احداث پارک خطی واقع در فاز صفر پرند را به شماره ۲۰۰۲۰۹۸۲۸3۰۰۰۰۲7 را 
از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط و دارای حداقل رتبه 5 ابنیه از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید، لذا پیمانکاران واجد شرایط جهت دریافت اسناد فراخوان 
و اطلاعات بیشتر می توانند از تاریخ ۱۴۰۲/۱۲/۰7 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس ) www.setadiran.ir ( در این فراخوان شرکت نمایند 

۱-مبلغ اعتبار پروژه ؛ 3۰۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ )ریال(
۲-مبلغ سپرده شرکت در فراخوان ۱5/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ )ریال(

شــبا  )شــماره   ۰۱۰۹۱۱3366۰۰66 شــماره  حســاب  بــه  نقــداً  بایســتی  کــه 
IR280170000000109113366006 ( نــزد بانک ملی به نام شــهرداری پرند یا به 
صورت ضمانتنامه  بانکی تســلیم دبیرخانه این شهرداری گردد لازم به ذکر است چنانچه 
برنــدگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشــوند ســپرده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد 
 ۳- مهلت و محل دریافت اســناد مناقصه ؛ از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱۴:۰۰ 
روز دوشــنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۴ و دریافت اســناد آن صرفاً از طریق ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می باشد 
۴- مهلت و محل تســلیم پیشنهادات ؛ متقاضیان می بایســت پاکت های پیشنهاد 
قیمت خود را که برابر شــرایط مندرج در اســناد مناقصه تنظیم شــده است را حداکثر 
تا ســاعت ۱3:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۲6 در ســامانه تدارکات الکترونیک دولت 

www.setadiran.ir بارگذاری نمایند 

تذکر ؛ صرفاً اســناد پاکت های پیشــنهاد )ب(و)ج( دارای امضاء الکترونیکی مورد پذیرش 
اســت و در جلسه بازگشایی پاکت های )ب(و)ج( اســناد فیزیکی )کاغذی( و اسناد فاقد 

امضاء الکترونیکی )دارای مهر گرم( به هیچ وجه مورد پذیرش نیست
۵-مدارک لازم جهت دریافت اســناد ؛ متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست ار 
طریق ســامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir نســبت به تهیه اسناد 

اقدام نمایند 
۶-زمان بازگشایی پیشنهادها؛ ساعت ۱۴:۰۰ روز شــنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۲6 می 

باشد
۷-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است 

۸-هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد 
نوبت چاپ اول: ۱۴۰۲/۱۲/۰7
نوبت چاپ دوم: ۱۴۰۲/۱۲/۱۴

مجتبی مرادی نوروزی
سرپرست شهرداری پرند

نوبت اولآگهی فراخوان مناقصه عمومی شماره ۲۷

چشم انداز تاریک  دستمزدها  چشم انداز تاریک  دستمزدها  
گذشته در حاشیه است کرات مزدی بیش از  امسال مذا

نوبت دوم

مرتضی برکاته- روزنامه نگار  

تکرار کلیشه ها در بازار تکرار کلیشه ها در بازار 
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سیاسی

حالا وقت عمل است
سید محمد بحرینیان

1. مردم ، گام بلند انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
مجلس خبرگان رهبری را محکم برداشتند. مشارکت 
۴۱ درصدی با وجود موج تورم ۶ ســاله و شــبهات و 
حواشــی ۱۴۰۱، عدد قابل توجهی  است. این مردم 
میهن پرست و زمان شناس، همان هایی هستند که 
امام راحل )ره( فرمود از مســلمانان صدر اســلام و از 

اصحاب رسول الله )ص( برترند.
2. نرخ مشــارکت در برخی شــهرها و استان ها در 
محدوده ۶۰ تا ۸۰ درصد اســت. مشــارکت در شهر 
تهران هم از دوره پیش بیشــتر بوده است. اگرچه با 
توجه به نصاب بالای مردم سالاری در ایران اسلامی، 
این عدد ویژه ای نیست، اما با توجه به نرخ مشارکت 
۴ سال قبل  )۴۲ درصد( اثبات کننده این گزاره است 
که نظام در ۴ سال گذشته و با وجود جنگ جهانی نرم 
علیه ایران، ریزش خاصی نداشــته یا به همان میزان 

ریزش، رویش داشته است.
3. مهم تر از نرخ مشــارکت، کیفیت و نوع مشارکت 
اســت. انتخابات مجلس دوازدهم، در مقایسه با چند 
دوره اخیــر، رقابتی ترین انتخابــات مجلس بوده و 
غافلگیری مردم از نتایج، یکی از شــواهد این رقابت 
اســت. در مجلس دهم و یازدهم، تا فردای انتخابات 
معلوم بود که نفرات اول تا ســی ام در شهر تهران چه 
کسانی هستند اما در لحظه نگارش این نوشته )شنبه 
شــب( هنوز نمی توان نسبت به نتایج حوزه انتخابیه 
تهــران اطمینان داشــت و حتی معلوم نیســت که 
انتخابات در مرحله اول تمام شــود. این رقابت دشوار 
و این انتخابات غیرقابل پیش بینی، هرچه که نباشد 
قطعا یکی از مصادیق کیفیت و عمق مردم ســالاری 

در ایران است.
4. مــردم کار خود را به بهترین شــکل انجام دادند و 
اینک نوبت مســئولان اســت که این حماســه را به 
سرانجام برسانند. به قول سردار حاجی زاده، رای مردم، 
خشــاب نیروهای مســلح را پر می کند، همین طور 
دســت مدیر را در تصمیم گیری های اساسی پر می 
کند، پشت دیپلمات را در مذاکرات خارجی پر می کند 
و خلاصه به طرق مختلف از مرزهای سرزمینی، فکری، 
سیاسی و اقتصادی کشور دفاع می کند. چشم مردم 

شریف ایران به مسئولان است.

شگفتی های انتخابات
 خبرگان رهبری

ششــمین دوره انتخابــات خبــرگان رهبری نیز 
همزمــان با انتخابات مجلس، در سراســر کشــور 
برگزار شد. این دوره از انتخابات خبرگان، حواشی 
زیادی با خود داشت. از ردصلاحیت حسن روحانی، 
رئیس جمهور پیشین و چند دوره خبرگان رهبری 
تا ســیدمحمود علوی، وزیر اطلاعــات دولت های 
یازدهــم و دوازدهم. برخی اخبــار تأمل برانگیز نیز 
پس از اعلام آرای انتخابات منتشــر شــد. محسن 
اســماعیلی، تنها عضو مجلس خبرگان رهبری که 
لباس روحانیت نمی پوشــید، رای لازم برای ورود 
به ساختمان قدیمی ســنا در خیابان امام خمینی 
)ره( را بــه دســت نیاورد. مصطفــی پورمحمدی، 
مقــام امنیتی – قضایی پیشــین، وزیر دولت های 
احمدی نــژاد و روحانی که در مرحله اول بررســی 
صلاحیت ها رد شــده و پس از اعتراض صلاحیتش 
مــورد تائید قــرار گرفت نیز نتوانســت به مجلس 
خبرگان راه پیدا کند. نتایجی که توســط رسانه ها 
اعلام شد، حاکی از این است که احمد علم الهدی، 
نماینده، ولی فقیه در خراسان رضوی و امام جمعه 
مشهد در میان کاندیدا های این استان جایگاه سوم 
را به دســت آورد، اما موفق به ورود به این مجلس 

شد.
شان شکست    فعلی  نمایندگان  که  استان هایی 

خوردند
نتایج اعلام شــده حکایــت از آن دارد که برخی از 
اســتان های کشــور که نمایندگان فعلی شان در 
دوره ششــم نیز کاندیدا شده بودند، نتوانستند آراء 
کافی برای ورود به خبرگان ششــم را کسب کنند. 
از جمله، اســتان چهارمحال بختیاری که علیرضا 
اســلامیان نماینده آن بود و با وجود کاندیداتوری 
نتوانست بر رقیب خود پیروز شود و عبدالله کیوانی 
هفشجانی، به عنوان نماینده این استان در خبرگان 
ششم رأی آورده است. همدان، استان دیگری است 
که علیرغم کاندیداتــوری دو نماینده فعلی آن به 
نام های سید مصطفی موسوی فراز و غیاث الدین 
طه حسین، اما حبیب الله شعبانی موثقی کاندیدای 
سوم این استان پیروز این رقابت شده است. نماینده 

دوم این استان درحال حاضر مشخص نیست.
آملی لاریجانی رأی نیاورد  

همچنیــن از میان پنج نامزد اســتان مازندران در 
انتخابات مجلس ششم خبرگان، مردم این استان، 
به ترتیب آقایــان محمدباقر محمدی لایینی، علی 
معلمی، ســید رحیــم توکل و ســید صادق پیش 
نمازی را به عنوان نمایندگان خود انتخاب کردند. 
اما صادق لاریجانی آملی رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، از حضور مجدد در مجلس خبرگان 

باز ماند.
نمایندگانی که ابقا شدند  

از میــان نماینــدگان مجلس خبــرگان پنجم که 
کاندیدای خبرگان ششــم نیز شــده بودند تا این 
لحظه ابقای ۴۵ نفر در کرســی نمایندگی خبرگان 
قطعی شــده اســت و احتمال می رود با توجه به 
غیررقابتی بودن این انتخابات، تعداد بیشــتری از 
این نمایندگان فعلی در مجلس خبرگان ابقا شوند.
از جمله آن در اســتان آذربایجان شــرقی از میان 
نمایندگان فعلی مجلس خبــرگان، آقایان محمد 
تقــی پورمحمــدی و علی ملکوتی کــه کاندیدای 
دوره ششم شــده بودند، در سمت خود در مجلس 

خبرگان ابقا شدند

نسخه همتی برای افزایش 
مشارکت در دوره های بعد

»انتخابات مجلس دوازدهم در محدوده میزان  
مشــارکت   ۴۰ درصدی ســال ۹۸، با آرای 
باطله بیشتر، برگزار شــد.«  رییس کل اسبق 
بانک مرکزی معتقد است: تعدیل دو شاخص 
مهم سیاســی و اقتصادی افزایش  مشارکت 
در انتخابــات و کاهش  تــورم  بلندمدت، در 
گرو اصلاح شیوه  حکمرانی  است. عبدالناصر 
همتی در تازه ترین یادداشت در فضای مجازی 
نوشت: انتخابات مجلس دوازدهم در محدوده 
میزان » مشارکت « ۴۰ درصدی سال ۹۸، با 

آرای باطله بیشتر، برگزار شد.
به وضوح روشن است که؛

 تعدیل دو شاخص مهم سیاسی و اقتصادی:
 ۱-افزایش مشــارکت به بالاتــر از ۴۰ درصد 

)محدوده ۶۵تا۷۰ درصد(
 ۲- کاهش تورم بلندمــدت به پایین تر از ۴۰ 

درصد )محدوده ۵ تا ۱۰ درصد(.
 در گرو اصلاح شیوه حکمرانی  است.

»شهباز شریف«
 نخست وزیر پاکستان شد

نمایندگان پارلمان پارکستان »شهباز شریف« 
را به عنوان نخســت وزیر جدید این کشــور 
انتخاب کردند.  ســه هفته پــس از برگزاری 
پارلمان جدید  نمایندگان  پارلمانی،  انتخابات 
پاکستان دقایقی پیش با اکثریت آراء »محمد 
شهباز شــریف« را به عنوان بیست وچهارمین 
نخست وزیر این کشــور انتخاب کرد تا دولت 
جدید پاکستان را تشکیل دهد. شهباز شریف 
72 ســاله برادر کوچکتر نواز شریف، نخست 
وزیر سه دوره پاکستان است که در انتخابات 
اخیــر رهبری کارزار انتخاباتی حزب مســلم 
نواز پاکســتان )PML-N( را برعهده  لیگ 
داشــت. نمایندگان پارلمان پاکستان ساعاتی 
پیش جلســه انتخاب نخســت وزیر جدید را 
تشــکیل دادند؛ شهباز شــریف، نامزد حزب 
»مسلم لیگ« شــاخه ی نواز که مورد حمایت 
هفت حزب دیگر بود، بــا »عمر ایوب« نامزد 
مــورد حمایــت »عمران خان« نخســت وزیر 
پیشــین پاکســتان و حزب تحریــک انصاف 

رقابت کرد.

هیات حماس برای گفت وگو 
درباره توافق آتش بس 

وارد قاهره شد
منابع خبــری از ورود هیــات جنبش حماس 
به پایتخت مصر برای مشــارکت در دور جدید 

مذاکرات آتش بس در غزه خبر دادند.
خبرگــزاری رویترز به نقل از یــک مقام آگاه از 
ورود هیأت جنبش حماس به قاهره برای شرکت 
در مذاکرات آتش بس در غزه خبر داد. بنابراین 
گزارش، ریاست هیأت جنبش حماس بر عهده 
»خلیل الحیه« نایب رئیس جنبش حماس در 
غزه است. روز شنبه یک منبع امنیتی مصری در 
ارتباط با دور جدید مذاکرات غیر مستقیم آتش 
بس که قرار اســت با حضور نمایندگان جنبش 
حماس و رژیم صهیونیســتی در قاهره پایتخت 
مصر برگزار شــود، جزئیاتی ارائه کرد. این منبع 
امنیتی مصری در این بــاره گفت: مذاکرات در 
زمینه آتش بس در غزه از روز یکشنبه در قاهره 
آغاز خواهد شد و دو طرف مذاکرات آتش بس به 
طور مقدماتی درباره مدت آتش بس و جزئیات 
آزادی اسرا به توافق رسیده اند. بنابراین گزارش، 
نهایی شــدن توافق آتش بس بــه توافق درباره 
خروج نظامیان اســرائیلی از شــمال نوار غزه و 
بازگشت ساکنان آن به منازل خود بستگی دارد.

نیروگاه هسته ای امارات
 راه اندازی شد

امارات از راه اندازی واحد چهارم نیروگاه هسته ای 
براکه خبر داد. 

سازمان تنظیم مقررات هســته ای در امارات از 
زمان صدور مجوز بهره برداری از چهارمین واحد 
در نیروگاه هسته ای »براکه« به فعالیت نظارتی 
خود در مرحله بارگیری سوخت و آزمایش های 
مختلف دیگر ادامــه داده و اکنــون به مرحله 
راه اندازی رســیده اســت و این مرحله یکی از 
مراحل مهم در نیروگاه های هسته ای برای شروع 

فرایند تولید انرژی به شمار می رود.
 به نقل از خبرگزاری رســمی امارات، ســازمان 
تنظیم مقررات هسته ای در بیانیه ای ضمن اعلام 
آغاز این مرحله مهم تاکید کرد این دســتاورد 
در نتیجه فعالیت  فشــرده نظارتی از سوی این 
ســازمان از جمله بازرسی مستمر برای تضمین 
امنیت و سلامتی این واحد هسته ای محقق شد.

ماراتن دوازدهمین انتخابات مجلس شورای 
اسلامی روز جمعه ۱۱ اسفندماه پایان یافت و 

شمارش آرا به سرعت آغاز شد.

 در انتخابات مجلس دوازدهم که از ساعت ۸ صبح 
روز جمعه آغاز شــد و بعد از چندبار تمدید ساعت 
رأی گیری از سوی ســتاد انتخابات تا ساعت ۲۴ 
ادامــه یافت، تعداد یک هزار و ۲۱۸ حوزه انتخابیه 
در ۳۱ استان کشــور دایر بودند. تعداد شعب اخذ 
رأی در این یک هــزار و ۲۱۸ حوزه انتخابیه، ۵۹ 
هزار شعبه بود که از این میزان، ۴۴ هزار شعبه به 
صورت ثابت و ۱۵ هزار شعبه به صورت سیار بودند.

واجدان شرایط شرکت در این انتخابات، ۶۱ میلیون 
و ۱۷۲ هزار و ۲۹۸ نفر بودند که ۳۰ میلیون و ۹۴۵ 
هزار و ۱۳۳ را مرد و ۳۰ میلیون و ۲۲۷ هزار و ۱۶۵ 
را زن از مجموع واجدین شرایط تشکیل می دادند.

کمترین میزان مشارکت در انتخابات مجلس  
طبق اعــلام خبرگزاری هــای اصولگــرا، درصد 
مشارکت بالای ۴۰ درصد است هرچند هنوز هیچ 

مقام رسمی در این باره اعلام نظر نکرده است.
براساس آمار منتشرشده ، برخی چهره های شناخته 
شده پارلمان مانند علاءالدین بروجردی، غلامرضا 
تاجگردون و مهرداد لاهوتی به صندلی های ســبز 
بهارستان بازمی گردند. نمایندگان نام آشنایی مانند 
مسعود پزشکیان هم مجدد در مجلس حضور دارند. 
همچنین ۳ وزیر دولت محمود احمدی نژاد یعنی 
حمیدرضا حاجی بابایی، علی نیکزاد و سیدشمس 
الدین حســینی که در مجلس یازدهم هم حضور 

داشتند، در مجلس دوازدهم ابقا شدند.

تندروها در مجلس پا گرفتند  
همچنین شــاهد ورود چهره های تندرویی مانند 
مجتبی ذوالنوری و قاســم روانبخش از چهره های 

جبهه پایداری به مجلس دوازدهم هستیم.
یکی از شــگفتی های انتخابات امــا در تهران رقم 
خورد و لیست نزدیک به قالیباف شکست سنگینی 
خورد و در مقابل لیســت مخالفــان و منتقدان او 

یعنی لیست امنا دست بالا را دارند.
انتشار نتایج آراء تهران در مجلس شورای اسلامی 
و در صــدر قرار گرفتن چهره هــای تندرو واکنش 
حسین کنعانی مقدم، چهره سیاسی اصولگرا را به 
دنبال داشــت. او که افرادی نظیر رسایی را سوپر 
انقلابی می خواند معتقد است این افراد در مجلس 

دوازدهم نقش تعین کننده ای نخواهند داشت.
در ادامه گفتگو با حســین کنعانــی مقدم، چهره 

سیاسی اصولگرا را می خوانید:

آقای کنعانی مقدم! ارزیابی شــما از حضور   
تندورها یا سوپر انقلابی ها در مجلس دوازدهم 
اتفاقی شده  باعث چنین  چیست؟ چه عاملی 

است؟
پیش بینی بنده از انتخابــات تهران به این صورت 
بود که مردم لیستی رأی نمی دهند بلکه لیست های 
مختلــف را کنار هم می گذارند و تلاش می کنند از 
بین آنها نامزدهای مورد نظر خود را انتخاب کنند، 
در حال حاضر هم نتایجی که اعلام شده ترکیبی از 
۳، ۴ لیستی است که بین اصولگرایان مطرح بوده 
و چهره های تندروی این لیست ها بیشترین آراء را 

کسب کردند.
در مورد کل کشــور هنــوز جمع بندی کلی وجود 
ندارد اما به نظر می رســد همیــن ترکیبی که در 

تهران مخلوطــی از جریان اصولگرایی اســت، در 
کشــور برخی از اصلاح طلبان یا مستقلین هم رأی 
آوردند و به نظر می رســد در مجلس فراکســیون 

اکثریت نخواهیم داشت.

اختلاف اصولگرایان در مجلس آینده بسیار   
بیشتر خواهد شد

مانع    اصولگرایــان  میــان  اختلاف  یعنی 
مجلس  در  اکثریت  فراکســیون  شکل گیری 

خواهد شد؟
به نظر می رســد اختلاف در مجلس بسیار بیشتر 
خواهد شــد، چند فراکســیون خواهند بود چراکه 
در خط مشــی سیاسی و دیدگاه با یکدیگر اختلاف 

دارند.

بــه راهیابی اصولگرایان    چه عاملی منجر 
تندرو به مجلس شد؟ آیا خلأ حضور چهره های 
اصلاح طلــب و اعتدالگرا باعث چنین اتفاقی 

نیست؟
به نظر می رســد مــردم با رأی خود پیام بســیار 
مشخص و روشنی داشتند، به این ترتیب که افرادی 
که در رأس قدرت بودند و یا در جایگاه های مختلف 
مسئولیت داشتند، فرصتی برای ادامه آزمون و خطا 
ندارند لذا آنها را حذف کردند و فرصت را به افرادی 
دادند که چهره های جدیدتری هســتند که هنوز 

مورد آزمایش قرار نگرفتند.

از ۲۹۰ نماینده یک نفر رسایی شده است  
اما ســابقه افرادی نظیر رسایی و امثالهم   

مشخص است...
اینها محدود هستند، اینکه از ۲۹۰ نماینده یک نفر 

رسایی شده است.

تنها رسایی نیست، نبویان هم هست...  
اینها در رقابتِ میان جبهه پایداری، جریان وابسته 
به قالیباف، لیســت حداد عادل، شورای وحدت و 
روحانیت مبارز، این افراد تعیین کننده نیستند. در 
مجموع بعید می دانم که مجلس آینده بتواند خط 

مشی واحد را دنبال کند.

مجلس دوازدهم به جــای مجلس کارآمد،   
سیاسی شد

یعنی مجلس دوازدهم مجلسی درهم برهمی   
خواهد شد که به جای نظارت بر دولت، سرگرم 

اختلافات درونی خود خواهد شد؟
به نظر می رسد بخشی از توان مجلس آینده صرف 
حل دعواهای جناحی خواهد شــد و همین باعث 
می شــود مجلس دوازدهم آن کارآمدی مدنظر را 
نداشــته باشــد. بنابراین مجلس دوازدهم به جای 

مجلس کارآمد، سیاسی شد.

یعنی وضــع مجلس دوازدهــم از مجلس   
یازدهم بدتر خواهد شد؟

اگر شــرایط به همین ترتیب باشد، کارآیی مجلس 
یازدهم بهتر از مجلس دوازدهم بیشتر خواهد بود.

را    انتخاب  حلقــه  انتخابات  تصمیم گیران 
تنگ تر کردند

از    بیشــتری  تعداد  نگهبان  اگر شــورای 
داوطلبین اصلاح طلــب و اعتدالگرا را تایید 
می کرد، چشــم انداز مجلــس دوازدهم بهتر 

نمی شد؟
به نظر می رسد کسانی که در امر انتخابات تصمیم گر 
و تصمیم ساز هستند، تلاش کردند کمترین ریسک 
را بپذیرند، به همین دلیل حلقه انتخاب تنگ تر شد.

حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم انقلاب 
اسلامی در پیامی درگذشــت آیت الله آقای حاج 
شــیخ محمد امامی کاشــانی رحمت الله علیه را 

تسلیت گفتند.
 متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشــت عالم بزرگوار مرحوم آیــت الله آقای 
حاج شــیخ محمد امامی کاشانی رحمت الله علیه 

را به خاندان محترم و بازماندگان و شــاگردان و 
ارادتمندان ایشان تسلیت عرض می کنم.

ایــن عالم متقی و خــدوم در طول ســال های 
متمادی، چه پیش از پیروزی انقلاب در مجموعه  
روحانیت مبارز و چــه پس از آن در جایگاههای 
حساس مانند شــورای نگهبان، مجلس خبرگان، 
امامت جمعه ی تهران، سازمان تبلیغات اسلامی، 
مدرسه شهید مطهری منشاء خدمت به کشور و 

نظام جمهوری اسلامی بوده اند، و امید است این 
همه در نامه  حســنات ایشان مقبول درگاه الهی 
باشد. خداوند رحمت و مغفرت خود را شامل حال 

آن مرحوم فرماید.
سید علی خامنه ای

گفتنی اســت آیت الله محمد امامی کاشــانی از 
اعضای تشــکیل دهنده جامعــه روحانیت مبارز 
بــود. پس از انقلاب به عنــوان نماینده ولی فقیه 

در شــهربانی، عضویت شــورای نگهبان و تولیت 
مدرســه عالی شــهید مطهــری برگزیده شــد. 
همچنین با تشکیل شورای عالی تبلیغات درصدد 
هماهنگی بیشتر در تبلیغات فرهنگی و دینی گام 
برداشت. پس از آن به عنوان رئیس دیوان عدالت 
اداری به فعالیت پرداخت. وی در ۱۲ اســفندماه 
۱۴۰۲ به علت ایســت قلبــی در تهران به دیدار 

حق شتافت.

پیام رهبر انقلاب در پی درگذشت آیت الله امامی کاشانی

اختلاف اصولگرایان در مجلس آینده بسیار بیشتر خواهد شد

مجلس دوازدهم؛ یک مجلس سیاسی 

شهروندان اوکراینی در یک مراسم یادبود 
کیف کشته شدگان جنگ/ ایرپین،  برای 

برگزاری نماز جمعه فلسطینیان در مسجد الفاروق 
که توسط صهیونیست ها ویران شده است/ رفح، سرزمین های اشغالی

به روایت تصویر

یادداشت

سوژه روز

کوتاه ازسیاست



آمریکایی ها روز سه شنبه ۵ نوامبر برای انتخاب 
رئیس جمهور بعدی آمریکا به پای صندوق های 
رای می روند. برنده آن انتخابات دوره چهار ساله 
ریاســت جمهوری را از ژانویه آینده اغاز خواهد 
کرد. با این وجــود، از هم اکنون هیاهوی زیادی 
در مورد انتخابات وجود دارد. نامزد های ریاســت 
جمهوری شروع به کنار رفتن از رقابت ها کرده اند 
و این روند باعث خواهد شــد تا تعداد نامزد هایی 
کــه تا انتهای مســیر رقابت باقــی می مانند در 
ماه های آینده کاهش یابد. بنابراین، آیا انتخابات 
به رقابتــی دوباره بین "جو بایدن" رئیس جمهور 
فعلــی و دونالــد ترامپ رئیس جمهور پیشــین 
تبدیل خواهد شــد؟ سیســتم رای گیری واقعا 

چگونه کار می کند؟
نامزد های ریاست جمهوری ایالات متحده  
جو بایدن، ۸۱ ساله  

علیرغم آن که بایدن مســن ترین نامزد محسوب 
می شود و در نظرســنجی های پیش از انتخابات 
امتیاز قوی ای را کســب نکرده، امــا بزرگترین 

فرصت برای شکست دادن ترامپ است.
دین فیلیپس، ۵۴ ساله  

فیلیپس یک بــازرگان ثروتمند و نماینده کنگره 
از مینه ســوتا اســت. او پیش از ایــن از بایدن 
حمایت کرده بود، اما در ۵۴ ســالگی خود را به 

عنوان گزینه ای بســیار جوان تر و پرشــور برای 
رقابت به جای بایدن ۸۱ ســاله قلمداد می کند. 
فیلیپس وارث یکــی از بزرگترین امپراتوری های 
مشــروبات الکلی در امریکاست و تا سال ۲۰۱۲ 
میلادی مدیرعامل شــرکت تقطیر و مشــروب 
ســازی فیلیپس بود. او مدرک کارشناسی ارشد 
مدیریت بازرگانی خود را از دانشــگاه مینه سوتا 
دریافت کرده است. شعار کارزار انتخاباتی او این 
عبارت بوده اســت:" دوباره آمریــکا را مقرون به 

صرفه کنید. "
دونالد ترامپ، ۷۷ ساله  

ترامپ، یک شــخصیت رسانه ای میلیاردر و فعال 
در حــوزه املاک و مســتغلات و رئیس جمهور 
پیشین قصد دارد به دومین فرد در تاریخ امریکا 
تبدیل شود که دو دوره غیر متوالی رئیس جمهور 
می شــود. این در حالیســت که او دوبار توسط 
مجلس نمایندگان ایالات متحده استیضاح شده 
و بــا ۹۱ اتهام کیفری از جملــه تلاش برای لغو 
نتیجه انتخابات ۲۰۲۰ میلادی مواجه شده است. 
ترامپ در نیویورک متولد شد و در رشته اقتصاد 

در دانشگاه پنسیلوانیا تحصیل کرده است.
نیکی هیلی، ۵۱ ساله  

هیلی فرماندار ســابق کارولینای جنوبی و سفیر 
سابق ایالات متحده در ســازمان ملل متحد در 

دولــت ترامپ اســت. هیلی تبار هنــدی دارد و 
خانواده ســیک اش از مهاجران به امریکا بودند. 
او در کارولینای جنوبی بزرگ شــد و در رشــته 
حســابداری تحصیل کرده است. او در زمانی که 
نماینــده ایالات متحده در ســازمان ملل متحد 
بود از خروج امریکا از توافق نامه اقلیمی پاریس 
حمایت کــرد. او هم چنین دخالت روســیه در 
انتخابات ایالات متحــده ۲۰۱۶ را محکوم کرد. 
او با انتقاد از ترامپ و بایدن به دلیل مسن بودن 
گفتــه که اکنــون "زمان ورود نســل جدید" به 
سیاست امریکا و کســب مقام ریاست جمهوری 

فرارسیده است.
رابرت اف کندی جونیور، ۶۹ ساله  

او فرزند رابرت اف کندی سناتور امریکایی است 
که در ســال ۱۹۶۸ میــلادی در جریان کارزار 
انتخاباتی کشته شد. او پس از به چالش کشیدن 
بایــدن برای نامزدی حزب دموکــرات اکنون به 
عنوان نامزد مســتقل در رقابت ها حضور دارد. او 
وکیلی در حوزه محیط زیســت و فعال برجسته 
ضد واکســن است که در مقطعی به دلیل انتشار 
اطلاعات غلــط در مورد واکســن های کووید – 
۱۹ از فعالیت در فضای اینســتاگرام منع شــد. 
کندی جونیور در رشــته تاریخ و ادبیات آمریکا 
در دانشــگاه هاروارد تحصیل کرد و بعدا مدرک 

حقوق را از دانشگاه ویرجینیا دریافت نمود.
جیل استاین، ۷۳ ساله  

استاین پزشــک، فعال محیط زیست و بهداشت 
و نامزد ریاســت جمهوری برای حزب سبز است. 
این ســومین باری اســت که او بــرای انتخابات 
ریاست جمهوری نامزد می شــود. او پیش تر در 
ســال های ۲۰۱۲ و ۲۰۱۶ میــلادی نیــز نامزد 
انتخابات شده بود. اســتاین متولد شیکاگو فارغ 
التحصیل از دانشکده پزشکی هاروارد است و به 
مدت ۲۵ سال به عنوان پزشک داخلی کار کرد. 
او کارزاری را تحــت عنوان "حقوق اقتصادی" راه 
اندازی کرده که شــامل حق تضمین شده برای 
اشتغال، مراقبت های بهداشتی، مسکن و آموزش 
اســت. او نســبت به جنگ اســرائیل علیه غزه 
موضعی به شــدت انتقادی داشته و از حق سقط 
جنین دفاع کرده و باور دارد که باید به تغییرات 
آب و هوایی توجه داشــت و بــرای مقابله با آن 

اقداماتی را انجام داد.
کُرنل وست، ۷۰ ساله  

وســت یک فیلســوف، محقق و فعال سیاســی 
آمریکایــی آفریقایی تبار اســت کــه پیش تر به 
عنوان اســتاد در پرینســتون و ییل کار می کرد. 
وســت در اوکلاهما متولد شد، اما در ساکرامنتو 

در کالیفرنیا بزرگ شد. 

بایدن یا ترامپ؟ چه کسی شانس بیشتری دارد؟
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ëا قتصادی

برداشت  اشتباه وزیر کار از قانون 
سعید  فتاحی / فعال کارگری 

تــورم اعلام شــده  بهمن مــاه بیش از ۴۲درصد اســت و 
آنطــور که نمایندگانِ کارگری می گویند ســبد معیشــت 
حدود ۲۵میلیون تومان اســت. اینها ارقامی است که باید 
برای تعیین مزدِ ۱۴۰۲ کارگران مورد اســتناد قرار بگیرد. 
اســتدلال وزیــر کار در اخراجِ آقای خدایــی به هیچ وجه 
توجیه پذیر نیست. برداشــتِ وزیر کار از آیین نامه و قانون 
اشــتباه اســت و بیم آن می رود که با این اقدام، دولت به 
دنبالِ تداومِ سیاستِ سال گذشته  خود، یعنی محدود کردنِ 
مزد کارگران، باشــد.  ۲۷درصد افزایشِ مزدِ سالِ گذشته 
در شــرایطی تصویب شد که نمایندگانِ کارگریِ حاضر در 
شــورایعالی کار راضی به آن نبودند و تأکید داشتند با این 
میزان افزایش، معیشــتِ کارگران بدتر از قبل خواهد شد. 
خبر داریم که آقای خدایی در آن جلساتِ مقاومتِ بسیاری 
کردند، اما متأســفانه نمایندگانِ کارگری نتوانستند مقابل 
تصمیم وزارت کار بایستند. مسلم است که کارگران، حذفِ 
آقای خدایی از شــورایعالی کار را به مقاومتهای ایشان در 
برابرِ سیاستهایِ سرکوبِ مزد ربط می دهند و نه دو جلسه 
غیبــت از شــورایعالی کار. ضمن اینکه اگرچه ایشــان در 
جلسه حضور نداشتند، اما عضو علی البدل در جلسه بودند و 
وزارت کار نمی تواند بدون توضیح و استناد قانونیِ مشخص، 
نماینده کارگری را از جلســه حذف کند.  خروجِ کارگران 
از کارخانه ها به دلیلِ دســتمزدهای پایین، روی آوردن به 
شغل های کاذب و مشکلات اقتصادی و تبعاتِ اجتماعی این 
وضعیت را جدی بگیرید. تورم اعلام شده ی بهمن ماه بیش 
از ۴۲درصد است و آنطور که نمایندگانِ کارگری می گویند 
سبد معیشــت حدود ۲۵میلیون تومان است. اینها ارقامی 
است که باید برای تعیین مزدِ ۱۴۰۲ کارگران مورد استناد 
قرار بگیرد. البته نرخ رســمی سبد معیشت هنوز از طرفی 
شورایعالی کار اعلام نشــده اما باتوجه به اینکه نمایندگانِ 
کارگــری نظر خود را اعلام کرده اند، این نرخ نباید پایین تر 
از این مقدار باشد.ما مستقیم با کارگران در ارتباط هستیم 
و می دانیم دســتمزدِ سال گذشــته چگونه زندگیِ آن ها را 
تحت تأثیر قرار داده اســت. در شرایطی که بخش زیادی 
از دســتمزدِ کارگران صرفِ اجاره خانه می شود و خیلی از 
آن ها مجبورند دو شغله باشند، وزارت کار افزایش دستمزدِ 
دو سال گذشته را با هم جمع می بندد و می گوید دستمزد 
طی دو سال گذشــته بیش از ۸۰درصد افزایش پیدا کرده 
اســت. این صحبت ها نشــان می دهد آن ها یا نمی خواهند 
متوجه وضعیتِ وخیم کارگران شوند و یا اطلاعی از سازکارِ 
تعییــن مزدِ کارگــران ندارند.  طبق قانون دســتمزد باید 
مطابــق با مــاده ۴۱ قانون کار و نرخ تــورم و حداقل های 
زندگی کارگری تعیین شــود. این دســتمزد هر سال باید 
در شــورایعالی کار و طی مذاکراتِ سه جانبه تعیین شود. 
در جریانِ مذاکراتِ سال گذشــته هیچ کدام از این موارد 
قانونی رعایت نشد؛ سال اخیر را روی هم گذاشتند و آن را 
یک دســتاورد خواندند. اگر افزایشِ دستمزدِ دو سال اخیر 
دستاورد است، چرا کارگران بیش از هر زمانِ دیگری دچارِ 
مشکلاتِ معیشتی هســتند؟ چرا بیش از هر زمانِ دیگری 
ناتوان در تامینِ نیازهای اساســی خانواده خود هستند؟ ما 
ضمن حمایت از آقای خدایی، امسال از نمایندگان کارگریِ 
حاضــر در شــورایعالی کار انتظار داریم در صــورتِ تکرارِ 
اتفاقاتِ سال گذشته ، از امضای مصوبه  دستمزد خودداری 
کنند تا دولت همچون ســال گذشــته مدعیِ رعایت سه 

جانبه گرایی در مذاکراتِ مزدی نشود.

 

بازار ارز بالاخره پس از کش و قوس های 
فراوان تعارف را کنار گذاشت و روز شنبه 
برای لحظاتی نرخ ۶۰ هــزار تومانی را 
لمس کرد، نرخی که یکبار دیگر در سال 
گذشــته در روز های پایانی سال به آن 
اما آن طور که کارشناسان  بود؛  رسیده 
اقتصادی می گویند به دلیل سیاست های 
انقباضی کاهشی شــد و تا پایان پاییز 

امسال خود را نگه داشته بود. 

در این مدت تاریخ یازدهم اســفند و انتخابات 
مجلس تبدیل به عامل مهمی شده بود که بر 
مبنای آن نرخ دلار پیش بینی می شد و خبر 
از رها شدن فنر ارزی می داد.بررسی تحرکات 
ارزی از ابتدای زمستان نشان داد که قیمت ها 
منتظر ایــن عوامل نمی ماند و این فاکتور های 
اقتصادی کار خود را به پیش می برد. برهمین 
اســاس دلار از چند روز قبل انتخابات افزایش 

خود را آغاز کرده بود .
اثر انتخابات مجلس در بازار ارز دریافت شد؟

ســجاد بوربور تحلیلگــر بــازار ارز درباره اثر 
انتخابات مجلس بر قیمت دلار معتقد اســت 
این یک کلیشــه است که دلیلی ندارد امسال 

هم تکرار شود.
 او درباره تحــرکات دلار  می گوید: تا چندی 
پیش متغیر های کلان اقتصادی داشتند فریاد 
می زدند با میزان نقدینگی که رشد ۲۵ درصد 
را نشان می داد، قیمت منطقی دلار روی کاغذ 
۵۵ هزار تومان بــود. ولی خب جنگ حماس 
اتفاق افتاد، ما مشکل فروش نفت داشتیم چرا 
کــه چین نفت کمتری از ما خرید. گزینه های 
دیگری نیز وجود داشت که باعث شد انتظارات 
تورمی بالا برود. از همین رو حرکت اخیر دلار 

کاملا قابل پیش بینی بود.
رشــد دلار ممکن است تا پایان سال پیشخور 

شود
بر این اســاس او می افزاید: اوایل سال که دلار 
۵۳ هزار تومــان بود، خیلی ها تارگت های ۸۰ 
تا ۹۰ هزار تومان می دادند، اما باید گفت دلار 
با نقدینگی حدود ۸ هزار همت و یک رشــد 
اقتصــادی ناپایدار ۳ درصد، حدودا روی کاغذ 
۵۸ هزار تومان بود. حالا در شرایطی که شتاب 
رشد نقدینگی به دلیل سیاست های انقباضی 

شــدت گرفته در صورتی که مشــکل برجام 
جدی تر نشود و ما را به چالش نکشد،باید گفت 
نرخ ۵۵ هزار تومان نرخی منصفانه برای دلار 
است. هر چه بیشــتر از این رقم افزایش یابد، 

انگار سال آینده را پیشخور کرده است.
 با این اوصاف دلار ۶۰ هزار تومانی نرخی است 
که به نظرم تا پایان سال روی آن ثابت بماند.
نرخ ۳۰ درصدی گواهی سپرده خاص به گفته 
بوربور یکی از سیاســت های انقباضی بود که 
اخیرا اجرا شد. وی توضیح می دهد: از اول سال 
ضریب تکاثری و ضریب فزاینده پولی ما از ۸.۲ 
به ۷.۲ رسیده است، یعنی به بخش خصوصی 
کمتر وام می دهند، پایه پولی رشــد می کند، 
ولی نقدینگی رشــد خاصی نمی کند، چرا که 
پول در بــازار نمی چرخد. از طــرف دیگر ما 
دیدیم حدود ۲۰۰ همت ارز در بازار ریختند. 

نه لزوما دلاری شاید هم حواله ریخته باشند.
 اخیرا نیز اعلام نرخ ۳۰ درصد اوراق باعث شد 
کل بــازار پولی ما نرخ ۳۰ درصدی به خودش 
بگیرد؛ چه سپرده های بلند مدت چه صندوق 

درآمد ثابت.
سجاد بوربور در پاسخ به این سوال به اقتصاد 
۲۴ می گوید: به خاطر اینکه یک تضاد عجیبی 
بین سیاســت گذار بانک مرکــزی با نهاد های 
حاکمیــت اقتصادی مان وجــود دارد، یعنی 

اینکــه می گویند ما نرخ ۳۰ درصد می گذاریم 
پس احتمال می دهیم نرخ ارز و ســکه جای 
دوری نرود. اما از طرفی اعلام می کنند از سال 
بعد مالیات بر خرید یا بر عایدی ســکه و طلا 

و دلار بگذاریم.
 ایــن به فعال اقتصادی ایــن آلارم را می دهد 
که امســال وقت خرید دارید و اگر ســال بعد 
بخواهیــد بخرید باید مالیــات آن را پرداخت 
کنیــد. در این صورت همه هجــوم می آورند 
خرید های سال بعد را همین الان انجام دهند. 
ما نمی توانیم در اقتصاد نقد را ول کنیم و نسیه 

را بچسبیم. 
پس بهتر اســت طلا و دلار خود را بخریم و به 
ســال بعد موکول نشود. یقینا اگر این ابلاغیه 
مالیات بر عایدی ارز و ســکه نمی آمد، نرخ ارز 
هم تا پایان ســال کنترل می شد. این اشتباه 
بزرگی بود کــه واقعا نمی دانم چــرا از بانک 
مرکزی سر زد!ســجاد بور بور درمورد معایب 
این نرخ  می گوید: این نرخ فشار خیلی بزرگی 
به این اقتصاد بود. بانک ها ناتراز هســتند. اگر 
این نرخ باعث شــود این ناترازی افزایش یابد 
و اضافه برداشت داشــته باشند، ما یک تورم 
جدی را برای سال آینده پیش بینی می کنیم. 
اینطور نیســت که آن را موکول کنیم به چند 

سال آینده. 

دلار پس از انتخابات با  افزایش قیمت مواجه شد 

تکرار کلیشه ها در بازار 

رئیس کمیسیون توســعه صادرات اتاق بازرگانی ایران از بدعت گمرک در ارزیابی تراز تجاری کشور خبر داد و گفت: 
گمرک به تازگی آمار صادرات نفتی را هم در کنار صادرات غیرنفتی آورده و این یک سنت جدید به شمار می آید زیرا 
در چهار دهه گذشته ملاک عمل صادرات غیرنفتی بوده است.محمد لاهوتی از منفی بودن تراز تجاری کشور در سال 
جاری گفت و توضیح داد: براساس آمار گمرک در 11 ماهه سال 1402، ارزش تجارت خارجی کشور در بخش صادرات 
حدود 44 میلیارد و 890 میلیون دلار بوده، البته در احتساب این رقم صادرات نفت و خدمات فنی و مهندسی منظور 
نشده است.وی افزود: در همین حال براساس آمار یادشده ارزش واردات کشور در 11 ماهه امسال به 59 میلیارد دلار 
رسیده و در نتیجه اینها صادرات غیرنفتی و واردات کشور با 15 میلیارد دلار ناترازی تجاری روبه رو بوده است.لاهوتی 
تصریح کرد: در یک دهه گذشته این بزرگ ترین تراز منفی شکل گرفته میان صادرات و واردات کشور بوده است.رئیس 
کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران  در ادامه خاطرنشان کرد: میان سیاستگذار ارزی و صادرکنندگان در زمینه 

نرخ ارز چالش هایی وجود دارد .

شکل گیری بزرگترین تراز تجاری منفی در کشور
داوود منظور،رئیس ســازمان برنامه و بودجه در رابطه با افزایش دســتمزد کارگران در سال آینده اعلام کرد: آن چه 
مبنای پیشــنهاد و تصمیم دولت برای افزایش حقوق و دستمزد است، تورم انتظاری سال آینده است، امیدواریم در 
مذاکرات میان تشــکل های کارگری و دولت، به یک نرخ معقول افزایش دستمزد برسیم تا موضوع تورم انتظاری از 
کنترل خارج نشــود. تمام تلاش ســازمان برنامه و بودجه و دولت این است که در سال آتی بتواند شرایط بهتری را 
برای مردم قدرشناس ایران که همه ساله حضور خوبی را پای صندوق ها دارند، فراهم کند، این شامل تمامی کارگران، 
کارمندان و بازنشستگان کشور نیز می شود.وی تأکید کرد: ما وقتی درباره مردم صحبت می کنیم، از یک جامعه 25 
میلیون شاغل سخن می گوییم و این درحالی است که کارمندان و کارکنان لشگری و کشوری ما حدود سه میلیون 
نفر هســتند.او افزود: در قانون بودجه نیز سمت وسوی ما همین است، اگر بخواهیم رشد حقوق و دستمزد را نسبت 
به ســایر اقشــار متفاوت افزایش دهیم، این مطابق عدالت برای همه اقشار نخواهد بود، بر این باور هستیم که رشد 

حقوق و دستمزد باید مطابق با مقتضیات اقتصادی کشور و تورم انتظاری افزایش یابد.

تورم انتظاری ؛ مبنای پیشنهادی دولت برای دستمزدها

سرمقاله

اخبار  کوتاه

 فروش کارت ملی برای واردات خودرو تخلف است

وزارت صنعــت معدن و تجارت در خصوص خرید و فروش کد ملی اشــخاص حقیقــی برای موضوعاتی نظیر 
واردات و ثبت نام خودرو،اعلام کرد: هرگونه واگذاری کد ملی سایر مدارک مرتبط به شخص ثالث تخلف است.

در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به اخبار منتشــره در فضای مجازی پیرامون خرید و فروش کد ملی اشخاص 
حقیقی جهت موضوعاتی نظیر واردات و ثبت نام خودرو، بدین وسیله ضمن تاکید بر عدم وجاهت قانونی چنین 
اقداماتی، به اطلاع عموم می رساند که هرگونه واگذاری )فروش( کد ملی و سایر مدارک مرتبط تحت هر عنوان 

و قرارداد به شخص ثالث جهت موضوعاتی نظیر ثبت نام خودرو تخلف است.

تجارت ۵ میلیارد دلاری تهران با دمشق

نایــب رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و ســوریه ۵ میلیارد دلار 
واردات سوریه است که سهم ایران ۲۵۰ میلیون دلار است.علی اصغر 
زبردســت گفت:دولت از سال گذشــته قدم های مثبت در خصوص 
تجارت با سوریه برداشته است و تمامی توافقات انجام شده در اقتصاد 
کشور مهم ارزیابی می شود.او گفت:در این چند سال ما چندین جلسه 
با ســوریه برگزار کردیــم و نیاز به توجه ویژه بــه این بخش تجارت 
است،متاســفانه بخشــی از تجارت با این کشــور انجام نشده است.
زبردســت در خصوص انتقادات از احداث بانک میان ایران و ســوریه 
گفت: در حال حاضر ایران مجوز برای احداث بانک در ســوریه انجام 
شــده ولی متاسفانه کشور مقابل هنوز عکس العملی انجام نداده است 
و ایــن می تواند نقل و انتقال پول برای تجار با مشــکل روبرو کند.او 
گفت: تجار ما از طریق ترکیه و بندرعباس با دشــواری، کالا حمل می 
کنیم که باید از  مرز بوکمال  انجام شــود چون هزینه های بالایی در 
مســیرهای پیش رو برای تجار ما داریم،بازگشایی مرز عراق از طریق 

بوکمال برای ما به صرفه تر است.

صادرات تخم مرغ متوقف شده است

رئیــس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گــذار تهران گفت: بنابر 
اعلام مرکز آمار، تخم مرغ در ۲ ســال اخیر با ۲۴ درصد افزایش، 
کمترین نوســان قیمت را داشته است.ناصر نبی پور گفت: قیمت 
کنونــی هر کیلو تخم مرغ درب مرغداری ۵۱ هزار تومان اســت 
که با نرخ تمام شــده ۳ تا ۴ هزار تومان اختلاف دارد.به گفته او، 
طبق روال همه ســاله تقاضا اواخر بهمن و اوایل اسفند از سوی 
قنادی ها برای خرید تخم مرغ در بازار افزایش می یابد، اما با آغاز 
مــاه مبارک رمضان تقاضایی برای خرید در بازار وجود ندارد.نبی 
پــور تولید روزانه تخم مرغ را ۳ هزار و ۶۰۰ تا ۳ هزار و ۷۰۰ تن 
اعلام کرد و افزود: برآورد ها حاکی از آن است که تولید تخم مرغ 
تا پایان ســال به یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن برسد.رئیس هیئت 
مدیــره اتحادیه مــرغ تخم گذار تهران با بیان اینکه در ۲ ســال 
اخیر هیچ گونه واردات تخم مرغ نداشــتیم، افزود: صادرات تخم 
مــرغ طی یک هفته اخیر در راســتای تنظیم بازار داخل متوقف 

شده است.

بحث واگذاری ســهام خودروسازان به یکی 
از ســوالات ثابت از احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد و ســخنگوی اقتصادی دولت تبدیل 

شده است.
 او به تازگی در جمــع خبرنگاران بار دیگر 
به این ســوال پاسخ داده اســت.خاندوزی 
گفته اســت که »دولت به طور مستقیم در 
یک شرکت ۶ درصد و در شرکت دیگر ۱۷ 
درصد سهام خودروسازی دارد، بقیه سهام ها 

به شکل تو دلی وجود دارد. 
آنچــه اولویت ما اســت این اســت که در 
حوزه مدیریت تمــام بخش های صنعتی از 
جمله صنعــت خودرو از ظرفیت های بخش 
غیردولتــی که مدیریــت چابک تر و بهره ور 

است استفاده کنیم.«
وزیر اقتصاد همچنین گفته »بعد از این که 
موانع سهام مرتفع شــد در مورد واگذاری 

سهام هم اقدام خواهد شد.
 چــون در وثیقه برخی بانک هــا بوده باید 
از ذیل وزارت صنعــت آن را خارج کنند یا 

وثیقه جدیدی به بانک ها بدهند که ســهام 
خودروسازان آزاد شود.

 اولویت مــا ابتدا تغییر مدیریت و ســپس 
در حالی  اقتصــاد  اســت.«وزیر  مالکیــت 
می گوید اولویت دولــت تغییر نوع مدیریت 
خودروســازی های بزرگ و سپس مالکیت 
است که هیچ اقدامی در خصوص واگذاری 
خودروسازی  شــرکت های  دولتی  مدیریت 

ایران خودرو و ســایپا در جریان نیســت و 
حتی زمزمه هایی مبنی بر تغییر مدیرعامل 
ســایپا توسط دولت به گوش می رسد.احمد 
خودروســازان  انجمن  دبیــر  نعمت بخش، 
ایران در مورد واگذاری ســهام دو شــرکت 
بــزرگ خودروســازی به خبرنــگار اقتصاد 
آنلاین می گوید: جلسات متعددی در مورد 
خصوصی ســازی صنعت خــودرو با حضور 

وزیر اقتصاد، رییس سازمان بورس، استادان 
دانشــگاه و بخــش خصوصــی و خصولتی 
صنعــت خودرو برگــزار شــده، بحث های 
مفصلــی انجام و نظراتمان را مطرح کردیم، 
اندرکاران صنعت  دولت صحبت های دست 
خودرو را شنید، اما همچنان در عمل اتفاقی 

رخ نداده است.
نعمت بخش افزود: در آن جلسات گفتیم که 
شرط خصوصی سازی این است که دولت از 

قیمت گذاری دستوری دست بکشد. 
حتی پیشــنهاد دادیم اگر دولت می خواهد 
ســهام خود را در ایــران خودرو و ســایپا 
نگه دارد، مانعی ندارد، اما به میزان ســهام 

خودش دخالت مدیریتی کند.
وی ادامــه داد: دولت می تواند ســهم ایران 
خودرو و سایپا را به مزایده بگذارد و شرایطی 
برای خریداران ســهام خودروسازی ها  هم 
قائل شــوند تا خریدار از دســت اندرکاران 
صنعت خودرو باشــد و این طور نباشد که 
به هر کسی که توانایی مالی داشت و از راه 

رسیده بود و نابلد بود، بفروشند.
دبیــر انجمن خودروســازان ایــران اظهار 

داشــت: لازم اســت که قراداد کاملی میان 
خریــداران و دولت منعقد شــود و طرفین 

یک سری تعهدات را قبول کنند. 
خریداران ســهام ایران خودرو و سایپا، باید 
تعهد بدهند کــه کیفیت خودرو بهبود پیدا 
کند، نیــاز جامعه برآورده شــود، صادرات 
داشــته باشــند و در قبــال آن هــم باید 
قیمت گذاری دســتوری حــذف و ارز مورد 
نیازشان تامین شــود.به گفته نعمت بخش، 
سهام خودروســازان باید به کسانی که اهل 
فن و خودرو هســتند، واگذار شــود؛ برای 
مثال کنسرسیومی از قطعه سازان می توانند 
این سهام را بخرند.دبیر انجمن خودروسازان 
ایران با بیان این که واگذاری خودروسازان 
دســتور رییس جمهور اســت و رهبری هم 
بارها اشاره کرده اند که اصل 44 به درستی 
انجام نشــده اســت و کار بایــد به بخش 
خصوصی ســپرده شود، گفت: شاید یکی از 
دلایل عدم واگذاری سهام خودروسازان این 
است که خودروسازی ها حیاط خلوت دولت 
بمانند تا دســت دولتی ها برای انجام اموری 

همچون استخدام باز باشد.

 ابهام در واگذاری شرکت های خودروسازی به بخش خصوصی

دلبستگی دولت به خودروسازان
گزارش

نازنین خودی/ گروه  اقتصاد

     فاطمه جوادی/   گروه  اقتصادی  
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خوردوهای  از  مجموعه  به  شــوتی ها، 
سواری اطلاق می شــود  که کالاهای 
خارجی  را به جای مســافر در خودرو 
قرار داده و مســافت بندرهای جنوبی 
ایــران را برای انتقال بار  به دیگر نقاط 

کشور از جمله تهران حمل می کنند.

راننــدگان این خودروها غالبآ جوانان بیکاری 
هستند که دارای مدارک عالیه تحصیلی بوده 
و به دلیل نبود اشــتغال پایــدار و ناتوانی در 
تامین معیشت به این حرفه پرخطر روی آورده 
اند ، شــوتی ها غالبآ با سرعت بالا در جاده ها 
تردد کرده  و برای آنچه که "آوردن نان ســر 
سفره های خانواده خود عنوان می کنند" رنج 
ســفر طولانی و مخاطرات آن را به جان می 
خرند.میانگین سنی افراد شاغل در این حوزه 
بین 25 سال اســت و عمده این افراد همان 
جوانانی هستند که به علت تبعیض در توزیع 
اشــتغالزایی شهرستان  و تسهیلات  اشتغال 
پلدختر راهی جز پیشــه شوتی گری ندارند.
جمعیت زیرمجموعه شــوتی ها بیش از هزار 
خانوار است که میانگین آنها بین 2 تا 3 هزار 
نفر است که از راه شــوتی گری امرار معاش 
می کنند.بار شــوتی ها فاقــد مجوز گمرکی 
است و از این رو قوانین سفت و سختی برای 
برخورد با شوتی ســواران اتخاذ می شود که 
مصادره خودرو تا جریمه های ســنگین بین 
200 میلیون تا یک میلیارد تومانی متناسب 
با ارزش بار به همــراه ضبط بار از جمله این 
مقررات ســخت و ســنگین برای برخورد با 
شــوتی هاست.قیمت اجناســی که شوتی ها 
حمل می کنند بسیار پایین تر از مبلغی است 
که در بازار اســت و صاحبــان کالا هم کرایه 

خیلی خوبی به آنان می دهند،  اغلب شــوتی 
سواران اما صاحب بار نیســتند ، آنها راننده 
هایی هستند که برای یک مبلغ ناچیز بار یک 
فرد را که او نیز در نقش واســطه بین تحویل 
دهنده در بنــدر و تحویل گیرنده در مقصد ، 
عمل می کند و راننــده هایی را برای انتقال 
این کالاها به تهران و دیگر شــهرهای کشور 
بکار گرفته است ، تحویل گرفته و در ازای این 
کار مبالغ جزیی دو تا سه میلیون تومانی را با 
احتساب هزینه های سفر دریافت می کنند.از 
طرفی درحالی که تعزیرات حکومتی کالاهای 
شوتی سواران را غیرمجاز و قاچاق قلمداد می 
کند ،  شوتی ها می گویند  کالاهایی که حمل 
می کنند قاچاق نیســت بلکه اجناس ملوانی 
است که طبق قانون وارد کشور شده است .در 
این گیرودار و به دلیل عدم شفافیت موضوع 
جابه جایی کالای وارداتی در میان بندرهای 
استان بوشهر و دیگر شهرهای کشور که مبدا 
شــوتی ها به شــمار می رود  ، خودروهای 
شوتی به کلافی سردرگم در حوزه اجتماعی 
به عنوان یک آسیب اجتماعی و یک موضوع 
لاینحل در حوزه اقتصادی مبدل شــده است 
و از این روســت که  برخی  تاکید بر توقیف 
خودروهای شــوتی و برخورد جدی با آنها و 
برخی دیگر هم بر خودداری پلیس از توقیف 
آنها اصرار دارند.همچنین در سال های اخیر 

تعداد قابل تاملی از شوتی سواران جان خود را 
در جاده های کشور از دست داده اند که فوتی 
های این حوزه در شهرستان پلدختر قریب به 
30 نفر بوده است ، بخش زیادی از آنها توقیف 
شــده و بیکاران زیادی به علت توقیف پلیس 
و قضایی شدن با مشکلات جدیدی از جمله 
توقیف و ضبط بار و ماشــین و جریمه های 

سنگین و هنگفت مواجه شده اند .
رانندگی با سرعت بالا برای فرار از دست   

پلیس
بهرحال شــوتی ها برای فرار از چنگ پلیس 
و مامــوران تعزیرات و واهمــه از ضبط کالا، 
جریمــه و توقیف خودرو ، با ســرعت بالا و 
حرکات خطرآفرین در جاده ها تردد می کنند 
، همیــن موضوع باعث می شــود تا حوادث 
رانندگی پرشــماری در این جــاده ها برای 
شوتی ها رخ داده  است لذا مهم ترین اولویت 
در مواجهه با شوتی ها شاید ساماندهی آنها و 
قانون مند شدن فعالیت هایی باشد که در این 
حوزه انجام می شود.حسین کیانی 22ساله و  
اهل پلدختر و یکی از رانندگان شوتی در این 
زمینه می گوید :"با 5 ماشــین ، 10 ماشین و 
20 ماشین که از گناوه بیرون می زنیم چون 
نیروهای پلیس در گروه های اطلاع رسانی ما 
شوتی ها قرار دارند و از ساعت دقیق حرکت 
مــان مطلع می شــوند  در نقاطی توقف می 

کنند ، ماشین نخســت که ماشین بلد است 
در گروه هشدار می دهد که پلیس جلوی ما 
قرار دارد مراقب باشید و بصورت راه های غیر 

قانونی از آنها رد می شویم.
بهمن ناصری از دیگر فعالین شــوتی ســوار 
پلدختر در زمینه مخاطرات شــوتی گری در 
مسیر گناوه تا تهران می گوید : ارشد حقوق 
دارم ، در دو آزمون استخدامی شرکت کردم 
اما بی فایده بود زیرا اعمال نفوذ کردند ، برای 
دریافت یک وام و تســهیلات ارزان قیمت از 
کمیته اقدام کردم گفتند به شــما تعلق نمی 
گیرد، من اگر زمانــی که 100 میلیون برایم 
یک شغل کفش فروشــی و یا پارچه فروشی 
و لوازم ورزشی ایجاد می کرد وام می گرفتم 
به سمت شوتی گری نمی رفتم اما الان یک 
مغازه کوچک برایــم 700میلیون تومان آب 
می خورد در حالی که وام های اشــتغالزایی 
در نهایت 200 میلیون است ، متاسفانه شوتی 
گری حرفه ای پر خطر است ، خطر تصادف ، 
استهلاک ماشین ، رشوه های مسیر ، احتمال 
توقف و قضایی شــدن توسط پلیس و گشت 
تعزیــرات و قاچــاق کالا و ... ، دو بار تصادف 
کرده ام ، آنچه که درآمد داریم بخش زیادی 
از آن صــرف هزینه ها می شــود ، برخی از 
شوتی سواران دختران نیز در مسیر جنوب به 
تهران فعالیت می کنند که عمدتا فارس زبان 

و جنوبی و برخی نیز تهرانی هستند .در حالی 
گفته می شود شوتی ها عملا به تضعیف تولید 
داخل منجر شده و کالاهای حمل شده آنها از 
بنادر جنوبی به تهران و دیگر شهرها ، اقتصاد 
کشــور را در حوزه تولید نشــانه گرفته است 
که بســیاری از فروشگاه های عمده پوشاک و 
کالای خانگی در سراسر کشور، اجناس خود 

را از همین شوتی ها تأمین می کنند.
از آنجــا کــه برخوردها به جــای برخورد با 
قاچاق در مبدا و مقصد به برخورد با شــوتی 
سواران تقلیل یافته است  ، قانونی هم  برای 
ســاماندهی فعالیت آزادانه خودروهای شوتی 
وجود ندارد  تا به تعقیب و گریز این خودروها 
توســط پلیس و حرکت های خطرآفرین آنها 
در جاده ها پایان داده شود و این چنین خیل 
پرشــماری از بهترین جوانان این دیار را که 
دارای مــدارک تحصیلی و دانشــگاهی بالا و 
از بهتریــن خانواده های منطقه و اســتان را 
مخاطرات شــوتی گــری برهاند.باید در نظر 
داشت که  جابه جایی کالاهای وارداتی که از 
نقطه صفر مرزی عبور کرده جرم نیست و اگر 
کالایــی در زمره کالاهای قاچاقی تعریف می 
شــود  باید در نقطه صفر مرزی از ورود آن به 
کشور جلوگیری شــود نه اینکه برخوردها به 
توقیف شوتی ها تقلیل پیدا کند ، برخورد نه 
با رانندگان شوتی بلکه باید با کسانی صورت 
گیــرد که دانه درشــت بــوده و کانتینرها و 
کشتی ها و لنج های باری بدون اینکه هزینه 
گمرکی پرداخت کنند بــرای آنها خالی می 
شود .گســترش پدیده شوتی گری در مناطق 
جنوبی، جنوب غربی از جمله لرستان و بویژه 
شهرستان پلدختر، نشات گرفته از  فقر و آمار 
بالای بیکاری در این مناطق است، با مصوب و 
قانونمند شدن مبادلات مرزی و کالای همراه 
ملوان یا همان ته لنجی ها حمل کالا با مجوز 
قانونی و داشتن اظهارنامه براحتی و از طریق 
قانونی در نقاط کشور حمل و جابه جا خواهد 
شــد و دیگر حمل آن ، قاچاق محسوب نمی 
شود  ، ضمن اینکه تصویب طرحی در مجلس 
و یا ســازوکاری قانونی در کمیســیون های 
تخصصی مجلس برای ساماندهی شوتی ها به 

قانون مند شدن این فعالیت کمک می کند.

جامعه

وقتی آینده کودک فروخته می شود
دکتر محسن اصغری نکاح ، روانشناس

امروزه زیست ما در فضای مجازی و تعاملات در این فضا قسمت مهمی 
از فعالیت های زندگی روزمره را تشکیل می دهد که از یک سو می تواند 
کمک کند و از سوی دیگر آسیب بزند.اما متاسفانه بسیاری از رفتارهایی 
که والدین در فضای مجازی چه آگاهانه و چه ناآگاهانه انجام می دهند، 
به نوعی برای خود و فرزندانشــان آسیب زاست؛ به طور مثال قرار دادن 
عکــس، فیلــم و بخش هایی از زندگی کودک در فضــای مجازی روی 
شخصیت کودک اثرات منفی مختلفی می گذارد.متاسفانه فضای مجازی 
که بسیار دیداری است باعث می شود نوعی از بدن انگاری، توجه زیاد به 
ظاهر و یا برجسته شدن ملاک های ظاهری در شخصیت کودک افزایش 
پیدا کند؛ یعنی به جای اینکه افراد به شایستگی ها، توانایی ها و مهارت ها 
در خود و دیگران توجه کننــد، روز به روز ظاهر متفاوت، آرایش کرده 
و دستکاری شده برجسته تر می شود.مادری که باید وقت و انرژی خود 
را صرف رسیدگی به فرزند، ارتباط عاطفی، بازی کردن، کتاب خواندن، 
قصه گفتن، لالایی خواندن و تعامل با فرزندش کند، وقت خود را در این 
زمینه صرف می کند که چگونه از فرزندش فیلم و عکس بگیرد، ویرایش 
و بازاریابی کند و در فضای شــخصی و اجتماعی بگــذارد که دیگران 
مشاهده کنند. ذهن مادر به جای اینکه معطوف به فعالیت تربیتی اصلی 
خود باشد، به فعالیت های حاشیه ای و آسیب رسان معطوف می شود که 
آسیب تربیتی برای کودک است.این حق کودک است که مادر به اندازه 
کافی وقت، ذهن، انرژی، امکانات و سرمایه خود را صرف وی کند، زیرا 
ایــن فرصت تعامل با کودک هیچ جایگزینی ندارد و دیگر برنمی گردد، 
همه روانشناسان و نظریه پردازان تربیتی ۶ سال اول زندگی کودک را به 
عنوان سال های بسیار اثرگذار در نظر می گیرند که رابطه مادر و کودک 
در آن بســیار برجسته است. اگر مادر به جای کارهای اصلی، وقت خود 
را صــرف جلوه گری کودک در فضای مجــازی کند، این خودش نوعی 
پایمــال کردن حقوق کودک و نوعی بدرفتاری پنهان اســت و والدین 
به آن توجه نمی کنند.مادر مســئول آتلیه کــودک نبوده و کودک یک 
سوژه برای جذب فالور یا فخرفروشی نیست، بلکه مسئول تربیت کودک 
اســت که باید برای آن تلاش کند. اینکــه چند عکس یادگاری گرفته 
و در فضای شــخصی و خانوادگی نگهداری شود، خوب است اما اینکه 
کودک ابزار کار شــده و انــرژی و ذهن مادران صرف این شــود که با 
صفحه هــا و فضاهای دیگران رقابت کرده و فالــوور جمع کنند، خوب 
نیســت و ذهن مادر به جای اینکه مشغول دغدغه های تربیتی باشد، به 
این سمت می رود. این آسیبی بنیادی و پایه ای است که همه جنبه های 
جســمانی و رسیدگی به کودک را تحت تاثیر خود قرار می دهد.کودک 
هم حقوق و حریم شــخصی و خانوادگــی دارد که متعلق به خانواده و 
اطرافیان نزدیکش است، اینکه اطلاعات و عکس های کودک در فضای 
عمومی منتشر شــود، به حقوق کودک بی اعتنایی و بی توجهی کردیم.
شاید حتی آســیب کارهایی که والدین در زمینه کودکان کار خیابانی 
انجام می دهند، کمتر از اســتفاده از آن ها در فضای مجازی باشد؛ زیرا 
کودک در چهارراه در یک فضا و زمان محدود قرار می گیرد اما در فضای 
مجازی عکس و فیلم کودک و هویت او به صورت شــبانه روزی و بدون 
محدودیت مرزی در همه جا منتشــر می شود. والدین با این کار آینده 
کودک را می فروشند، وقتی فرزند آن ها بزرگ می شود، می بیند همه از 
عکس و زندگی وی مطلع هســتند. در واقع والدین در حال الگوسازی 
منفی برای کودک و ترویج الگوی نامناســبی از استفاده از رسانه برای 
فرزندان هستند، بنابراین کودک در اولین فرصت که تلفن همراه داشته 
باشد به آن به عنوان یک وسیله مفید نگاه نمی کند، بلکه درگیر کارهای 
حاشیه ای می شــود. ما ابعاد شخصیتی مختلفی داریم که از نظر اسلام 
شامل روح و جسم است. سلامتی جسم نیز ابعاد مختلفی دارد که باید 
به آن توجه شود. در روانشناسی نیز هویت های ما دارای ابعاد مختلفی 
بوده که یک بعد هویت جســمانی است. هرچه بیشــتر به بدن توجه 
شود، افراد دل مشغولی بیشــتری به زیبایی بدن پیدا می کنند که این 
آسیب زاست و منشــأ تعارضات، اضطراب ها و افسردگی ها مختلفی در 

آینده کودک خواهد شد.

۶۰ میلیون یورو به مدرسه سازی تعلق گرفت
 نازنین میرزایی / گروه جامعه

وزیر آموزش و پرورش گفت: دولت با وجود محدودیت ها ۶۰ میلیون یورو از صندوق ذخیره ارزی به نوسازی مدارس اختصاص داد. رضا مراد صحرایی اظهار کرد: سازمان نوسازی 
مدارس یک ستاره در نظام حکمرانی کشور است، ساخت نزدیک به ۶ هزار ۸۰۰ فضای آموزشی در کشور کار بزرگی است. وزیر آموزش و پرورش افزود: فضای مدرسه در یادگیری 
دانش آموزان اهمیت بسیاری دارد، اینکه چیدمان و رنگ ها در مدرسه چگونه باشد، از اقدامات سازمان نوسازی است. وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: مدرسه با اقتضائات دانش 
آموزان باید منطبق باشــد، ســاختار مدرسه باید به گونه ای باشــد که دانش آموزان پر جنب و جوش پرورش یابند، در این خصوص باید برخی از ویژگی های دانش آموزان را به 
رســمیت بشناســیم. صحرایی یادآور شد: راهروها باید باز باشد، همچنین چیدمان و مدیریت کلاس اهمیت دارد به طور مثال وقتی صندلی و نیمکت به زمین چسبیده باشد راه 

تعامل در کلاس بسته می شود اما وقتی صندلی آزاد باشد، معلم می تواند با مدل های مختلف دانش آموزان را در کنار هم قرار دهد.

یادداشت

» یادگار امروز« از شغلی خطرناک و غیرقانونی گزارش می دهد 

شوتی گری از سر فقر و ناچاری 

هزار

عباس دارایی /  یادگار امروز 

رییــس مرکز جذب هیات علمــی وزارت علوم با 
اشاره به تسریع فرایند جذب اعضای هیأت علمی 
گفت: با توجه به تمهیداتی که طی یک و دوسال 
گذشته اندیشیده شــده و تلاش و مجاهدتی که 
دانشــگاه ها انجام دادند، ســیر طی کردن فرایند 
جذب اعضای هیأت علمی به صورت نسبی خیلی 

تسریع شده است. 
دکتــر محمد خلج امیرحســینی ادامه داد: البته 
با حالت ایده ال فاصله داریم ولی متوســط طی 
فراینــد جذب چندین ماه کاهش یافته اســت و 

اکنون با پدیده جدیدی مواجه هستیم که پرونده 
یک نفر از چند مؤسســه همزمان به مرکز جذب 

ارسال می شود.
 رئیس مرکز جذب اعضــای هیأت علمی وزارت 
علوم در ادامه خاطر نشــان کرد: هر هفته تعداد 
قابل توجهــی از پرونده های پیمانی جذب تعیین 
تکلیف می شــود. وی همچنین افزود: امسال کد 
اســتخدامی افــرادی که برای فراخــوان ۱۴۰۲ 
شــرکت کرده انــد بلافاصله بعــد از تأیید هیات 
مرکــزی جذب ارائه شــده و ایــن موضوع باعث 

می شــود که افراد به صورت سریع به کار گرفته 
شوند. خلج امیرحسینی در ادامه درباره اینکه چه 
تعداد از پرونده های متقاضیان جذب ســال های 
گذشته هنوز تعیین تکلیف نشــده است، افزود: 
هرتعداد پرونده که توســط دانشــگاه ها ارســال 
می شــود توسط مرکز جذب برســی می شود در 
حال حاضر پرونده های فراخوان ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ 
حــدود ۱۰۰ درصــد تکمیــل شــده و مقداری 
فراخوان اردیبهشــت و آبــان ۱۴۰۱ هنوز کامل 

نشده که امیدواریم آن نیز کامل شود.

رئیس مرکز جذب هیات علمی:

فرایند جذب اعضای هیات علمی چندین ماه کاهش یافت

چطور در برابر حمله قل�بی زنده بمانیم ؟چطور در برابر حمله قل�بی زنده بمانیم ؟

با اورژانس تماس بگیرید

بنشینید یا در حالت نیمه نشسته باشید

 لباس های تنگ را درآورید

تلاش کنید عمیق و ریتمیک نفس بکشید

 سیصد میلی گرم آسپرین بجوید

یک قرص نیترو گلیسیرین زیر زبان بگذارید 
) اگر درد ازبین نرفت 15 دقیقه بعد تکرار کنید (
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اینفوگرافیک اختصاصی

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با بیان 
اینکه ســلامت جــزو مولفه های مهــم جوامع به 
حســاب می آید، گفت: شــاید افراد پیش از دوران 
پاندمــی کرونا به صورت فعلی با ســلامت ارتباط 
نداشــتند؛ تجربه کرونا نشــان داد اگر ســلامت 
وجود نداشــته باشد، تمام مولفه های زندگی تحت 
تاثیر قرار می گیرد.دکتر بهــرام عین اللهی درباره 
چگونگی اجرای برنامه ســلامت خانواده در کشور 
نیز گفت: برنامه ســلامت خانواده طی سال جاری 
ابتدا در ۵۷ شهرســتان اجرا شد. سپس این برنامه 
در ۹۷ شهرســتان اجرا شد و در حال حاضر تعداد 
شهرســتان هایی که برنامه سلامت خانواده در آن 
اجرا می شود معادل ۱۹۵ شهر است. امیدواریم که 
تا پایان دولت سیزدهم بتوانیم تمام شهرستان های 
کشــور را تحت پوشش برنامه سلامت خانواده قرار 
دهیــم.وی با بیان اینکه ســلامت جــزو نیازهای 
اصلی جوامع بشــری به حســاب می آیــد، اظهار 
کرد: از ابتدای شــروع انقلاب اسلامی تا به امروز، 
موضوع ســلامت مردم در کانون توجه قرار گرفته 
اســت.وزیر بهداشــت با بیان اینکه دو دیدگاه در 
ارتباط با ســلامت وجود دارد، افــزود: دو دیدگاه 
»درمان محور« و »پیشــگیری محــور« در حوزه 
ســلامت مطرح می شــود. نگرش دانش بشری در 
حوزه ســلامت و درمان دگرگون شــده؛ به نحوی 

که از »ســلامت درمان محور« به سمت »سلامت 
پیشگیری محور« گام برداشته است.وی با اشاره به 
اجرای پویش های حوزه سلامت گفت: پویش های 
متعددی در کشــور اجرا شــده اســت؛ حدود ۴۶ 
میلیــون نفــر در آخریــن پویش حوزه ســلامت 
)غربالگــری دیابت و فشــارخون( شــرکت کردند 
و نتایــج این پویش بیانگر این اســت که برخی از 
مردم دچار مشکلاتی در حوزه سلامت هستند، اما 
نسبت به این مشــکلات آگاه نیستند.عین اللهی با 
بیان اینکه خودمراقبتی در حوزه ســلامت اهمیت 
فراوانی دارد، افزود: تمام افراد باید به خود مراقبتی 
و شــناخت خود در حوزه ســلامت توجه کنیم و 
اصلاح سبک زندگی در امر پیشگیری بسیار دخیل 
اســت. کم تحرکی از آفت های مهم نظام ســلامت 
به حســاب می آید و این موضوع در جوامع شهری 
بسیار مشهود است. بیماری هایی مانند فشار خون و 
دیابت ناشی از کم تحرکی و سبک زندگی نادرست 
است.وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران جزو 
کشورهای خانواده دوست به حساب می آید، افزود: 
اگر بخواهیم جامعه درســتی داشــته باشیم، باید 
خانواده درست داشته باشیم. خانواده، محور اصلی 
جامعه است و ســلامت خانواده را در کانون توجه 
قرار داده ایم.عین اللهی با بیان اینکه برنامه سلامت 
خانــواده جزو ابتکارهای جمهوری اســلامی ایران 
به حســاب می آید، افزود: طرح ابتکاری ســلامت 
خانــواده را اجرا کرده ایم. ما باید بدانیم که بزرگان 

خانواده ها نقــش محوری در هر خانواده دارند.وزیر 
بهداشت ادامه داد: وزارت بهداشت با اجرای برنامه 
ســلامت خانواده در نظر دارد کــه برای هر ایرانی 
و هــر کد ملی، یــک پرونده ســلامت ایجاد کند. 
اقدامات وزارت بهداشت محدود به تشکیل پرونده 
سلامت نمی شــود، بلکه برای هر ایرانی که دارای 
کد ملی است یک مراقب سلامت در نظر گرفته ایم.
عین اللهــی افــزود: هنگامی که مراقبان ســلامت 
یک خانواده را تحت نظر قرار می دهند، مشــکلات 
موجود در خانــواده تحت نظر خود را تشــخیص 
می دهند. عواملــی مانند عادات رفتــاری، عادات 
غذایی، ژنتیک و ... می توانند عامل بیماری باشــند 
که مراقبین ســلامت می توانند تاثیر این مولفه ها 
در بــروز بیماری را برای خانواده ها تشــریح کنند. 
هنگامی که خانواده ها با این مسائل آشنا می شوند، 
می توانند نســبت به مسائل پیشگیرانه اقدام کنند؛ 
چرا که بهترین پزشک می تواند خود شخص باشد.

وزیر بهداشت خبر داد؛

توسعه برنامه »سلامت خانواده« به تمام شهرها تا پایان دولت سیزدهم

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

علی خسروجردی / گروه جامعه
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

احیا و بازسازی زیرساخت های آبی راه حل 
کاهش نیاز به تولید آب است

کرمی، خبرنــگار یادگارامروز: مدیــرکل دفتر نظارت بر  کرمان- شــیوا
بهره برداری شــرکت مهندســی آب و فلاضلاب کشــور در جلسه رصد 
و پایــش آب اســتان کرمــان گفــت: احیا و بازســازی زیرســاخت های 
آبی و  ارائه خدمات ، راه حل مناســبی برای کاهش نیاز به تولید آب 
است و باید  توام با ریشه یابی مشکلات به اثربخشی خدمت رسانی 
هم توجه شــود.   به گزارش روابط عمومی شــرکت آبفا اســتان کرمان 
، علیرضــا طباطبایــی مدیــرکل دفتــر نظارت بــر بهره برداری شــرکت 
مهندســی آب و فلاضــلاب کشــور در ایــن جلســه ضمــن قدردانــی از 
تلاش های مدیرعامل و مجموعه آبفا استان کرمان در رفع مشکلات 
کنون خاطرنشــان کرد : برای رفع تنش ابی استان نیاز  ابی اســتان تا
اســت کــه پــروژه محــور کار کرد و بــه جزئیات هــر پروژه توجه شــود تا 
پروژها به ثمر برسند .  وی افزود: باید به مشکلات آب استان کرمان 
نگاه حل مسئله و جزئی داشت تا با حفظ توان تامین آب فعلی آن را 
ارتقا دهیم .   علیرضا عبدیان مدیرعامل شرکت آبفا استان کرمان در 
ادامه اظهارداشــت: توان تامین آب اســتان کرمان 2هزار و 53 لیتر بر 
ثانیه است که برای افزایش این میزان و گذر از تابستان سال آینده ، 
7 پروژه با اعتباری بالغ بر 3 هزار میلیارد در دســتور کار قرار دارند که 
درصــورت  تامیــن اعتبــار  به اتمام می رســند.  وی ادامــه داد: حفر و 
تجهیــز 20 حلقه چــاه پدافندی ، احداث مخزن بــه حجم 5 هزار متر 
مکعب ، افتتاح مخزن به حجم 500 مترمکعب و بازسازی خط انتقال 
آب منطقه سرآســیاب فرسنگی، احداث بخش از رینگ شهر کرمان 
بــه طــول 8 کیلومتر از جملــه طرح های اضطــراری گذر از تابســتان 
هستند که عملیات اجرایی آنها آغاز شده و امیدواریم با تامین اعتبار 

مناسب به بهره برداری برسند. 

 تندیس زرین ۶ ستاره روابط عمومی 
گرارتباطی   سرآمد ونشان ویژه تعالی 

به هلدینگ پتروپالایش اصفهان اعطا شد
اصفهــان- مریم مومنــی، خبرنگار یادگار امروز: برای نخســتین 
بــار تندیــس زرین ۶ ســتاره روابط عمومی ســرآمد براســاس مدل 
QMPR  ونشان ویژه تعالیگر ارتباطی در دهمین دوره آئین تقدیر 
از سرآمدان روابط عمومی ایران به هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
اختصــاص یافــت.  مراســم پایانــی دهمیــن دوره آییــن تقدیــر از 
سرآمدان روابط  عمومی ایران، با حضور دکتر محمدمهدی برادران 
معــاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت، پروفســور 
باقــر ســاروخانی، مدیــران عامل ســازمان ها و صنایع و شــماری از 
فعــالان ارتباطی و نیز قرائت پیام رئیس انجمن بین المللی روابط 
عمومــی )IPRA(، در ســالن اصلــی مرکز همایش هــای بین المللی 
صداوسیما، برگزار شد. مدیرروابط عمومی و بین الملل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهــان، در گفتگــو بــا روابــط عمومــی و بیــن الملل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشــاره بــه اینکه در دهمین دوره 
“آییــن معرفی ســرآمدان روابط عمومــی ایران” که ۱۲ اســفند ماه 
درمرکزهمایــش های صداو ســیما برگزارشــد روابــط عمومی و بین 
الملــل هلدینــگ پتــرو پالایــش اصفهــان موفق به کســب تندیس 
ســرآمدی بــه عنــوان روابط عمومــی های ممتــاز و ســرآمد گردید 
افزود:دراین مراسم همچنین به مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان”نشــان ویژه تعالیگر ارتباطی” به عنوان حامی سرآمدی 
روابط عمومی اعطاء شــد. محمد ده بیدیان افزود: “نشان تعالی 
روابط عمومی” به روابط عمومی های پیشــرو که توانســته اند به 

میانه مسیر سرآمدی برسند اعطا شده است.

 اقدامات برق منطقه ای خوزستان 
در حوزه سلامت اداری

اهواز- شهرام هزاریان، خبرنگار یادگار امروز: جلسه کمیته سلامت 
اداری شرکت برق منطقه ای خوزستان با حضور مدیرکل دفتر بازرسی 
و پاســخگویی به شــکایات شــرکت توانیر برگزار شــد. در این جلسه که 
بــا هدف بررســی و ارزیابی اقدامات انجام شــده در خصوص ســلامت 
اداری )ارتقای سطح پاسخگویی، شفافیت و مقابله با فساد در نظام 
اداری( برگزار شــد، یعقوب دانشی دبیر کمیته سلامت اداری و منصور 
کرمــی بــه عنــوان رئیــس کارگــروه ســلامت اداری گزارشــی از اقدامــات 
انجام شــده در این زمینه ارائه کردند. مهدی باسطی نیا دبیر کارگروه 
مبــارزه با پولشــویی و ســید حجت اله موســوی دبیر کارگــروه صیانت 
و تکریــم اربــاب رجــوع کــه زیــر مجموعه هــای کمیتــه ســلامت اداری 
هســتند نیــز در این جلســه گزارش های مربوطــه را ارائه کردند. مجید 
برنگی مدیرکل دفتر بازرسی و پاسخگویی به شکایات شرکت توانیر با 
قدردانی از فعالیت های شاخص صورت گرفته، این اقدامات را در بین 
شرکت های وابسته به توانیر منحصر به فرد دانست و اظهار کرد تداوم 

این اقدامات کارایی و ارتقای سلامت اداری را در پی خواهد داشت.

در سامانه دیدبان صورت گرفت؛

بارگذاری ۹ کیلومتر ویدیومتری شبکه فاضلاب 
استان بوشهر 

بوشــهر- زینب اشکن پور، خبرنگاریادگارامروز: مدیرعامل شرکت 
آبفا استان بوشهر گفت: با راه اندازی سامانه دیدبان در سال گذشته، 
کنون ۹ کیلومتر از شبکه جمع آوری فاضلاب این استان در سامانه  تا
مذکور بارگذاری شــده است. ابوالحسن عالی  اظهار داشت: کیلومتر 
شبکه جمع آوری فاضلاب استان پس از ویدئومتری به وسیله ربات 
دوربیــن بازرســی بــر روی ســامانه مذکــور بارگذاری شــده اســت. وی 
بیان کرد: ســامانه دیدبان تمامی عیوب شــبکه را شناسایی و نقشه 
و گزارش دقیقی از وضعیت شبکه های فاضلاب ارائه می دهد.  عالی 
ادامه داد: تا پایان ســال جاری ۵ کیلومتر دیگر از شــبکه فاضلاب که 
در حــال بازرســی، ویدیومتــری و تکمیل اطلاعات اســت در ســامانه 
کنون سه شهر استان  دیدبان بارگذاری می شــود. وی یادآور شــد: تا
شامل شهر های بوشهر، گناوه و دیلم در استان بوشهر دارای شبکه 
جمع آوری فاضلاب هستند. عالی ادامه داد: عملیات نصب شبکه 
فاضلاب شــهر های گناوه و دیلم وارد مرحله پایانی شــده و عملیات 
احداث شــبکه فاضلاب محلات جنوبی شــهر بوشــهر نیز بــا ۱۶ هزار 

میلیارد ریال در دست احداث است.

فرمانده سپاه شهدا آذربایجان غربی:

نقص در مدیریت و ناترازی کار مدیران باید اصلاح شود

 : امــروز یــادگار  خبرنــگار  اصلانــی،  مینــا  ارومیــه- 
ســازمان ملی اســتاندارد ایران رتبه اول را در منطقه 

کرد. کسب 
 دکتــر وحید موســی پــور مدیرکل اســتاندارد اســتان 
آذربایجان  به نقل از رییس ســازمان ملی اســتاندارد 
ایــران اعــلام کــرد: ایــن ســازمان بــرای دومیــن ســال 
پیاپی توانســته اســت در نظام استانداردسازی دنیا 
صعــود کــرده و رتبــه پنجــم آســیا و رتبه نخســت را در 

منطقه کسب کند.
مدیــر کل اســتاندارد آذربایجــان غربــی افــزود: طبق 
گزارش نهادهای بین المللی، سازمان ملی استاندارد 
ایــران در بیــن ۱۶۸ کشــور عضو ســازمان بیــن المللی 
اســتاندارد بــا 2 پلــه صعــود در جایــگاه بیســتم نظام 

گرفت. استانداردسازی دنیا قرار 
، ایــن افتخــار بیــن المللــی را بــه  وحیــد موســی پــور
گفــت و اظهــار داشــت:  مــردم عزیــز اســتان تبریــک 
ایــن ســازمان در 100 ســالگی خود توانســت به همت 

 ، کشــور استانداردســازی  نظــام  عرصــه  تلاشــگران 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی و مساعدت رییس 
دولــت مردمی ســیزدهم در این جایــگاه بین المللی 
قرار گیرد. وی با اشــاره به قرار گرفتن این ســازمان در 
جایگاه نخســت منطقه، افزود: خوشــبختانه در این 
رتبه بندی با پشــت سرگذاشــتن کشــورهای اتریش و 
برزیل رتبه بیستم دنیا، بعد از کشورهای چین، ژاپن 

کــره جنوبــی و هنــد در جایگاه 5 آســیا قــرار بگیریم  و 
کــه در صد ســال اخیــر بهتریــن رتبه کشــور در زمینه 
اســتاندارد اســت. مدیرکل استاندارد اســتان با بیان 
کشــورهای قــوی در نظام  اینکه، پشــت سرگذاشــتن 
اســتاندارد ســازی بــا توجــه بــه شــرایط تحریــم های 
ظالمانه علیه جمهوری اســلامی ایران نیازمند کاری 
جهــادی بــود تصریــح کــرد: ســازمان ملی اســتاندارد 
ایران امروزه مسئولیت 5 کمیته بین المللی، راهبری 
131 اســتاندارد بیــن المللی و عضویــت در 702 کمیته 
فنی و تخصصی را دارد و توانســت طی دو ســال اخیر 
بــا همتــی مظاعف بــرای دومین ســال پیاپــی رقبای 

خود را پشت سرگذارد.
موسی پور با بیان اینکه نظام استاندارد سازی کشور 
در مســیر درستی قرار گرفته است افزود این سازمان 
مردمی با برنامه ریزی های راهبردی در دوره تحولی 
خــود و همراهی اعضای شــورای عالی اســتاندارد روز 

کرد. به روز پیشرفت خواهد 

مدیرکل استاندارد استان آذربایجان غربی اعلام کرد:

رتبه نخست  سازمان ملی استاندارد ایران در منطقه

 در نشست رئیس اتاق استان با مدیران بانک صادرات 
کید شد: تا

 تعامل ارزی بیشتری بانک صادرات 
با فعالین اقتصادی کرمانشاه

کرمانشــاه- فریده محمــدی، خبرنگار یادگار امــروز: رئیس اتاق 
کرمانشاه با مدیران بانک صادرات پیرامون مباحث بانکی و ارزی 

استان دیدار و گفتگو کرد.
حیدر کدیور در ابتدای این نشست گزارشی از وضعیت اقتصادی 
کرمانشــاه را اســتانی موفــق از نظــر صــادرات  کــرد و  اســتان ارائــه 
برشــمرد که مراودات اقتصادی و تجاری خوبی با کشــور عراق هم 
با بخش کردی و هم بخش های مرکزی و جنوبی این کشور دارد.

وی از صــادرات بالــغ بــر ۲.۵ میلیــارد دلاری کرمانشــاه در ۱۰ ماهه 
امســال یــاد کــرد و افزود: بعــد از برخی اســتان های بنــدری مانند 

هرمزگان، در جایگاه بعدی قرار داریم.
وی ابراز امیدواری کرد شرایط تجاری  و اقتصادی کرمانشاه بیش 

از پیش رونق بگیرد.
کدیور ســپس از اتاق بازرگانی به عنوان تشــکلِ تشکل های بخش 
خصوصی و اقتصادی یاد کرد که همه حوزه های اقتصاد، صنعت، 

معدن، کشاورزی و … را در برمی گیرد.
کرمانشــاه از اســتقبال خــوب فعالیــن اقتصــادی از  رئیــس اتــاق 
کنــون روزانــه ۲۰ تــا ۳۰ کارت  کارت هــای بازرگانــی نیــز یــاد کــرد کــه ا

بازرگانی در اتاق کرمانشاه صادر می شود.
وی با بیان اینکه طی ســال های اخیر سیاست های رفع تعهدات 
ارزی بانک مرکزی باعث شــده تجــار و بازرگانان دچار چالش های 
گرچــه با هدف  جــدی شــوند، افزود: این سیاســت بانــک مرکزی ا
کنتــرل قیمــت و ذخایر ارز بود، اما معتقدم سیاســت کارشناســی 
شده ای نبود و نتیجه منفی داشت که باعث شد بسیاری از تجار 
زمینگیر شــوند و ضربه ســنگینی به ســاختار اقتصاد مملکت وارد 

شود.
رئیس اتاق کرمانشاه در ادامه از عملکرد مثبت بانک صادرات، در 
ارائه خدمات بین الملل که باعث تمایز این بانک با سایر بانک ها 
شــده یاد کرد و ادامه داد: بانک صادرات تا کنون همکاری خوب 
ارزی بــا فعالیــن اقتصــادی داشــته و امیدواریــم این مســیر ادامه 

داشته باشد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان:

کارگر لرستان   هزار و ۸۴۴ 
در مشاغل سخت بازنشسته شدند

خــرم آباد- فائزه میردریکوندی، خبرنــگار یادگار امروز: مدیرکل 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی لرســتان گفــت: یــک هــزار و ۸۴۴ نفر 
از کارگران فعال در مشــاغل ســخت و زیان آور اســتان طی امســال 

پیش از موعد بازنشسته شدند.
ســید فرهــاد ناصــری نیا اظهار کــرد: امســال ۲ هــزار و ۱۴۴ پرونده 
بازنشســتگی پیش از موعد در کمیته بدوی و ۳۵۳ درخواســت در 

کمیته تجدید نظر رسیدگی شد.
وی تصریح کرد: پس از رســیدگی درخواســت هــای مذکور در این 
کمیتــه ها، امســال یک هــزار و ۶۸۷ درخواســت در کمیته بدوی و 
۱۵۷ درخواست در کمیته تجدید نظر مورد تایید قرار گرفت و برای 

مراحل بعد به سازمان تامین اجتماعی استان ارسال شدند.
کید بــر اینکه  مدیــرکل تعــاون ، کار و رفــاه اجتماعــی لرســتان بــا تا
کارفرمایــان موظف به ایمن ســازی محیــط کار و رعایت آئین نامه 
هــای مرتبــط برای ایجــاد محیطی امن بــرای کارگران می باشــند، 
ادامــه داد: طبــق قانــون بازنشســتگی پیــش از موعــد مشــاغل 
، کارگــران بیمه شــده اینگونه مشــاغل کــه بر اثر  ســخت و زیــان آور
کار  عوامــل فیزیکــی، شــیمیایی، مکانیکــی و بیولوژیکــی محیــط 
غیراســتاندارد، تنشــی بالاتــر از ظرفیت طبیعی به آنها وارد شــود، 

می توانند تقاضای بازنشستگی بدهند.
ناصــری نیــا به نحوه ثبــت نام دریافت ســختی کار و بازنشســتگی 
پیش از موعد کارگران اشــاره کرد و گفت: کارگران مشــاغل ســخت 
، باید ابتدا درخواســت خود را  جهــت پیگیری مراحل ســختی کار
در ســایت sakht.tkrtehran.ir ثبــت و پــس از بررســی و صدور رای 
توسط کمیته استانی، تامین اجتماعی فهرست شغل های بیمه را 
با شغل کارگر تطبیق و مراحل بازنشستگی کارگران را انجام خواهد 

داد .
وی بیــان کــرد: به موجب آیین نامه بازنشســتگی قانون مشــاغل 
ســخت و زیــان آور همــه کارگــران مشــغول در کارهــای ســخت بــا 
پرداخــت حق بیمــه متوالی می توانند بدون برهــم خوردن توالی 

سوابق بیمه خود پس از ۲۰ سال بازنشسته شوند.

 ۱۰ هزار و ۷۰۰ انشعاب غیرمجاز در مشهد 
تعیین تکلیف شد

مشهد- میرشــکار، خبرنگار یادگار امروز: مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب مشــهد گفت: ۱۰ هزار و ۷۰۰ انشــعاب غیرمجاز از ابتدای 
امســال تا کنون در شهرســتان مشهد شناســایی و تعیین تکلیف 

شده است.
حســین اســماعیلیان گفــت: حجم آب مصرفی شناســایی شــده 
، بیــش از ۶۰۵ هزار متر  از ایــن تعــداد انشــعاب و مصــرف غیرمجــاز

مکعب است.
وی اضافــه کــرد: با توجــه به کمبود منابع آبی و خشکســالی های 
پیاپی، شناسایی و برخورد با انشعابات غیرمجاز به صورت جدی 

و طبق یک برنامه  ریزی منسجم پیگیری می شود.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب مشــهد گفت: بیشــترین تعداد 
انشــعابات غیرمجــاز نیــز مربــوط بــه حاشــیه شــهر و روســتاهای 

شهرستان مشهد است.
اســماعیلیان افزود: قطع تمامی انشــعابات غیــر قانونی، موقت و 
ســکونتگاههای غیررسمی که مصرف آب غیرمتعارف دارند نیز در 
دستور است. ارائه خدمات آب و فاضلاب به کلانشهر مشهد و ۳۰۰ 

روستا در این شهرستان بر عهده شرکت آبفا مشهد است.
آب مورد نیاز مشــهد از ۵۰۰ حلقه چاه، 2 رشــته قنات، یک رشــته 
ک و طُــرق« تامیــن می  چشــمه و ســدهای »دوســتی، کارده، اردا

شود.
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خبرنــگار  هزاریــان،  شــهرام   - اهــواز
: مدیرعامــل شــرکت برق  یــادگار امــروز
منطقــه ای خوزســتان با بیــان اینکه در 
۱۱ ماه گذشــته از ســال جاری ۴۱ هزار و 
۶۲۹ گیگاوات ساعت برق در خوزستان 
بــرق  میــزان  ایــن  گفــت:  تولیــد شــده، 
تولیدی نســبت به ســال قبل ۱۴ درصد 

رشد داشته است.
کرد: کل تولید برق   "علی اســدی" بیان 
اســتان در یــازده ماهــه ســال ۱۴۰۲، ۴۱ 
هزار و ۶۲۹ گیگاوات ساعت بوده که در 
مقایســه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ رشد 

۱۴ درصدی را نشان می  دهد.
یــازده  در  مصرفــی  انــرژی  افــزود:  وی 
و  هــزار   ۴۱ بــا  برابــر   ۱۴۰۲ ســال  ماهــه 
۴۳۰ گیــگاوات ســاعت بــوده کــه نشــان 
دهنــده حدود ۴ درصد افزایش مصرف 

انرژی نســبت به مدت مشــابه در سال 
بــرق  شــرکت  مدیرعامــل  اســت.  قبــل 
منطقــه ای خوزســتان با بیــان اینکه در 
بهمــن ماه نیــز ۲ هــزار و ۵۵۵ گیگاوات 
تولیــد  خوزســتان  در  بــرق  ســاعت 
شــده اســت، ادامــه داد: از مقــدار بــرق 

تولیــدی در بهمــن مــاه ۱۴.۶ درصد در 
نیروگاه هــای برق آبــی، ۸۵.۱ درصــد در 
نیروگاه هــای حرارتی و ســیکل ترکیبی و 
حــدود ۰.۳ درصد در نیروگاه های تولید 

کنده بوده است. پرا
از ۲ هــزار و ۱۷۴  کــرد:  اســدی تصریــح 

در  تولیــدی  بــرق  ســاعت  گیــگاوات 
نیروگاه هــای حرارتــی و ســیکل ترکیبــی 
در بهمــن ماه، ۴۹ درصد توســط بخش 
خصوصــی )نیروگاه هــای زرگان، آبادان، 
و  کارون  غــرب  بهبهــان،   ، خرمشــهر
( و ۵۱ درصد توســط بخش دولتی  فجــر
دو  و  ماهشــهر  رامیــن،  )نیروگاه هــای 
کوهــه( تولیــد و به شــبکه تحویل شــده 

است.
وی اظهار کرد: در این بازه زمانی انرژی 
مصرفی با ۲ هزار و ۱۰۲ گیگاوات ســاعت 
۱ درصد نسبت به مدت مشابه در سال 
قبــل افزایش داشــته و پیــک مصرف در 
بهمــن ماه ۱۴۰۲ با مصرف ۳ هزار و ۸۷۴ 
مگاوات نســبت به پیک بــار بهمن ماه 
ســال قبــل، ۰.۲ درصــد افزایش داشــته 

است.

رشد ۱۴ درصدی تولید برق در خوزستان نسبت به سال گذشته

 : یادگارامــروز خبرنــگار  آذری،  گــرگان- 
موسی الرضا صفری رئیس آتش نشانیی 
تلفنــی  تمــاس  پــی  در  گفــت:   گــرگان 
شــهروندان بــا مرکــز فرماندهی ســازمان 
مبنــی بــر ریــزش ســاختمان در خیابــان 
نجــات  و  امــداد  نیروهــای   ،25 انقــلاب 
نشــانی  آتــش  ایســتگاه  تریــن  نزدیــک 
شــماره 2 به محل حادثه اعزام شــدند و 
کن در منزل  بلافاصله نســبت به ایمن ســازی محل و تخلیه اضطراری افراد سا

اقدام کردند که خوشبختانه این حادثه خسارت جانی در پی نداشت.
ایشــان اظهار کردند: حادثه در مجاورت قطعه زمینی به وســعت حدود ۷۰ متر 
کــه بــه عمق یک متر و نیم گودبرداری شــده بود، رخ داده اســت. و در قســمت 
شــرقی ایــن زمیــن، منزلــی ویلایــی دوطبقه وجود داشــته کــه به یکبــاره دیواره 

جانبی و کف پارکینگ آن دچار ریزش و تخریب می شود .
صفری در پایان گفت: ارتفاع گودبرداری در ریزش ســاختمان های مجاور موثر 
است ، اما زمانی که در مجاورت خانه های قدیمی واقع شده باشد نیاز به دقت 
ک مجاور و مقاوم ســازی وجود  بیشــتر و دیــوار حایل جهت تثبیت دیــوار املا
دارد. خوشــبختانه این حادثه مصدومی نداشــته اســت. عملیات ایمن ســازی 

این ساختمان ادامه دارد.

خبرنــگار  پــور،  اشــکن  بوشــهر-زینب 
یــادگار امــروز: معــاون عمرانی اســتاندار 
جــاری  ســال  ابتــدای  از  گفــت:  بوشــهر 
اســتان  در  کالا  جابه جایــی  کنــون،  تا
بوشهر نسبت به مدت مشابه سال قبل، 

بیش از ۵ درصد افزایش یافت.
محمدهــادی رســتمیان در نشســت بــا 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

استان بوشهر گفت: ایجاد و توسعه زیرساخت های حوزه حمل و نقل جاده ای 
استان بوشهر در دو سال اخیر با جدیت و شتاب خوبی انجام شده و این روند 
تداوم دارد. وی افزود: بهبود امکانات و تجهیزات ناوگان حمل و نقل نیز از دیگر 
موارد مهم و اساسی در این حوزه بوده است. معاون عمرانی استاندار بوشهر با 
بیان اینکه جابه جایی کالا در اســتان بوشهر ۵ درصد افزایش یافته خاطرنشان 
کنون هشت میلیون و ۲۹۹ هزار تن کالا از شهرستان های  کرد: از ابتدای امسال تا
اســتان جابجا شــده که نســبت به بازه زمانی ســال قبــل ۵ درصد افزایــش دارد. 
عبدالکریم اخترشــناس مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان بوشهر 
نیز با اشاره به اینکه جابجایی این میزان کالا در قالب ۵۲۴ هزار سفر )سرویس( 
انجام شــده اســت ادامه داد: عمده ترین کالاهای حمل شــده از اســتان شــامل 

ماشین آلات، محصولات شیمیایی و مواد معدنی و ساختمانی بوده است.

معاون عمرانی استاندار:

کالا در استان بوشهر ۵ درصد   جابه جایی 
افزایش یافت

رئیس آتش نشانی گرگان اعلام کرد: 

  ریزش بخشی از یک منزل مسکونی 

گودبرداری  در مجاورت 

خبرنــگار  اصلانــی،  مینــا  ارومیــه- 
شــهدا  ســپاه  فرمانــده  امــروز:  یــادگار 
آذربایجــان غربی گفت: در داخل کشــور 
نارسایی هایی در تولید، توزیع و مصرف 
وجود دارد که ارتباطی با تحریم ها ندارد 
کار  بلکــه نقــص در مدیریــت و ناتــرازی 

مدیران است که باید اصلاح شوند.
ســردار محمــد حســین رجبــی در دیدار 
بــا رییس و اعضای اتــاق بازرگانی ارومیه 
اظهــار کــرد: مدیــران ضعیف بــه انقلاب 
ضربــه می زنند، بایــد مدیرانی بر ســر کار 
باشــند که تســهیل کننده فضای کسب 

و کار و رونق تولید هستند.
او افــزود: شــانه خالــی کــردن مدیــران از 
انقــلاب  شــاخص  و  تــراز  در  مســئولیت 
اســلامی نیســت، باید تلاش ها بیشــتر و 
کمــک شــود تــا زیرســاخت ها عادلانه در 

کشور توزیع شود.
فرمانــده ســپاه شــهدا آذربایجــان غربی 
بــا بیــان اینکــه اراده جمعی باعث رشــد 
می شود، اضافه کرد: ایجاد ظرفیت های 
بــالای اســتان در تمامــی ابعــاد بایــد در 

همه اقشار بروز یابد.
اراده بخــش  ادامــه داد:  ســردار رجبــی 
خصوصــی توانســته اســت تحریم هــای 
کشــور را  کارآمــد و اقتصــاد  خارجــی را نا

تقویت کند.
وی با اشاره به اینکه با وجود تلاش های 
کرده ایــم و ایــن باعــث  دشــمنان رشــد 
افتخار اســت، تصریح کــرد: باید قدردان 
اقتصــادی  عرصــه  در  کــه  بــود  کســانی 
نظــام در حال تلاش هســتند، در مقابل 

دشمن فعالیت و تحریم های ظالمانه را 
خنثی می کنند.

از  تقدیــر  بــا  پایــان  در  رجبــی  ســردار 
امــور  در  خصوصــی  بخــش  تلاش هــای 
بخــش  تــلاش  گفــت:  اســتان  خیریــه 
زندانیــان  آزادســازی  در  خصوصــی 
یــک  کــه  نهــاد  ارج  بایــد  را  غیرعمــد 
بخــش  فعــالان  دارد،  اخــروی  پــاداش 
هســتند  کار  پــای  همیشــه  خصوصــی 
امــوری همچــون مدرسه ســازی و  و در 

بیمارستان ســازی تــلاش می کننــد و در 
گره گشــایی از امــور هموطنــان همیشــه 

پیشرو هستند.
اتــاق  رییــس  جلســه  ایــن  ادامــه  در 
کشــاورزی  بازرگانــی، صنایــع، معــادن و 
ارومیه نیز گفت: ســپاه همیشــه در حل 
مشــکلات بخــش خصوصــی بــا اطاعــت 
از فرامیــن مقــام معظــم رهبری بــا تمام 
قــوا پــای کار آمده اســت و باید قــدردان 
ایــن تلاش ها بود. قاســم کریمــی افزود: 
بخــش خصوصــی آذربایجــان غربی قادر 
است تمام مصرف سپاه شهدا در داخل 
اســتان را تامیــن کند و لازم اســت تدابیر 

در این خصوص انجام گیرد.
او اظهــار کرد: اتاق بازرگانی حاضر اســت 
لیســتی از تولیــدات اســتان را در اختیــار 

واحد های مربوط قرار دهد.
وی در پایان گفت: اســتفاده از تیم های 
تخصصــي ســپاه در حــوزه فعالیت هــای 
اقتصــادی چــه داخلــی و چــه خارجــی 
بدون تردید در تقویت بخش خصوصی 

تاثیرگذار خواهد بود
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فدراســیون جهانــی تکوانــدو بــا ثبت 
امتیازات رویدادهــای بین المللی تهران، 
رده بنــدی جدید المپیکی را که با صعود 
نمایندگان کشــورمان همراه بود، منتشر 
کرد. ســایت رسمی فدراســیون جهانی 
تکوانــدو رنکینــگ المپیکــی را در ماه 
مارس )اســفند ماه( منتشر کرد که ثبت 
امتیــازات مســابقات بین المللی همانند 
رویدادهایی مانند جام فجر و جام ریاست 
فدراسیون جهانی در تهران موجب صعود 
تکواندوکاران کشورمان شد. ضمن اینکه 
با اعلام اســامی قهرمانان رده نوجوانان، 
قهرمانان ۲ ســال گذشته این رده که به 
تازگی در رده بزرگسالان شرکت کرده اند، 

به رنکینگ المپیکی اضافه شدند.
در وزن ۵۸- کیلوگــرم گــروه مــردان، 
مهدی حاجی موســائی با جمع امتیازات 
۳۳۱.۶۲ امتیــاز و با ۴ پله صعود در رده 
ششم ایســتاد. در همین وزن ابوالفضل 
زندی با ۲۱۵.۳۷ امتیــاز در جایگاه ۱۵ 
جهان قرار گرفت. علیرضا حسین پور نیز 

با ۸۶.۶۲ امتیاز و ۶ پله صعود به رتبه ۶۰ 
رفت. در وزن ۶۸- کیلوگرم، متین رضایی 
با ۲۰۱.۴۸ امتیاز و یک پله صعود در رده 
شانزدهم ایستاد. رضا کلهر با وجود دوری 
از میادین در جایگاه ۴۶ جهان قرار دارد. 
در وزن ۸۰- کیلوگرم، مهران برخورداری 
مرد المپیکی ایران بــا ۲۵۶.۴۳ امتیاز و 
بدون تغییر در رده نهم ایستاد؛ میرهاشم 
حســینی با کســب ۱۴۱.۲۵ امتیاز در 
رده بیســت و یکم جای دارد. امیرمحمد 
بخشــی نیز با ۷۲.۳۳ امتیاز در رده ۵۴ 
جــای دارد. در وزن ۸۰+ کیلوگرم، آرین 
ســلیمی با ۱۸۴.۶۴ امتیاز و ۵ پله صعود 
به رده بیســتم رفت؛ ابوالفضل عباسی با 
۱۳۹.۴۸ امتیاز کســب کرد و در جایگاه 

۲۶ ایستاد. 
در گــروه بانوان و در وزن ۴۹- کیلوگرم، 
مبینا نعمت زاده صعود یک پله ای داشت 
و با ۲۳۷.۵۱ امتیــاز تا رده نهم بالا آمد. 
ســوگند شــیری قهرمان جهان در سال 
۲۰۲۲ و قهرمان آسیا در سال های ۲۰۲۲ 

و ۲۰۲۳ در رده نوجوانــان که نامش به 
تازگی در رنکینگ ثبت شــده با کســب 
۱۳۱.۱۰ امتیاز در رده ســی و یکم، غزل 
سلطانی با کسب ۱۰۹.۵۷ امتیاز و ۹ پله 
صعود در جایگاه ۴۱ و سعیده نصیری هم 

با ۸۷.۴۲ امتیاز در رده ۵۵ قرار دارند. 
در وزن ۵۷- کیلوگــرم، ناهیــد کیانــی 
دختر المپیکی ایران با کســب ۴۱۹.۸۳ 
امتیاز با یک پله صعود در جایگاه ســوم 
جای گرفت. زهرا شــیدایی بــا ۶۱.۶۰ 
امتیاز در رتبه ۶۴ ایســتاد؛ تینا مدانلو با 
کســب ۶۱.۵۷ امتیاز و ۲۲ پله صعود در 
رده ۶۵ قرار گرفت. ملیکا میرحســینی 
در وزن ۶۷- کیلوگــرم با ۲ پله صعود به 
رتبه ۴۰ رفت؛ سیده نرگس میرنوراللهی 
با ۱۰۱.۶۴ امتیــاز در رده ۴۲ وزن خود 
قرار گرفت. ســاغر مرادی نایب قهرمان 
جهان در سال ۲۰۲۲ و قهرمان آسیا در 
ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ رده نوجوانان 
با کســب ۹۶.۱۶ امتیاز در رتبه ۴۵ قرار 

گرفت. 

بازیکنان پرســپولیس که قراردادشــان در 
تابستان ســال آینده به اتمام خواهد رسید 
تــا زمانی که پاداش دو قهرمانی فصل پیش 
خــود را دریافــت نکنند، اقــدام به تمدید 

قرارداد نخواهند کرد.
باشگاه پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات 
زمســتانی تصمیــم گرفــت نــام مرتضی 
پورعلی گنجی را از لیســت بزرگسالان خود 
خــارج کند تا هــم بتواند جــای او بازیکن 
جدیــدی به خدمــت بگیرد و هــم اینکه 
سقف قراردادش تا حدی افزایش پیدا کند. 
در همین راســتا قرار شــد رضا درویش با 
دعوت رسمی از مرتضی پورعلی گنجی از او 
بخواهد قرارداد دو ساله جدیدی را با باشگاه 
پرســپولیس امضا کند. در این مورد باخبر 
شــدیم که پورعلی گنجی فعلا تمایلی برای 
تمدید قرارداد ندارد و تاکید داشته که تمام 
تمرکزش را روی تمرینات اختصاصی برای 

بازگشت به موقع به میادین گذاشته است.
گویا این مدافع ملی پــوش از دریافتی های 
ایــن فصلش رضایــت ندارد. ضمــن اینکه 

بازیکنان  دیگر  بلکــه  پورعلی گنجی  نه تنها 
تابستان  پرســپولیس که قراردادشــان در 
ســال آینده به اتمام خواهد رسید تا زمانی 
که پــاداش دو قهرمانی فصــل پیش خود 
را دریافــت نکنند، اقدام بــه تمدید قرارداد 
نخواهند کرد. باشــگاه پرسپولیس هنوز ۵۰ 
درصد دیگر از پاداش های دو قهرمانی فصل 
پیش سرخپوشــان را به آنها پرداخت نکرده 
و فقط گئورگی گولسیانی موفق به دریافت 
آن شــد. او هم چون قبــل از آغاز نیم فصل 
به باشــگاه نوتیس داده بــود و خواهان کل 
مطالباتش شــد، موفق به دریافت پاداشش 

شد. 

ورزش - سلامت

»ای دی اچ دی« )ADHD(، بیمــاری رفتــاری 
رایجی اســت که حدود ۱۱ درصــد کودکان را 
تحت تاثیر قرار می دهد و در حدود ۴ درصد افراد 
با نشــانه هایی از جملــه حواس پرتی، بی قراری، 
فراموشی، شتاب زدگی و بیش فعالی تا بزرگسالی 

ادامه دارد.
امروزه این نشــانه ها ممکن است برای کودکان 
در مدرسه مشکلاتی ایجاد کند و موجب کاهش 
عزت نفس شود و یا برای بزرگسالان در روابط یا 

محل کار موانعی ایجاد کند.
کودکان مبتلا به ای دی اچ دی ممکن اســت در 
کلاس درس مدام بین منابع اطلاعات ســردرگم 
شوند یا در خانه دنبال انواع انگیزه جدید بگردند.
با ایــن حال نتایج یــک مطالعه جدید نشــان 
می دهــد که برخــی از ایــن ویژگی هــا مانند 
شــتاب زدگی ممکن است خوشه چینان اولیه در 
جوامع »شکارچی – گردآورنده« را واداشته باشد 
که به  ســرعت از مناطقی با منابع رو به اتمام به 

سمت مناطق غنی تر بروند.  
کارشناســان گمــان می کننــد که ایــن رفتار 
کاوشگرانه در مبتلایان به ای دی اچ دی در جوامع 
نخستین ممکن است به آنها مزیت تکاملی داده 

باشد.  گمان می رود یافتن غذا در شرایط دشوار، 
یکی از محرک های اصلی هوش انسان است.

مثــلا افراد هنــگام گردآوری غــذا باید تصمیم 
بگیرند که آیــا به تکه زمینی که می شناســند 
بچسبند یا آن را رها کنند و دنبال مراتع جدیدی 

باشند.
پژوهشــگران چنین پنداشتند که افراد مبتلا به 
ای دی اچ دی ممکن اســت تمایل داشته باشند 
منبع فعلی شــان را رها کنند و به دنبال منبعی 

جدید بگردند.
مطالعه جدید با واداشتن شرکت کنندگان انسانی 

به جمــع آوری منابع طی جســت وجوی آنلاین 
و ســپس تکمیل یک فــرمِ ارزیابــی غربالگری 
را  فرضیــه  ایــن  ای دی اچ دی،  خوداظهــاری 
امتحان کرد.حدود ۲۰۰ نفــر از این ۴۵۷ نفر با 

ای دی اچ دی مثبت غربال شدند.
شرکت کنندگان می توانستند انتخاب کنند که به 
جمع آوری پاداش از بخشــی از منابع رو به اتمام 

ادامه دهند یا آن بخش را دوباره پر کنند.
دانشــمندان دریافتند آنهایی کــه در غربالگری 
ای دی اچ دی مثبت نشــان دادند ایــن منابع را 
زودتــر ترک می کنند و نســبت بــه افرادی که 
غربالگری آنها منفی ارزیابی شــد میزان پاداش 

بیشتری دریافت کردند.
به گــزارش ایندیپندنت، در واقــع این موضوع 
در جوامــع کوچ نشــین امــروزی ماننــد قبیله 
»آریال« آفریقا که به اکتشــاف علاقه مندند و با 
جهش هــای ژنتیکی دخیل در بروز ای دی اچ دی 
مشخص می شوند نیز ثبت شده است. بر اساس 
این یافته های جدیــد، ویژگی های ای دی اچ دی 
مزایایی را حین گردآوری ارائه می کند که نشان 
می دهد ایــن وضعیت ســازگاری مفیدی برای 

کشف محسوب می شود.  

بررســی ها بیانگر این اســت که تقریبا نیمی از 
جمعیت جهان به پوسیدگی دندان مبتلا هستند 
و ایــن درحالیســت که محدود کــردن مصرف 
قندهــای آزاد به کمتــر از ۱۰ درصد کل انرژی 
دریافتی، میزان پوســیدگی دندان را به حداقل 

می رساند.
گزارش ها بیانگر این اســت پوســیدگی دندان، 
شایع ترین بیماری غیرواگیر دنیا است. پوسیدگی 
دندان ها می تواند بر ســلامت عمومی اثر بگذارد. 
پوســیدگی دندان هرچند ســلامت عمومی را 
تحت تاثیر قــرار می دهد اما تا حد قابل توجهی 
با بهره گرفتن از مداخلات ساده و مقرون به صرفه 
در سطح جمعیت و فردی قابل پیشگیری است.

درمان همواره پرهزینه اســت و میزان دسترسی 
به درمان در کشــورهای کم درآمــد و با درآمد 
متوسط ممکن است مطلوب نباشد؛ به نحوی که 
دندان های آسیب دیده از پوسیدگی باعث درد یا 
ناراحتی می شوند و تحت تاثیر همین موضوع هم 
دندان های پوســیده به دلیل ناتوانی مالی جهت 

ترمیم، کشیده می شوند.
اگرچــه تمام افراد در معرض پوســیدگی دندان 
قرار دارند اما میزان پوســیدگی دندان در میان 

کودکان و نوجوانان بیشتر است. 
بررسی ها بیانگر این است تقریبا نیمی از جمعیت 
جهان به پوســیدگی دندان مبتلا هســتند، اما 
سطوح بالایی از پوسیدگی دندان در کشورهای 
با درآمد متوســط رخ می دهد که میزان مصرف 

قند بالایی دارند.
بنا بر اعــلام دفتر بهبود تغذیــه جامعه وزارت 
بهداشــت، قندهای آزاد مانند گلوکز، فروکتوز و  
ســاکارز اضافه شده به مواد غذایی و نوشیدنی ها 
جزو عوامل اصلی پوســیدگی دندان محســوب 

می شوند.
 بررســی ها بیانگر این است که پوسیدگی دندان 
زمانی ایجاد می شــود که باکتری های موجود در 
دهان، قندهــا را متابولیزه کرده و اســید تولید 
می کنند و ســبب انحــلال مینا و عــاج دندان 

می شود.
شیرینی ها، کیک ها، بیسکوویت ها، غلات شیرین، 
دسرهای شــیرین، ساکارز، عسل، نوشیدنی های 
شــیرین شده نیز جزو  منابع اصلی قندهای آزاد 

محسوب می شوند.
محدودکــردن مصرف قندهــای آزاد به کمتر از 
۱۰ درصــد کل انرژی دریافتی و در ایده آل ترین 
حالت ممکن یعنی بــه کمتر از ۵ درصد، میزان 

پوسیدگی دندان را به حداقل می رساند.

بیش فعالی؛ اختلال یا مزیت تکاملی؟

کاهش پوسیدگی های دندانی با کنترل مصرف قند

ارتقای جایگاه تکواندوکاران در رنکینگ المپیکی؛  

صعود کیانی به رده سوم
دعوت درویش رد شد؛  

شرط بازیکن محبوب برای بستن قرارداد با پرسپولیس

برای  بی نظیر  نمایــش  بــا یک  هادی چوپان 
نخستین بار فاتح دســته اوپن آرنولدکلاسیک 
آمریکا شــد. بعد از راند مقدماتی دسته اوپن 
آرنولدکلاسیک اوهایو که برای اولین بار با حضور 
هادی چوپان، برنده ساندو در سال 2022 همراه 
بود، بامداد روز یکشنبه فینال این رویداد با یک 

رقابت دیدنی دیگر همراه شد.

هادی چوپان که 24 ســاعت قبل با تعریف و تمجید 
کارشناســان بزرگ بدنسازی جهان بدن آماده خود را 
روی اســتیج بــرده بود و حتی آرنولــد را هم به وجد 
آورده بود، در فینال هــم با همان آمادگی بالای خود 

به رقابت ادامه داد.
جالب اینکــه آرنولد باز هم در زمــان فیگور انفرادی 
چوپان کنار اســتیج انتظار او را می کشــید و با همان 
ســبک خاص خود به صورت ســلفی گوشی اش را در 
دست داشــت و بازهم از این "هیولای باورنکردنی" به 

گفته خودش فیلم گرفت. 
با اینکه سامسون داوودا، شــیر نیجریه ای سعی کرده 
بود حتی با آمادگی بالاتری نســبت به شب مقدماتی 

روی استیج حاضر شود، اما بازهم انتظاری جز قهرمانی 
هادی چوپان نمی رفت. 

و اما حوالی ســاعت 6 صبح به وقت تهران زمان اعلام 

نتایج فرا رسید و مجری مشهور مسترالمپیا در حضور 
آرنولد شوارتزنگر نام هادی چوپان را به عنوان قهرمان 
دسته اوپن آرنولدکلاســیک اوهایو اعلام کرد تا چند 

ماه بعد از نایب قهرمانی گرگ پارسی در مسترالمپیای 
2023 کــه برای او کمــی ناامید کننــده و همراه با 
ناراحتی بــود، باز هم در خاک آمریــکا هادی چوپان 

قهرمانی اش را جشن بگیرد. 
قهرمانی هادی چوپان در آرنولدکلاسیک آمریکا برای 
اولین بار در تاریخ به عنوان یک بدنساز ایرانی رخ داد و 
گرگ ایرانی جایزه خود را از دستان آرنولد شوارتزنگر 
دریافــت کرد، اتفاقی که شــاید رویــای کودکی این 

بدنساز شیرازی بود. 
بعــد از هادی چوپان که عنوان قهرمانی دســته اوپن 
آرنولدکلاســیک آمریکا را از آن خود کرد، سامســون 

داوودا به عنوان نایب قهرمانی رسید. 
البته این بدنساز نیجریه ای جایزه بهترین فیگوریست 
مســابقات را از آن خود کرد و 10 هزار دلار به جیب 
زد. رافائل براندو هم به عنوان سومی این رویداد دست 

یافت. 
هادی چوپان هم بعد از جایزه 400 هزار دلاری که بعد 
از قهرمانی در مسترالمپیای 2022 دریافت کرده بود، 
حــالا بالاترین جایزه دوران حرفــه ای خود را دریافت 

کرد و موفق به کسب جایزه 300 هزار دلاری شد.

مصرف سرکه ســیب در میان کسانی که 
به دنبال راه هایی برای بهبود ســلامت و 
تندرستی هســتند، محبوب شده است. 
اما سرکه ســیب چه کمکی به بدن شما 

می کند؟ 

فواید سرکه سیب آن را به نوشیدنی خوبی برای 
انتخاب تبدیل می کند. شواهدی وجود دارد که 
نشان می دهد سرکه ســیب برای کاهش وزن 
مفید اســت. یکی دیگر از مزایای سرکه سیب 
این است که می تواند به تنظیم سطح قند خون 

کمک کند.
فواید سرکه سیب  

معمولًا متخصصان ســلامت نوشــیدن سرکه 
سیب برای تقویت سلامتی را توصیه می کنند. 
اما خوب اســت دریابید که آیا شواهدی وجود 
دارد که مزایای نوشــیدن سرکه سیب را ثابت 
کنــد. در زیر، مــا به هفت مزیــت مصرف آن 

نگاهی می اندازیم.
به کاهش وزن کمک می کند  

مدیریت وزن موضوعی حیاتی برای بســیاری 
از افرادی اســت که می خواهند زندگی سالمی 
داشته باشند. ما همیشه به دنبال راه هایی برای 
خلاص شــدن از شــر چربی های بدن و بهبود 
شاخص توده بدنی هستیم. یکی از پیشنهادات 
رایج در اینترنت اســتفاده از سرکه سیب برای 

کاهش وزن است.
حقیقتاً، این ایده خوبی است، زیرا سرکه سیب 
به کاهش وزن افــراد کمک می کند. تحقیقات 
نشان می دهد که نوشیدن سرکه سیب ممکن 
اســت به کاهش اشتهای شــما کمک کند. به 
این ترتیب، به طور مکرر احســاس گرســنگی 
نخواهید کرد و می توانید میزان غذای مصرفی 

خود را کاهش دهید.
افزایــش وزن زمانی اتفــاق می افتد که کالری 
بیشــتری نســبت به کالری مصرفی از طریق 
ورزش یــا فعالیت های دیگــر مصرف کنید. به 
همین دلیل است که سرکوب اشتها راه خوبی 
برای حفظ وزن ســالم یا کاهش وزن است. در 
عین حال، مصرف سرکه سیب و ورزش معقول 
می تواند به کاهش چربی بدن کمک کند و در 

عین حال توده عضلانی بدن را حفظ کند.
بنابراین، می توانید ســرکه ســیب را در رژیم 
غذایــی خود بگنجانیــد و در عین حال غذای 
ســالم بخورید. مطمئن شــوید که فقط سرکه 

ســیب رقیق مصرف می کنید تــا از تحریک یا 
سوزش گلو به دلیل غلظت بالای اسید استیک 

جلوگیری کنید.
به کاهش سطح قند خون کمک می کند  

فواید سرکه سیب تنها با کمک به کاهش وزن 
متوقف نمی شود. همچنین یک راه خوب برای 

کمک به کاهش سطح قند خون است.
افراد مبتلا به دیابت باید همیشه مدیریت قند 
خون را برای حفظ یک ســبک زندگی ســالم 
انجام دهند. بنابراین، نوشــیدنی که به کاهش 
سطح قند خون کمک می کند مانند هدیه ای از 

بهشت به نظر می رسد.
ســرکه سیب جذب گلوکز را در سلول ها بهبود 
می بخشــد و از مقاومت به انسولین جلوگیری 
می کند. کنترل بهتر قند خون با پیشــگیری و 

مدیریت دیابت و چاقی همراه بوده است.
سطح کلسترول را بهبود می بخشد  

مشــکلاتی مانند بیماری قلبی و فشــار خون 
بالا همراه با ســطح کلسترول بالا ممکن است 
خطراتی برای ســلامتی ایجاد کنــد. بنابراین، 
عاقلانه است که راه هایی برای کاهش کلسترول 

پیدا کنید.
ورزش و یک رژیم غذایی خوب بهترین راه های 
توصیه شــده برای بهبود ســطح کلســترول 
هســتند. با این حال، شواهد نشان می دهد که 
یکی از مهمترین فواید ســرکه ســیب، بهبود 

سطح کلسترول کل است.
رهایی از رفلاکس اسید معده  

رفلاکس اسید زمانی اتفاق می افتد که مقداری 
از اسید موجود در معده به مری برگشته و باعث 
ایجاد علائمی مانند سوزش سر دل، نارسایی یا 
مشــکل در بلع شــود. یک درمان خانگی رایج 
برای رفلاکس اســید، نوشــیدن سرکه سیب 

رقیق است.

با این حال، شــایان ذکر است که شواهد کمی 
وجود دارد که ثابت کند ســرکه ســیب برای 
رفلاکس اســید مفید است. بنابراین، با پزشک 
خود در مورد دارو های مناســب برای رفلاکس 

اسید مشورت کنید.
سلامت پوست را بهبود می بخشد  

برای بهبود پوست می توانید سرکه سیب رقیق 
را روی صورت خود بمالید. ســرکه سیب یک 
عنصر رایج در بســیاری از درمان های خانگی 

است، به ویژه برای افراد مبتلا به اگزما.
یکی از دلایل اســتفاده از ســرکه سیب برای 
پوست این اســت که ممکن است خواص ضد 
باکتریایی داشــته باشــد. این عالی اســت، به 
خصــوص اگر از عفونت های پوســتی به دلیل 
اگزما رنج می برید. می توانید از ســرکه ســیب 
رقیق شــده به عنوان یک تونر به عنوان بخشی 
از روتین مراقبت از پوست خود استفاده کنید.

در حالی که ســرکه سیب می تواند یک درمان 
خانگی مفید برای مراقبت از پوست باشد، هنوز 
باید با متخصص پوســت خود مشــورت کنید. 
این جایگزینی برای درمــان تجویزی اگزما یا 
سایر دارو های تجویز شده برای بیماری پوستی 

نیست.
خواص آنتی باکتریال دارد  

اگر می پرســید سرکه ســیب برای چه چیزی 
مفید اســت، بدانید که می تواند بــه مبارزه با 
باکتری ها کمک کند. ممکن اســت از مصرف 
مکمل سرکه سیب برای عفونت های باکتریایی 
ســود ببرید. بــه این دلیل که این نوشــیدنی 
دارای خــواص ضد میکروبی اســت و می تواند 

باکتری های مضر را از بین ببرد.
مصرف سرکه سیب برای پاکسازی بدن و رفع 
مشکلات سلامتی از دیرباز وجود داشته است. 
اســتفاده از ســیب برای تمیز کردن زخم ها و 
درمان عفونت ها بیــش از دو قرن قدمت دارد. 
همچنین تحقیقات نشــان می دهد که رشــد 
اســتافیلوکوک را که خبر خوبی برای سلامت 

روده است، مهار می کند.
علائم گلودرد را کاهش می دهد  

ســرکه سیب برای تســکین علائم گلودرد نیز 
استفاده می شود. برخی افراد با نوشیدن سرکه 
ســیب مخلوط با آب گرم و عسل برای تسکین 
سوزش گلو قســم می خورند. با این حال، این 
یک درمان خانگی اســت و هیچ مدرک علمی 

برای اثبات آن وجود ندارد.

دستور وزیر برای پیگیری
 دلایل جاماندن فصیحی از قهرمانی جهان

 وزیر ورزش و جوانان از معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای خواست موضوع 
حذف فرزانه فصیحی از مســابقات داخل سالن قهرمانی جهان را پیگیری 

کند. 
درپی حذف فرزانه فصیحی از مســابقات داخل ســالن قهرمانی جهان در 
اســکاتلند، کیومرث هاشــمی وزیر ورزش و جوانان از سید محمدشروین 
اســبقیان معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای خواســت ضمن بررسی دقیق 
موضــوع و کوتاهی رخ داده در جریان اخذ روادید، گزارشــی از دلایل این 

اتفاق ارائه کند.
بر اســاس این گزارش، پس از جاماندن فصیحی از مســابقات داخل سالن 
قهرمانی جهان، سرپرســت فدراســیون دوومیدانی از برکناری مســئول 

بین الملل این فدراسیون به دلیل »سهل انگاری« رخ داده خبر داد.
اکنون با دســتور وزیر ورزش و جوانان، اســبقیان با بررســی این اتفاق، 

گزارشی به وزیر ارائه خواهد کرد.

باید بهترین رکورد را بزند

شرط اعزام نعمتی به پارالمپیک

سرمربی تیم ملی پاراتیروکمان تاکید دارد که زهرا نعمتی تنها در صورتی 
می توانــد در بازی های پارالمپیک پاریس شــرکت کند کــه در اردوها و 

رکوردگیری ها شرکت داشته باشد و بالاترین رکورد را هم ثبت کند. 
آخرین مرحله مسابقات پاراتیروکمان انتخابی پارالمپیک از دیروز یکشنبه 
در امارات آغاز می شــود. این رقابت ها با عنوان مســابقات فزاع با حضور 

نمیاندگانی از ۵۶ کشور و از جمله ایران برگزار می شود. 
 w۱ غلامرضــا رحیمــی در ریکــرو آزاد و محمدرضــا زنــدی در بخش
پاراکمانداران کشورمان هســتند که با هدایت میلاد وزیری در این رقابت 
ها شــرکت کرده اند. اعزام این دو پاراکماندار از آنجایی که در دستور کار 
قرار گرفت که آنها در میادین گزینشــی پیش موفق به کسب سهمیه برای 
ورود به پارالمپیک نشدند به همین دلیل به امارات اعزام شدند تا از آخرین 

فرصت برای کسب سهمیه این بازی ها استفاده کنند. 
زهرا نعمتی هم البته از جمله پاراکماندارانی اســت که تا به امروز سهمیه 
بازی های پارالمپیک را کســب نکرده اســت با این حال نام او در فهرست 
شرکت کنندگان در مســابقات فزاع امارات هم قرار ندارد. نعمتی طی سه 
دوره اخیر بازی های پارالمپیک عنوان نخست مسابقات پاراتیروکمان را به 
خود اختصاص داد اما از حضور در رقابت های گزینشــی برای پارالمپیک 

آتی امتناع کرده است. 

کوتاه از ورزش

سلامت

جایزه 300 هزار دلاری در دستان گرگ پارسی

تاج گذاری چوپان در کنار آرنولد

سرکه سیب و خواص بی نظیرش

آگهی مفقودی
شیری  سفید  رنگ  به   1397 مدل   AT+90  TONDAR رنو  سواری  مالکیت  شناسنامه  و  سندکمپانی 
شاسی  شماره  به   100017827RR109936 موتور  شماره  به  11-ایران46  ژ   444 پلاک  شماره  به  روغنی 

NAALSRBYWJA617069 متعلق به محمود شادبخش کله سری مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
شناسنامه مالکیت موتورسیکلت همتاز به رنگ قرمز مدل 1389 به شماره پلاک 81352-578 به شماره 
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در گفت وگو با کارشناس حوزه انرژی تشریح شد: 

برای توسعه غرب کارون با عراق همکاری کنیم؟ 

یک کارشناس حوزه انرژی معتقد است: با توسعه یکپارچه میادین مشترک و 
در همکاری با کشور عراق علاوه بر کاهش هزینه ها تولید صیانتی و برداشت 

وتولید بیشتری نیز از میادین خواهیم داشت. 
علی بختیار ، در ارزیابی توســعه مشــترک میادین مشــترک با عراق اظهار 
داشــت: موضوع میادین مشــترک ایران و عراق چند ســال است که محل 
مذاکره مقامات دو کشــور قرار گرفته و به دلیل اینکه روابط سیاسی تهران-
بغداد خوب و مستحکم بوده مسیر این همکاری بسیار هموار است و درواقع 

باید بتوانیم از یکپارچه سازی بهره ببریم. 
وی افزود: در واقع میادین مشــترک در منطقه خاورمیانه این پتانســیل را 
دارند که به ســمت یک ســرمایه گذاری به جای دو بار تزریق سرمایه بروند 
و اکنون عراق فرصت مناســبی است که این کار انجام شود، در گذشته هم 
در این زمینه مذاکراتی انجام شــده بود که کل میادین غرب کارون را تحت 
عنوان یک قرارداد با عراق جلو ببریم و به طور مشــترک بهره برداری کنیم، 
اینکار منافعی برای هر دو طرف در پی دارد و باعث سرمایه گذاری مناسب و 

کمتر در این میادین برای  تولید، توسعه و استخراج بیشتر می شود.
این کارشــناس حوزه انرژی گفت: به لحاظ مالی ما تحت تحریم بین المللی 
قرار داریم و عراق تحریم نیست، می شود قرارداد را به شکلی تنظیم کرد که 
عراق اپراتور پروژه باشــد و پیکانکاران از هر دو کشور انتخاب و بکار گرفته 
شــوند و منافع حاصل از فروش نفت را به میزانی که هر دو طرف ســهمی 
از این میادین مشــترک دارند بین دو طرف تقســیم کــرد، به لحاظ فنی و 

اقتصادی هم می توانیم از همکاری های دو یا چندجانبه استفاده کنیم.
وی تاکید کرد: یکی از دیگر از مزیت های همکاری مشترک در میدان اینکه 
تولید از میادین مشــترک به ســمت تولید صیانتی پیش برود، اکنون تولید 
و برداشــت در بســیاری از میادین خاورمیانه غیرصیانتی است و این رویه 
منجر به این می شــود که منافع طرفین به مخاطــره بیفتد، در واقع با این 
اقدام ســلامت و امنیت چاه ها حفظ شده و از آســیب به مخازن جلوگیری 

خواهد شد.
بختیار یادآور شد: هر چند ایران تحت تحریم قرار دارد اما می توان مذاکرات 
قراردادی را به شــکلی پیش برد که عراق با شرکت ثالث وارد قرارداد شود و 
در این صورت می توانیم بدون مشــکل پروژه را اجرایی و پیش ببریم.  قبلا 
در حوزه میدان رام مشــترک با بی پی که خزانه داری آمریکا؛ ایران را تحریم 
کرده بود این تجربه را داشــتیم که با پیگیری حقوقی میدان راه اندازی شد 
و مشــمول تحریم افک نشــد اکنون در غرب کارون بــا بهره برداری از این 
تجربه می شــود کار را دنبال کرد و تحریم ها را دور بزنیم، با این اقدام علاوه 
بر کاهش هزینه ها تولید صیانتی و البته برداشــت و تولید بیشــتری نیز از 
میادیبن خواهیم داشــت.  وزیر نفت عراق در دیــدار با همتای ایرانی خود 
در حاشیه اجلاس الجزایر، ســرمایه گذاری های مشترک در میادین نفتی را 
بــا یکدیگر مورد بحث و گفتگو قرار دادند. در ایــن دیدار عبدالغنی و جواد 
اوجی در خصوص چشــم انداز همکاری های مشترک دو کشور در حوزه های 
نفت و گاز و طرح های زیربنایی و همچنین سرمایه گذاری ها در میادین نفتی 

مشترک میان دو کشور با یکدیگر بحث و تبادل نظر کردند.

تاثیر بارندگی های اخیر بر ذخایر آبی سدها 

ســخنگوی صنعت آب ایران گفت: سدهای تهران هم نسبت به دو تا سه 
هفته پیش به طور نســبی وضعیت بهتری دارند امــا هنوز نیاز به بارش 
بیشتری داریم و به شهروندان تهرانی همچنان توصیه به مدیریت مصرف 

آب داریم. 
عیســی بزرگ زاده ، درباره تاثیر بارندگی بر بهبود اوضاع ذخایر آبی سدها 
اظهار داشــت: بارندگی در برخی مناطق در افزایش ذخایر سدها و منابع 
آبی تاثیر مثبت داشــته است از جمله اینکه ســدهای منطقه بلوچستان 

آبگیری خوبی داشته اند.
وی افزود: در برخی مناطق مثل اســتان همدان و اردبیل وضعیت به طور 
نســبی مناسب است اما در برخی مناطق مثل حوزه کرخه همچنان عقب 

افتادگی های قابل توجهی را شاهدیم.
ســخنگوی صنعت آب ایران تصریح کرد: استان فارس، کرمان و هرمزگان 

تا این لحظه به لحاظ بارشی نیاز به بهبود جدی دارند.
وی خاطرنشــان کرد: سدهای تهران هم نسبت به دو تا سه هفته پیش به 
طور نسبی وضعیت بهتری دارند اما هنوز نیاز به بارش بیشتری داریم و به 

شهروندان تهرانی همچنان توصیه به مدیریت مصرف آب داریم.
بزرگ زاده گفت: هنــوز راه زیادی داریم برای بهبود اوضاع ســدها بویژه 

سامانه شرق تهران داریم ولی مدیریت مصرف  به ما کمک می کند.
وی تاکید کرد: در تهران به ۱۰ تا ۱۵ درصد مدیریت مصرف نیاز داریم و 

چشم امیدمان به همکاری شهروندان تهرانی است.

نفت و انرژی

معاون بازار برق ایران با اشاره به اینکه امکان حضور مشترکان قراردادی 
بالای یک مگاوات در بورس انرژی فراهم شده است، گفت: تا پایان سال 
جــاری میزان فروش برق به مصرف کنندگان بالای یک مگاوات به ۵۰ 

میلیارد کیلووات ساعت می رسد.
حمیدرضــا باقری با اشــاره به این که تا ابتدای ســال جــاری، صرفاً 
مصرف کنندگان صنعتی بــالای ۵ مگاوات امــکان و اجازه حضور در 
معامــلات خارج از بازار )معاملات بورس انرژی و قراردادهای دو جانبه( 
را داشتند، گفت:  از ابتدای ســال جاری و با ابلاغ دستورالعمل توسعه 
معاملات برق در بورس انرژی توســط وزیر نیرو، امکان حضور تمامی 
مشــترکان با قدرت قراردادی بالای یک مگاوات در بورس انرژی ایجاد 
شد. وی افزود:  بر اســاس برآوردهای صورت گرفته، میزان نیاز مصرف 
کنندگان با قدرت قــراردادی بالای یک مگاوات، در حدود ۹۰ میلیارد 
کیلووات ســاعت برآورد می شود که امکان خرید برق مورد نیاز خود از 
بورس انرژی و قراردادهای دو جانبــه را دارند. طبق اعلام وزارت نیرو، 
معاون بازار برق ایران بیان کرد:  بر اساس آمار ثبت شده در سامانه های 
شرکت مدیریت شبکه برق ایران، از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا پایان دی ماه 
در مجموع بیش از ۴۳ میلیارد کیلووات ساعت برق در معاملات خارج 
از بازار توسط مصرف کنندگان بالای یک مگاوات خریداری شده است 
و پیش بینی می شود این مقدار تا پایان سال جاری به حدود ۵۰ میلیارد 
کیلووات ساعت برسد و مصرف کنندگان مذکور بیش از ۵۵درصد از برق 
مورد نیاز خود را از معاملات مذکور تامین کنند. وی ادامه داد:  در مقایسه 
با کل برق مصرفی کشور، در ۱۰ ماه ابتدای سال جاری حدود ۱.۳درصد 
برق مصرفی از معاملات بورس انرژی و حدود ۱۲.۲درصد از طریق انعقاد 
قراردادهای دوجانبه تامین و مابقی مصارف یعنی حدود ۵.۶۸ درصد از 

طریق بازار برق خریداری شد.

رئیس هیئت مدیره فدراسیون صادرات انرژی و صنایع 
وابســته ایران گفت: اگر طبق مذاکرات صورت گرفته با 
روس ها و مفادی که در تفاهم نامه قید شده آنها بتوانند 
بخشــی از بازارهایی که دارند در اختیار ما قرار دهند و 
در بازارهای ثالث نیز حضور مشترکی با ما داشته باشند 
بدون شــک رونق خوبی برای بنگاه های اقتصادی ما در 

حوزه نفت و انرژی فراهم خواهد شد. 
حمیدرضا صالحی ، درباره امضای تفاهم نامه با روس ها 
در بخــش انرژی اظهار داشــت: ما در ایــن تفاهم نامه 
قصد داریم که ظرفیت هــای خودمان را به لحاظ فنی، 
تکنولــوژی و حوزه هایــی همچون نفــت، گاز و برق 
تجدیدناپذیر که در آن فعال هســتیم به طرف روسی 
معرفی کنیم چراکه تمــام تلاش خودمان را برای ارائه 
بهتریــن متریال و خدمات در ایــن حوزه ها جمع آوری 
کردیم و در حال حاضر زمان ارائه این خدمات از طریق 
کشــورهایی چون روسیه به بازارهای جهانی فرا رسیده 

است.
وی افزود: اگر طبق مذاکرات صورت گرفته با روس ها و 
مفادی که در تفاهم نامه قید شده آنها بتوانند بخشی از 
بازارهایی که دارند در اختیار ما قرار دهند و در بازارهای 
ثالث نیز حضور مشترکی با ما داشته باشند بدون تردید 
رونق خوبی برای بنگاه های اقتصادی ما در حوزه نفت و 

انرژی فراهم خواهد شد.
رئیس هیئت مدیره فدراسیون صادرات انرژی و صنایع 
وابسته ایران با بیان اینکه بیش از ۷ هزار بنگاه اقتصادی 
در کشــور ما در حوزه انرژی فعال هستند تصریح کرد: 
این نهادها نیاز به پشــتوانه برای حضــور در بازارهای 

خارجی دارنــد چراکه رویکردها و اهداف آنها در داخل 
کشــور اشباع شــده و باید به ســمت بازارهای جهانی 
حرکت کنند از این رو اگر روس ها همانطور که در حرف 
متعهد شدند در عمل نیز همراه ما باشند ما می توانیم در 
جهت انتقال تکنولوژی و دانش فنی همراه آنها باشــیم 

تــا بتوانیم در حوزه انــرژی در بازارهای جهانی حضور 
پیدا کنیم. وی خاطرنشــان کرد: ما می توانیم در برخی 
از حوزه ها مثل LNG و نیروگاه های سیکل ترکیبی و 
بخاری از توانمندی روس ها استفاده کنیم که امیدواریم 

در قالب این تفاهم نامه این اهداف محقق شود.
صالحی تاکیــد کرد: ما بایــد در عرصه انــرژی قطعا 
بین المللی شــویم تا بتوانیم سهم بیشتری در بازارهای 
جهانی داشته باشیم از این رو یکی از بخش های فعالیت 
ما در این راســتا کار با روس ها اســت که ما امیدواریم 
بتوانیم با توجه به رویکردهای دو کشــور در این زمینه 
موفق باشــیم. وی درباره میزان حمایت دولت از بخش 
خصوصی و به خصوص این تشــکل در جهت پیشبرد 
اهدافش گفت: بدون شک حمایت  دولت از ما و بسیاری 
از تشکل های خصوصی به اندازه نیست و ما اگر بخواهیم 
خودمان را با تشــکل های همسو مثلا در کشوری چون 
ترکیه مقایســه کنیــم متوجه خواهیم شــد که اصلا 
حمایت نمی شــویم. رئیس هیئت مدیره فدراســیون 
صادرات انرژی و صنایع وابسته ایران بیان داشت: بدون 
تردیــد اگر ما مورد حمایت جــدی و موثر قرار نگیریم 
این روند باعث می شــود که نتوانیم بــه موفقیت های 
خوبی دست پیدا کنیم بنابراین دولت باید در معاملات 
اقتصــادی حضور خود را حداقلی کــرده و روی بخش 
خصوصی حساب ویژه ای باز کند تا درآمدهای صادراتی 

کشور افزایش یابد.

تا پایان سال جاری محقق می شود

فروش ۵۰ میلیارد کیلووات 
ساعت برق به مصرف کنندگان 

درست در شرایطی که ایران با ناترازی شدید 
گازی دست و پنجه نرم می کند و رقبای ایران 
در حال افزایش سطح تولیدات خود هستندکه 
نشــان میدهد باید برای این موضوع چاره ای 

جدی اندیشید و سرمایه ها را بسیج کرد.

درست در روزهای که به دلیل ناترازی گازی تولید در 
بســیاری از بخش ها متوقف شده اوجی در هفتمین 
اجلاس ســران مجمــع کشــورهای صادرکننده گاز 
)GECF( درالجزایر به ســر می برد. کشــوری که 
دومین دارنده ذخایر گازی اســت به اذعان وزیر نفت 
با کســری ۲۵۰ میلیون مترمکعبی گاز مواجه است. 
کسری که هر ســال در حال بزرگ و بزرگ تر شدن 

است.
آنگونه که هاشم اورعی کارشــناس حوزه انرژی می 
گوید: افت فشــار در پارس جنوبی از امسال )۲۰۲۴( 
آغاز می شــود و اگر فکری به حال فشــار افزایی در 
بزرگترین میدان گازی کشــور نشود، کشور با بحران 

فزاینده انرژی دست و پنجه نرم خواهد کرد.
او که معتقد است که با واقعی کردن قیمت انرژی می 
توان شرایط را برای مدیریت مصرف در کشور فراهم 
کرد، در ادامه می افزاید: بهینه سازی مصرف به مراتب 
از افزایش تولید راحتتر اســت و بازدهی بالاتری دارد 
مضاف بر اینکه وابســتگی زیادی به خارج از مرزهای 

کشور ندارد.
 درباره روش هــای داخلی بهینه ســازی مصرف نیز 
باید گفت کافی اســت در بخــش خانگی برای مثال 
بخاری های گازســوز را جایگزین کنیم. یعنی بخاری 
۳۰ تا ۳۵ درصد راندمان را با بخاری تکنولوژی جدید 

جایگزین کنیم که حدود ۹۵ درصد راندمان دارند.
حل مشکل ناترازی در گرو تعاملات جهانی  

اما مرتضــی بهروزی فر دیگر کارشــناس انرژی نگاه 
دیگری دارد. او معتقد اســت مادامی که مشــکلات 
سیاســت خارجی ایران با دنیا حل نشــود و نتوانیم 

تامین مالــی کنیم، نفت خود را به قیمت مناســب 
بفروشیم و درآمد آن را داخل کشور بیاوریم، نمی توان 

روی حل ناترازی گاز حساب کرد.
این کارشناس مسائل انرژی درباره کاهش تولید بیان 
کرد: دومین ذخیره گاز دنیا را داریم ولی تولیدکننده 
ســوم دنیا هستیم. هرچند که سوم هستیم اما فاصله 

ما با کشورهای اول و دوم بسیار زیاد است.
بهروزی فر با تاکید بر اینکه اصلا متناسب ذخایر خود، 
تولید نداریم، ادامه داد: راه حل افزایش تولید از طریق 
جذب ســرمایه و تکنولوژی و دانش فنی شرکت های 
بزرگ دنیاست که تا مشــکلات ما با دنیا حل نشود، 

امکان پذیر نیست.
اما در حالی در اثر تحریم ها، تولید کشورمان در مسیر 
نصف شــدن قرار گرفته که رقبای ایران به سرعت در 
حــال افزایش ظرفیت تولید خود هســتند. به عنوان 

مثال قطر می خواهد تولید خود را دو برابر کند.
تولید گاز قطر ۳ برابر ایران می شود  

همین چند روز پیش از قطع گاز پتروشــیمی ها بود 
کــه قطر اعلام کرد ظرفیت تولید گاز طبیعی مایع را 
تا پیش از پایان ۲۰۳۰، از ۷۷ میلیون تن در سال به 
۱۴۲ میلیون تن در ســال افزایش خواهد داد که این 
رقم نشان دهنده افزایش ۸۵ درصدی تولید نسبت به 

سطح فعلی است.
همچنین ســعد شــریده الکعبی، وزیر انرژی قطر در 
یک کنفرانس خبری گفته که »مطالعات اخیر نشان 
داده است که ذخیره گازی میدان گنبد شمالی ۲۴۰ 
تریلیون فوت مکعب بیش از برآوردهای قبلی است و 
بر همین اســاس، ذخایر گاز قطر از ۱۷۶۰ به بیش از 

۲۰۰۰ تریلیون فوت مکعب افزایش یافته است.
 نتایج این مطالعات ما را قادر می سازد تا توسعه یک 
پروژه جدید گاز طبیعی مایــع )LNG( را از بخش 
غربی میدان گنبد شمالی با ظرفیت تولید حدود ۱۶ 

میلیون تن در سال کلید بزنیم.«
جالب اســت که بدانید طبق گفتــه های رئیس اتاق 

بازرگانی ایران و قطر، درآمد قطر در دو دهه گذشته 
۱۵۰۰ میلیــارد دلار بــوده اما در ایــران با توجه به 
تحریم ها هیچ طرح توســعه ای نداشته و نتوانستیم از 
تکنولوژی روز دنیا اســتفاده کنیم و حتی نتوانستیم 
ســرمایه گذار خارجی و تجهیزات برای اســتخراج و 

بهره برداری که رکن این کار است را جذب کنیم.
محمود خاقانی کارشناس انرژی در اینباره می گوید: 
قطر یــک قرارداد بلندمدت جدید بــرای فروش گاز 
طبیعی با هند امضا کرده و با سینوپک، توتال فرانسه، 
شــل و انی ایتالیا همچنین قرارداد امضا کرده است. 
مفهوم این قراردادها این است که مصرف کننده نهایی 
که این شرکت ها هستند در این ظرفیت تولید جدید 
گاز طبیعی مایع ســرمایه گذاری کرده و خودشــان 
هم تکنولــوژی را وارد می کنند، اصولا پروژه های گاز 
طبیعی به این شــکل است که مصرف کننده نهایی با 
کشور میزبان همکاری و در میدان گازی برای تولید 
ســرمایه گذاری می کند. به بیان ساده تر، تا ۱۰ سال 
دیگــر تولید گاز قطر حداقل ۳ برابر ایران خواهد بود 
که این موفقیت، در ســایه تحریم های یکجانبه ایجاد 
می شــود؛ همین موضوع در باره روســیه هم صادق 
است.مســکو هم به عنوان رقیب نفتی و گازی ایران، 
هیچگاه تهران را در کاهش فشار تحریمی یاری نکرد 
که هیچ، بلکه در رفع تحریم ها نیز مانع تراشــی کرد؛ 
روس هــا و قطری ها، منافع خــود را در ادامه تحریم 
ایران می بینند ولی وزیر نفت جمهوری اسلامی ایران، 
در یک سخنرانی عجیب از آن ها می خواهد به دفاع از 

ایران مشغول شوند.
نکته اصلی این اســت کــه ایران همــواره به دلیل 
تحریم هــا هزینــه داخلی و خارجی می پــردازد. اگر 
زمانی نگرانی برای رقابت ایران و کشــورهای منطقه 
در میادین گاری وجود داشت، امروز باید نگران تامین 
گاز مصــرف داخل بود که هم مصــرف خانگی دچار 
مشکل نشــود هم زنجیره تامین ارزش و تولید ایران 

بیش از این زیان و عدم النفع را تجربه نکند.

خبر

تفاهم برای واگذاری بخشی از بازار انرژی روسیه به ایران 
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   افقی :
1 - فرار کرد

2 - شکسته
3 - ناخــن ســتورعقاید انتخاباتــی، چنــد رأی، اندیشــه ها،محتــوای صنــدوق 

انتخابات
4 - شبانگاهزرد انگلیسی

5 - راهزن، فقیرهمه، آقای آلمانی، همه را شامل شود
6 - ستوده شده، آخرین فرستاده، ستایش شدهپسر گودرز

7 - برادر پدرمسلک ها
8 - بیماری غشی، بیماری آفت دیوخاطر

9 - از حبوباتعضو بالا نشین، راز
10 - دوار به هم ریخته

11 - کشتی ژاپنی

عمودی :
1 - کنجد

2 - زمین پیما
3 - درد و رنج، از حروف مقطعه قرآنخاک سفالگری، خاک سرخ، خاک عهد عتیق

4 - گوش ماهیدشمن
5 - طلیعه اعداد، عدد نخستین، عدد پیشتازصدمه دیده

6 - فال میگیردواسر برعکس
7 - ناپسند شرعیحرف همراهی عرب

8 - یسار بدون تهسینمای سوخته آبادان
9 - محل ورود، مروارید درشت، درون صدفدر جواب هوی

10 - زغال
11 - رنجیده خاطر، اندوهگین، تیره شده
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قابلیتی جدید در گوشی های هوشمند برای کنترل 
گوشی با حرکت چشم

به زودی در گوشی های هوشــمند قابلیتی ارائه خواهد شد که به 
شما امکان می دهد تلفن خود را از طریق نگاه کردن کنترل کنید.

کاربران گوشی های هوشمند به زودی می توانند به جای انگشتان 
خود از چشمانشان برای کنترل دستگاه استفاده کنند، به گونه ای 
که یک ویژگی جدیــد به کاربر امکان می دهــد از طریق ویژگی 
ردیابی چشــم هوش مصنوعی دقیقاً همان جایی که نگاه می کند، 

کنترل کند.
این گوشــی می تواند بین نگاه ســریع و طولانی تمایز قائل شود و 

سپس بدون نیاز به لمس عمل را انجام دهد.
سازنده چینی این فناوری فاش کرد که فناوری موسوم به "کپسول 
جادویی" یا Magic Capsule به زودی در دسترس خواهد بود 
و در حالی که شــرکت های فناوری به طــور فزاینده ای به دنبال 
راه هــای جدیدی برای کنترل دســتگاه های خود بــرای کاربران 
هستند، این شــرکت ادعا می کند که اولین شرکتی است که این 

فناوری را ارائه خواهد داد.
فناوری ردیابی چشم با نظارت بر جایی که کاربر از طریق دوربین 
دســتگاه به آن نگاه می کند عمل کرده و چندین سال است که در 
صنایعی مانند تحقیقات بازار و تبلیغات برای تعیین بهترین روش 

با هدف جذب کاربران استفاده شده است.
امــا تاکنون موانع قابل توجهی برای اســتفاده از فناوری خارج از 
محیط هــای کنترل شــده، به ویــژه در زمینــه پیچیدگی هوش 

مصنوعی مورد نیاز وجود داشته است.
با این حال، این شرکت می گوید که فناوری جدید کپسول جادویی 
نه تنها می تواند نــگاه کاربر را زیر نظر بگیرد، بلکه می تواند "نیت" 

او را نیز مشخص کند.
کاربــران ابتدا باید نگاه خود را مانند تنظیم اثر انگشــت، با خیره 

شدن به نقاط مختلف صفحه کالیبره کنند.
پس از راه اندازی، هوش مصنوعی می تواند تشــخیص دهد که فرد 
از فاصله ۲۰ تا ۵۰ ســانتی متری به کجا نگاه می کند و برای نشان 

دادن "نیت" کاربر باید به مدت ۱.۸ ثانیه به آن مکان نگاه کند.
پائولو پســکاتوره، کارشــناس صنعت، می گوید: خوب اســت که 
می بینیــم این فنــاوری در دســته های دیگر مانند گوشــی های 

هوشمند دنبال می شود.
همچنین، این شــرکت در نمایشــی در کنگره جهانی موبایل در 
بارســلون نشان داد که چگونه کاربران می توانند با یک نگاه سریع 
به صفحه به تماس پاســخ دهند یا رد کنند، پیام های متنی را باز 

کنند یا تایمر را متوقف کنند.

پــس از حدود ۵ ســال از توقف 
پروژه ساخت هواکش خط ۶ مترو 
در حریم مــوزه فرش، کارگاه این 
هواکش بار دیگر عَلم شده است. 
درحالی که عضو قدیمی شــورای 
فنی میــراث فرهنگــی تهران، 
ساخت این هواکش را برای موزه 
فرش مخاطره آمیــز می داند، اما 
مدیــر موزه فرش معتقد اســت 
ساخت این هواکش آسیبی ندارد و 
شرکت ساخت مترو هم مجوزهای 

لازم را گرفته است.

ماجرای ساخت هواکش مترو در حریم 
موزه فرش به ســال ۱۳۹۶ برمی گردد. 
نقشه ای که آن زمان برای این هواکش 
تأیید شده بود، سازه ای بزرگ  را نشان 
می دهد که پیش  از ورودی موزه فرش 
و در پیــاده رو خیابــان فاطمی منتهی 
بــه خیابان کارگر قرار داشــته و منظر 
ســاختمان مــوزه را کامــلا مخدوش 

می کرده است.
مخالفت ها با این طرح  راه  درازی را طی 
کرد تا به نتیجه رسید؛ در سال ۱۳۹۷ 
طرح هواکش خط ۶ مترو با وجود آنکه 
به تائید اداره کل میراث فرهنگی استان 
تهران رســیده بود، اما متوقف و کارگاه 
ســاخت آن جمع شد. شرکت مترو در 
آن سال، به بررسی دوباره  موقعیت های 
مکانی مختلف در تقاطع خیابان کارگر و 
فاطمی ناچار شد و قرار بود طرح جدید 
در شورای فنی وزارت میراث فرهنگی 
بررسی و مکان دیگری پیش بینی شود. 
اکنون پس از گذشــت بیش از ۵ سال 
از آن ماجرا، مدتی اســت دوباره کارگاه 
ساخت هواکش مترو در جوار موزه فرش 
برپا شده است، با این تفاوت که مکان آن 
کمی بالاتر از محل قبلی و نزدیک به در 
ورودی موزه فرش از ســمت دیگر، قرار 
دارد و همچنان از بیرون، دید ساختمان 

شاخص موزه را مخدوش کرده است.

اکنون پرسش این است که مکان جدید 
برای ســاخت هواکش چگونه انتخاب 
شده و آیا پیشنهادهایی که سال ۱۳۹۷ 
برای مکان یابی جدید مطرح شده بود، 
بررسی شــده است؟ آیا شــورای فنی 
میراث فرهنگی درباره مکان جدید نظر 
و تأییدی داده است؟ پرس وجوها از اداره 
کل میراث فرهنگی استان تهران برای 
رسیدن به پاسخ این سوال ها بی نتیجه 
ماند، اما محمدجواد اینانلو مدیر کنونی 
موزه فرش در نشست خبری که تازگی 
داشــته، درباره آسیب های ساخت این 
هواکش گفته اســت »این هواکش به 
موزه فرش آسیب نمی زند و خارج موزه 
قــرار دارد.« مدیر موزه فرش همچنین 
در پاسخ به پرســش ها مبنی بر اینکه 
با وجود مخالفت ها و توقف طرح قبلی 
هواکش، چه اتفاقی افتاده که هواکش با 
همان شرایط قبل درحال ساخت است 
و چه توافقی با شهرداری و شرکت مترو 
شده که ســاخت هواکش ازسرگرفته 
شــده اســت؟ آیا در ازای اقداماتی که 
شــهرداری انجام داده و یا می دهد، این 
امتیــاز برای واگذاری پیــاده راه موزه و 
ســاخت هواکش به مترو داده شــده 
است؟ اظهار کرده اســت: »استفاده از 
حریم پیاده رو و حوض های بیرون موزه، 

هیچ ارتباطی به توافق با شهرداری برای 
کنده کاری مترو ندارد. شرکت مترو کلا 
از شهرداری تهران جداست و بهره بردار 
مترو هم یک شرکت دیگر است. اینکه 
اجازه دادیــم هواکش نصب کنند و در 
ازای آن پیاده راه را به ما دهند، اشــتباه 
اســت. ما برای ســاماندهی پیاده راه با 
شــهرداری منطقه ۶ توافــق کردیم، 
هواکش را شرکت ساخت مترو می سازد. 
ما حتی یک بار جلو آنها را گرفتیم، ولی 

مجوز آوردند.«
با این وجود، اسکندر مختاری طالقانی، 
که در ســال های ۹۶ و ۹۷ همزمان با 
بحث ساخت هواکش در حریم موزه، در 
شورای فنی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشــگری استان 
تهــران عضویت داشــت و آن زمان به 
بررسی کارگاه هواکش در ورودی موزه 
فرش موظف شــد و جزو مخالفان این 
طرح بود، دربــاره مخاطرات این طرح 
می گویــد: هواکش مترو کــه در جوار 
موزه فرش درحال حفاری و ســاخت 
است، آلایندگی هایی به همراه خواهد 
داشت، که مقداری از آن به خاطر تهویه 
تونل ها و مقداری هم ناشی از لنت های 
ترمز قطار خواهد بــود و برای فرش ها 

خطرناک است.

این مرمتگر و پژوهشگر میراث فرهنگی، 
معماری و شهرسازی درباره اینکه تونل 
و کانــال هواکش متــرو در هر عمق و 
فاصله ای باشد این آلودگی را برای موزه 
فرش خواهد داشــت؟ اظهار می کند: 
فرقی نمی کند، به هر حال هواکش مترو 

این آلایندگی را به سطح می آورد.
مختاری درباره اینکه ســال ۹۷ مطرح 
شــد مکان یابی جدیدی برای هواکش 
مترو انجام شود و آن زمان، شما مکان 
دیگری را برای هواکش پیشنهاد کرده 
بودید، چرا آن پیشــنهادها پیگیری و 
انجام نشــدند؟ می گوید: خبر ندارم! اما 
ایــن هواکش به موزه آســیب می زند؛ 
اول آلودگی هــوای تونل مترو و انتقال 
آن بــه داخل موزه و فرش هاســت که 
باید بررســی کننــد در بلندمدت این 
آســیب چقدر اســت. بخش دیگر این 
آسیب، منظری است که در محیط موزه 
تغییرات منفــی ایجاد می کند و بخش 
دیگر هم امکان آســیب لرزه ای است. 
باید از ایجاد تأسیساتی که رفتار زمین 
را تغییــر می دهــد و در طبیعت قبلی 
تغییراتــی ایجاد می کنــد، در عرصه و 

حریم آثار تاریخی پرهیز شود.
او درباره اینکه چرا پیشنهادی که درباره 
ایجاد هواکش مترو در پایین دست موزه 
و در نزدیکــی بازارچه داده شــده بود، 
همان موقع پیگیری نشد؟ اظهار می کند: 
اطلاع ندارم. اجرای این پیشنهادها اراده 
می خواهد. همان بازارچه خوداشتغالی 
در آن نقطه فرهنگی که میان دو موزه 
هنرهای معاصر و فرش قرار گرفته، به 
نقطه منفی تبدیل شــده اســت. خود 
آنجا قرار بود محل نمایشگاه های موقت 
بــرای آثار هنری شــود، امــا به محل 
تجمع یکسری دکان دائمی تبدیل شد. 
بعضی از آنها هم به محل تجمع وسایل 
اسقاطی تبدیل شده است، به گونه ای 
که حتــی نمی خواهید زمان طولانی را 

آنجا سپری کنید.

میراث فرهنگی

قاچاق »فسیل« و یک تهدید بزرگ
 برای سینمای ایران

تهیه کننــده فیلم ســینمایی 
آغاز  بــا  همزمان  »فســیل« 
اکــران آنلاین ایــن فیلم، به 
ارائه توضیحاتی درباره قاچاق 
نســخه باکیفیت آن پرداخت.

درباره  عامریان  ســیدابراهیم 
مخاطبان  اســتقبال  میــزان 
گفــت: هرچنــد هنــوز آمار 

رســمی درباره اســتقبال از اکران آنلاین فیلم فسیل ارائه نشده اما 
براساس گزارش ها، با استقبال خوبی مواجه هستیم. 

با توجه به شرایطی که فیلم در اکران عمومی داشت، قطعا در اکران 
آنلاین آن هم شــاهد اتفاق ویژه ای خواهیم بود، حتی در همین دو 
روز ابتدایی هم شــاهد این اســتقبال ویژه بوده ایم و اتفاق متفاوتی 
برای این فیلم نســبت به دیگر فیلم های اکران آنلاین، رقم خورده 

است.
تهیه کننده فیلم سینمایی فسیل که بعد از حدود یک سال از اکران 
عمومی و بــا فروش بالغ  بر ۳۲۵ میلیارد تومان، عنوان دومین فیلم 
پرمخاطب سینمای پس از انقلاب را از آن خود کرده است، همزمان 
با اکران آنلاین این فیلم، درباره انتشار نسخه قاچاق فیلم و تأثیر آن 
بر جلو افتادن زمان اکران آنلاین فسیل هم توضیح داد: برنامه ریزی 
ما برای اکران آنلاین این فیلم، عید نوروز ۱۴۰۳ بود اما متأســفانه 

نسخه ای باکیفیت از فیلم به صورت غیررسمی منتشر شد. 
همچنــان از طریق پلیس فتــا پیگیری مراجع پخش این نســخه 
هستیم. هنوز نمی دانیم دقیقا چه اتفاقی باعث قاچاق این فیلم شده 
اســت، اما به دلیل این اتفاق، مجبور شدیم فیلم را به سرعت اکران 
آنلاین کنیم. به دلیل تعهدی که به سکوی پلتفرم داشتیم، در کمتر 

از ۲۴ ساعت فیلم به اکران آنلاین رسید.

قاچاق »فسیل« ارتباطی با اکران عمان نداشت  
عامریان دربــاره برخی گمانه زنی هــا مبنی  بر ارتباط درز نســخه 
باکیفیت فیلم با اکران بین المللی آن در کشورهایی مانند عمان هم 
گفت: این صرفا یک حدس است و به نظرم از طرف همان دوستانی 

مطرح می شود که شاید نادیده فیلم ما را نقد هم می کردند! 
چطور می شود من به عنوان تهیه کننده فیلم اطلاعی از فرآیند قاچاق 
آن ندارم اما این دوســتان این گونه دربــاره اش گمانه زنی می کنند؟ 

همه این ها حرف و حدیث است. قطعا این گونه نیست. 
تمام نسخه هایی که ما برای اکران به خارج از کشور ارسال کرده ایم، 
علامت گذاری شده هستند و حداقل نکته اش این است که فیلم برای 
اکران در عمان، زیرنویس عربی داشــته اســت! در حالی که نسخه 

قاچاق شده زیرنویس ندارد.
وی افزود: نسخه ای که از فیلم ما منتشر شده، دقیقا نسخه ای است 
که در ســینماهای داخل کشور در حال اکران است و حتی تبلیغات 

ابتدایی هم در آن وجود دارد.
 این نســخه تنها در اختیار ســینماها بوده است و حتی لابراتوار ما 
هم نسخه بدون تبلیغات فیلم را در اختیار دارد!  حتی نسخه موجود 
در شبکه شناســا هم نسخه دی سی پی بوده و بدون کی دی ام، قابل 

استفاده نبوده است.
عامریان تاکید کرد: پیگیر سرمنشا این اتفاق هستیم و حدس هایی 
هــم می زنیم، اما امیدواریم اشــتباه کرده باشــیم. اگر آنچه حدس 
می زنیم برای مان اثبات شــود، قطعا باید گفت همه سینما در خطر 

است. 

هنر هفتم

کلیسای وانک در اصفهان؛

 دروازه ای به سوی تاریخ ارامنه در ایران

کلیســای وانک یکی از چندین کلیســای زیبا و تاریخی در اصفهان 
اســت. این کلیسا در یکی از محله های مخصوص ارمنی های اصفهان 
به نام جلفا ساخته شده است و یکی از مهم ترین کلیساهای اصفهان 

محسوب می شود.
 این کلیســا هم از نظر تاریخی، هم از نظر گردشــگری و هم از نظر 

قداست در بین مردم، اهمیت بسیاری دارد. 
کلیســای وانک که با نام کلیســای نجات دهنده مقدس هم شناخته 
می شود، یکی از کلیساهای تاریخی در منطقه جلفای اصفهان است. 
در دوران شاه عباس دوم، ســپاهیان ارامنه را از شهرها و روستاهای 
اطراف با خود همراه کرده و پس از ویران کردن آن شهرها و روستاها، 

به اصفهان رسیدند.
 پس از آن که ساکنین ارامنه شهرها و روستاهای ویران شده تصمیم 
گرفتند تا در اصفهان ســکونت داشته باشند، اولین کلیسای خود را 

در این شهر بنا کردند.
این کلیسا یکی از مهم ترین ســازه هایی بوده که ارامنه با کمک های 
مردمــی و به صورت کاملًا شــخصی، برای فراهم کــردن یک محیط 

زندگی مناسب برای مسیحیان ساختند.
 نام این کلیســا در ابتدا ســورپ آمنا پرکیچ وانک بود. این نام را بر 

اساس نام یکی از کلیساهای واقع در جوغا گذاشته بودند. 
در ابتدا کلیســایی که با نام کلیسای وانک ساخته بودند، یک مکان 
بســیار کوچک بود، اما پس از مدتی آن کلیســای کوچک را تخریب 
کرده و کلیســای بزرگ تری ساختند که ســاخت آن حدود ۹ سال 

زمان برد.

برگزاری مراسم مذهبی   
همان طور که پیش تر هم اشــاره کردیم، این کلیســا یکی از بناهایی 
بود که ارامنه برای راحتی و زندگی بهتر خود در اصفهان ســاختند. 
به همین دلیل از زمان ســاخت این کلیســا تا به همین امروز، وانک 
محل انجام بسیاری از فعالیت های دینی مسیحیان ساکن در اصفهان 

و شهرستان های اطراف بوده است. 
علاوه بر دعا و نیایش و مراســم های مذهبی که در این کلیسا انجام 
می شد، ارامنه می توانســتند کارهای مربوط به ازدواج، تولد و وفات 

خود را هم در دفاتر این کلیسا انجام بدهند.
در طول سالیان سال، بازسازی های بسیاری در این کلیسا انجام شده 
اســت و در طراحی داخلی و خارجی آن تغییرات بســیاری می توان 

مشاهده کرد.
 اما معماری کلی ســاختمان شــبیه به همان کلیسای اصلی مانده و 
نمی توان تغییری اساسی در آن مشاهده کرد. به دلیل اهمیت تاریخی 
بســیاری که کلیسای وانک برای ارامنه و کل ایران دارد، یونسکو این 

کلیسا را در لیست میراث جهانی خود به ثبت رسانده است.

معماری و طراحی کلیسای وانک اصفهان  
در یک نگاه کلی به معماری و طراحی کلیسای وانک در اصفهان، افراد 
می توانند آثاری از هر دو معماری ارمنی و ایرانی را مشــاهده کنند. 
از جمله عناصر معماری ایرانی که در این کلیســا قابل مشاهده است 
می توان به کاشی کاری هایی با رنگ لاجوردی و خاکستری اشاره کرد. 
اما کتیبه های زیبا، صلیب های سنگی و بسیاری از المان های دیگری 
که در طراحی کلی این کلیسا به کاررفته اند، نمادی از معماری ارامنه 

و فرهنگ مسیحیت هستند.
برای ســاخت کلیســای وانک اصفهان، از مصالح ســاختمانی مانند 

خشت خام استفاده شده است.
اما در تزیین و طراحی معماری داخلی و خارجی آن، از کاشــی های 
زیبا و لاجوردی رنگ اســتفاده کرده اند. در بخش هایی از این کلیسا 
می توان کاشی های را مشاهده کرد که بامهارت به شکل بال فرشتگان 

رنگ آمیزی شده اند. 
از جمله ســایر هنرهایی که در معماری و ســاخت این بنا مشاهده 

می شود، می توان به گچ کاری و نقاشی رنگ روغن اشاره کرد.
از فاصله دور که به کلیســای وانک نگاه کنید، اولین ســازه ای که به 
چشــم می خورد، برج ساعت است. این برج به زیبایی طراحی شده و 

به شکوه کلیسای وانک اضافه کرده است.
 پس از رســیدن به کلیســا، درب ورودی اصلی این ســاختمان که 
یک درب چوبی بزرگ اســت، به اســتقبال بازدیدکنندگان می رود. 
افــراد پس از عبور از این درب، می توانند به داخل کلیســا رفته و از 
تزیینات زیبای آن مانند کتیبه ها، صلیب ها و کاشی کاری های بسیار 

هنرمندانه دیدن کنند.

سیری در ایران

دنیای فناوری

مخاطرات آلایندگی هواکش متروی تهران  برای موزه فرش

تهدید سلامت فرش های عتیقه 

 افزایش قیمت طلا دستیابی به  آن را غیرممکن  کرده است 

کاریکاتورکاریکاتور

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول سال 1402(

شرکت تعاونی روستایی انقلاب شهریار

شرکت تعاونی روستایی انقلاب شهریار در نظر دارد تعدادی از املاک و مستقلات خود را به شرح جدول ذیل به صورت مزایده به فروش برساند. متقاضیان می توانند 
حداکثر تا یک هفته پس از انتشار این آگهی به آدرس شهریار - گرشته - خیابان شهید مصطفی خمینی )ره( - جنب کوچه نور پلاک 103 - واحد عمرانی تعاونی 

انقلاب مراجعه ، اسناد و مدارک شرکت در مزایده را دریافت نمایند.

واحدهای تجاری واقع در پاساژ دامون ) فاز یک شهر جدید اندیشه 

ارزش کل )ریال ( قیمت هر متر 
مربع )ریال( 

متراژ 
)مترمربع( طبقه واحد 

20/641/500/000 1/350/000/000 15/29 زیر زمین 5

21/850/000/000 1/250/000/000 17/48 زیر زمین 7

17/388/000/000 1/150/000/000 15/12 زیر زمین 9

18/217/500/000 1/050/000/000 17/35 زیر زمین 10

18/501/000/000 1/050/000/000 17/62 زیر زمین 14

16/937/100/000 1/230/000/000 13/77 زیر زمین 17

25/030/500/000 1/230/000/000 20/35 زیر زمین 25

19/357/500/000 1/450/0000/000 13/35 زیر زمین 27

40/870/000/000 3/050/000/000 13/40 همکف 34

63/136/000/000 3/200/000/000 15/8+53/43 همکف 38

50/750/000/000 2/900/000/000 14/6+13/74 همکف 46

49/561/000/000 2/900/000/000 13/6+80/58 همکف 49

36/192/000/000 2/900/000/000 10/4+07/81 همکف 52

57/875/000/000 2/500/000/000 19/7+54/21 همکف 55

66/420/000/000 2/700/000/000 20/8+20/81 همکف 56

19/761/200/000 1/270/000/000 15/56 اول 63

16/725/900/000 1/270/000/000 13/17 اول 67

16/649/700/000 1/270/000/000 13/11 اول 68

21/712/000/000 1/150/000/000 18/88 اول 75

17/373/600/000 1/270/000/000 13/68 اول 78

21/168/000/000 1/350/000/000 15/68 اول 91

636/117/500/000 جمع کل

زمین های قطعه بندی شده کهنز شهریار

ارزش کل )ریال (  قیمت هر متر مربع 
)ریال(

متراژ )متر 
مربع(

طبقه قطعه

136/984/500/000 135/000/000 1014/70 زمین 11

136/972/350/000 135/000/000 1014/61 زمین 12

136/935/900/000 135/000/000 689/18 زمین 13

93/039/300/000 135/000/000 689/18 زمین 26

87/826/950/000 135/000/000 650/17 زمین 27

93/039/300/000 135/000/000 689/18 زمین 28

87/826/950/000 135/000/000 650/17 زمین 29

93/039/300/000 135/000/000 689/18 زمین 30

87/826/950/000 135/000/000 650/17 زمین 31

93/039/300/000 135/000/000 689/18 زمین 32

87/826/950/000 135/000/000 650/17 زمین 33

93/039/300/000 135/000/000 689/18 زمین 34

87/826/950/000 135/000/000 650/17 زمین 35

93/039/300/000 135/000/000 689/18 زمین 36

87/826/950/000 135/000/000 650/17 زمین 37

84/262/950/000 135/000/000 624/17 زمین 40

84/262/950/000 135/000/000 624/17 زمین 41

84/262/950/000 135/000/000 624/17 زمین 42

84/262/950/000 135/000/000 624/17 زمین 43

84/262/950/000 135/000/000 624/17 زمین 44

84/262/950/000 135/000/000 624/17 زمین 45

82/914/300/000 135/000/000 614/17 زمین 46

2/084/582/250/000 جمع کل

واحد های تجاری واقع در پاساژ ولیعصر شهریار 

441/000/000/000 20/000/000/000 22/05 همکف  واحد جی 
66

1/480/000/000/000 20/000/000/000 57/50+00/00
نیم 

طبقه+همکف   واحد سی 
14

1/921/000/000/000 جمع کل

کلیه مشخصات ، حدود اربعه و اسناد و مدارک مورد نیاز در هنگام ثبت نام جهت شرکت در مزایده در اختیار متقاضیان محترم قرار خواهد گرفت .


